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مدیر روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه )س( :
نماز عید سعید قربان در حرم مطهر اقامه می شود

  

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم نسبت به ضرورت عمومی سازی گردشگری 
در شهرستان تازه تاسیس کهک تاکید کرد.علیرضا ارجمندی در دیدار با  شهردار کهک اظهار 
کرد:کهک قطب گردشگری استان است، استفاده از مجتمع های گردشگری لوکس و گران قیمت در 
توان اقشار مختلف جامعه نیست و مردم را نمی توان از تفریحات سالم محروم کرد، بلکه باید امکانات 
را به گونه ای مهندسی و برنامه ریزی کرد که تمام طبقات جامعه از آن منتفع شوند.وی با اشاره به 
کمبود تعداد تخت های اقامتی در شهرستان کهک، ادامه داد: اولویت گردشگری در شهرستان 
کهک توسعه اقامتگاه های بوم گردی است چرا که برخلاف گسترش ساخت ویلاهای مُدرن، ایجاد 

خانه های سنتی علاوه بر حفظ هویت روستا، اشتغال مستقیم و غیرمستقیم نیز ایجاد می کند.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به نصب قریب به ۱۵۰ دوربین نظارت تصویری 
در شهر قم گفت: تلاش داریم ظرف چندماه آینده این سیستم به ۲۰۰ دستگاه رسیده و نظارت 
نسبی تصویری داشته باشیم؛ قرارداد نصب دوربین های ثبت تخلف به دلیل افزایش شدید قیمت 
ارز فسخ شده و به دنبال این هستیم که قرارداد جدیدی منعقد کرده و پروژه را تکمیل کنیم.عباس 
ذاکریان عصر روز دوشنبه  در نشست خبری تشریح عملکرد ۶ ساله شهرداری قم اظهارداشت: 
پولی که از محل جرائم رانندگی باید به شهرداری داده می شد تخصیص نیافته و سهم اندگی 
اختصاص یافته و همان سهم به نصب دوربین ها اختصاص یافته که از آن جمله در بلوار غدیر و آیت 

الله بروجردی اجرا شده است.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم:

گردشگری درشهرستان کهک باید عمومی سازی شود
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

نصب ۱۵۰ دوربین نظارت تصویری در شهر قم 
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شهردار منطقه چهارقم خبر داد:

احداث 6 بوستان جدید در راستای 
ارتقاء کیفیت محیط زیست شهری 

۱ 8

معاون سیاسی، امنیتی، اجتماعی استانداری قم:

ادبیات رسانه ای و تبلیغاتی مقابله با کرونا متحول شود

طرح : فاطمه نجاریان

در  جدید  بوستان   ۶ احداث  از  قم  چهار  منطقه  شهردار 
راستای ارتقاء کیفیت محیط زیست شهری در سال جاری خبر 
داد. مهدی اصفهانیان مقدم با اعلام این خبر اظهارداشت: در 
سال جاری با توجه به بررسی و برنامه ریزی های صورت گرفته 

و تخصیص اعتبارات لازم به منظور توسعه و گسترش و افزایش 
زیست  محیط  کیفیت  ارتقاء  راستای  در  سبز  فضای  سرانه 
صورت  لازم  اقدامات  و  هماهنگی  منطقه  سطح  در  شهری 

پذیرفته است .

رهبر معظم انقلاب در پیام حج:
راه جبران عقب ماندگی کشور های اسلامی مقاومت است 

رهبر انقلاب اسلامی در پیام حج، راه جبران عقب ماندگی کشورهای اسلامی را مقاومت ارزیابی کردند و 
گفتند: کل منطقه اسلامی؛ میدان سربرافراشتن مقاومت در مقابل شرارت های آمریکا و همراهانش است. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی به مسلمانان 
جهان به مناسبت ایام حج، استمرار حسرت دلهای مشتاق از حضور در ضیافت بیت الله را امتحانی گذرا 
خواندند و با تأکید بر لزوم کمرنگ نشدن پیام های حج، مقاومت در برابر قدرت های متجاوز به ویژه آمریکا 

را از جمله این پیام های متعالی دانستند.
ایشان ضمن اشاره به مشکلات و ناگواری های دنیای اسلام، سربرافراشتن عناصر مقاومت و بیداری 
بخصوص در فلسطین، یمن و عراق را از واقعیت های امیدآفرین منطقه خواندند و تأکید کردند: وعده 
صادق الهی، نصرت مجاهدان است و نخستین اثر این مجاهدت، بازداشتن آمریکا و دیگر زورگویان از 

2دخالت و شرارت در کشورهای اسلامی است.

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم گفت: 
به منظور کاهش مخاطرات بهداشتی و جلوگیری از شیوع بیماری کرونا 

و حفظ سلامت شهروندان، امسال مراکز عرضه دام فعالیت نکرده و 
شهروندان از کشتار دام در منازل یا معابر عمومی خودداری کنند.

دولت سیزدهم و معمای 
چالش های مزمن ایران

هر چند معتقدم »امید« شاه کلید سازندگی و تغییر 
است و هیچ فرد دلسوز و خیرخواهی حق ندارد امید 

را از جامعه بگیرد، اما در عین حال باور دارم دیدن حقایق، تحلیل و تبیین آنها 
و توجه دادن جامعه و مسئولان به این حقایق وظیفه هر تحلیل گر منصف و با 
وجدان است. با چنین رویکردی به نظر می رسد ایران امروزی در عرصه داخلی 
و خارجی با چالشهایی مواجه است که مربوط به دیروز و امروز و این دولت و آن 
دولت نیستند؛ بلکه طی سالیان متمادی ایجاد و به واسطه مُسکن های مقطعی 
اند و حال همچنان به عنوان دردهایی مزمن در کالبد جامعه و  مسکوت شده 
دولت خودنمایی می کنند؛ دردهایی که امید می رود با همسو شدن قوای سه 

گانه، دولت سیزدهم بتواند درمان و التیامی برای آنها بیابد. 
اگر سرمایه های انسانی را مهمترین عامل توسعه و پیشرفت هر کشور بدانیم، 
باید گفت عدم تناسب تعداد افراد تحصیل کرده با مشاغل ایجاد شده و در نتیجه 
بی کار ماندن نیروی کار تحصیل کرده و هرز رفتن توانمندیها و پتانسیل آنها یکی 
از مهمترین چالشها در عرصه داخلی است. چالشی که البته به واسطه فرهنگ 
رجحان رابطه بر ضابطه، پارتی بازی و سیکل معیوب چرخش قدرت نیز در طی 
سالیان متمادی تشدید شده و نه تنها اصل اساسی شایسته سالاری را مخدوش 
کرده، بلکه روحیه و امید نسل جوان و انگیزه آنها برای ساختن و آبادانی کشور را 

تضعیف کرده است.
بدین ترتیب چالش دیگر یعنی »تحلیل رفتن فرهنگ و ارزشها در جامعه« نیز 
کاملا در ارتباط با چالش نخست است، مشکلی که هر چند کم کاری نهادهای 
مسئول در این زمینه را نشان می دهد، اما عامل مهمتر و زیر بنایی تری نیز دارد 
و به واسطه سالها تحمل فشارهای اقتصادی و مواجهه با شرایط ناپایداری و عدم 
ثبات اقتصادی ایجاد شده است. البته این مهم تنها با وعظ، خطابه و تبلیغات 
تلویزیونی حاصل نمی شود؛ که اگر این مسائل جوابگو بودند حال شرایط بهتر از 
این بود. راهکار عملیاتی قانونمند کردن جامعه، برابری واقعی همه افراد در برابر 
قانون، شایسته سالاری و حذف جایگاه کنونی پول و پارتی و البته ایجاد ثبات و 
پایداری اقتصادی است؛ شرایطی که در آن مردم و مسئولان به این جمع بندی 
برسند که تنها راه پیشرفت از مسیر قانون، وظیفه شناسی و تعهد کاری می گذرد 

و هیچ راه میانبر دیگری وجود ندارد.
المللی مهمترین چالش پیش روی دولت جدید،  بین  و  در عرصه منطقه ای 
است.  اندک  استراتژیک  شرکای  و  دوستان  و  قدرتمند  و  زیاد  دشمنان  وجود 
که  است  مواجه  المللی  بین  نظام  نوعی  با  سالهاست  ایران  اسلامی  جمهوری 
ایدئولوژی و رویکردهای سیاست خارجی آن را نمی پسندد و تلاش می کند با 
استفاده از انواع ابزارهای قدرت از جمله تحریم، کشورمان را از نقش بازیگر برهم 
زننده نظم موجود به بازیگری همسو تبدیل کند. این تلاشها در سالهای اخیر به 
ویژه در دوره دونالد ترامپ به اوج خود رسید و شواهد حاکی از آن است که دولت 

بایدن نیز قصد عقب نشینی جدی از آنها را ندارد. 
وقتی همه کشورهای جهان از تجارت و تعامل با ایران منع می شوند و به این 
محدودیتها تن می دهند، بانکهای معتبر بین المللی حاضر به انجام تراکنشهای 
مالی ایران نیستند، شرکتهای کشتیرانی به خاطر بیمه و حمل و نقل کالاهای 
ایرانی جریمه و نفتکشهای با پرچم ایران مصادره می شوند و کشورهایی که به 
اصلاح دوستان و همراه ما هستند جز در صورت امتیاز گرفتن در هزاران زمینه 
نیز  نهایت  و در  نیستند  ما  با  به مراوده  ارزان فروشی کالاهایمان حاضر  و  دیگر 
درآمدهای ملت ایران را بلوکه می کنند، فرقی نمی کند دولت روحانی سرکار باشد 
یا رئیسی و یا هر فرد دیگری؛ این شیوه تعامل و تجارت با جهان جوابگو نیست 
و این همان معمای پیچیده ای است که انتظار می رود دولت سیزدهم برای آن 

برنامه داشته باشد. 
با توجه به اجماعی که قدرتهای بین المللی علیه ایران شکل داده اند؛ به نظر 

می رسد راه حل مشکلات فوق تا حدی پیچیده باشد.
بدین ترتیب به نظر می رسد نگاهی به تجارب تاریخی دیگر کشورها و نتایج و 
دستاوردهای رویکرد آنها تا حد زیادی از پیچیدگی معمای روابط خارجی ایران 
می کاهد؛ البته باید امیدوار باشیم دولت جدید و وزرای آن مجهز به دانش روابط 
بین الملل و اهل مطالعه تاریخ باشند و به استفاده از تجارب مشترک بشری بها 

بدهند. 
 استاد دانشگاه و پژوهشگر روابط بین الملل

اعظم ملایی

مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی و تاکسیرانی شهرداری قم خواستارشد:

کاهش استفاده از خودرو شخصی برای 
سفرهای درون شهری

مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی و تاکسیرانی شهرداری قم گفت: سهم ۱۶ درصدی 
ناوگان حمل ونقل عمومی شهرداری قم در حمل مسافر در دهه ۸۰ به کمتر از ۸ درصد در 

انتهای سال ۹۹ رسیده است. 
علی نیک عصر روز دوشنبه در جمع خبرنگاران، افزود: در دهه ۸۰ صد درصد ناوگان 
حمل و نقل عمومی شهر قم به بخش خصوصی واگذار شد اما به دلیل احساس خطری 
که در ابتدای دهه ۹۰ به وجود آمد ۱۱۰ دستگاه جدید توسط شهرداری قم خریداری و 

وارد ناوگان شد.
وی ادامه داد: از ابتدای دهه ۹۰ به دلیل تحریم های خارجی شهرداری قم به سمت 
اورهال کردن اتوبوس های فرسوده رفت و تاکنون ۴۰ دستگاه به ناوگان حمل و نقل عمومی 

اضافه شده است.
به گفته وی، به زودی ۵۲ دستگاه اتوبوس جدید از شرکت ایران دیزل با اعتبار ۲۰۰ میلیارد 

تومانی وارد ناوگان حمل و نقل عمومی شهرداری قم می شود.
نیک یادآور شد: مخاطرات زیست محیطی و ترافیک شهری صرفا با توجه به حمل و نقل 
عمومی قابل کنترل است و باید به سمت کاهش استفاده از خودروهای شخصی برای 

سفرهای شهری حرکت کنیم.
۵۰ درصد تاکسی های قم فرسوده است

وی خاطرنشان کرد: کلیه امور مربوط به صدور پروانه در رابطه با ناوگان تاکسی رانی، وانت 
بار و کامیونت به دفاتر پیشخوان دولت واگذار شده است.

مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی و تاکسیرانی شهرداری قم گفت: هم اکنون ۳ هزار و ۸۰۰ 
تاکسی درون شهری قم به پرداخت الکترونیکی مجهز شده است.

وی با بیان اینکه ۲ هزار و ۸۰۰ تاکسی فرسوده در شهر قم فعال است، تاکید کرد: بیش 
از ۵۰ درصد از ناوگان تاکسی رانی قم فرسوده است که در طول تاریخ شهرداری قم بی 

سابقه بوده است.
به گفته وی، ۱۱۲ هزار قم کارت قدیمی قم کارت از شهروندان جمع آوری و بروزرسانی 

های جدید در قالب آنها به اجرا در آمده است.
منتفی شدن احداث پایانه جنوبی شهر قم

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری قم نیز در بخشی از این نشست، بیان کرد: با 
توجه به مخالفت مسوولان استانی در واگذاری زمین، احداث پایانه جنوبی شهر در نزدیکی 

بیمارستان امام رضا)ع(منتفی شده است.
رضا پوربافر گفت: در راستای توسعه خدمات الکترونیک سامانه آنلاین پایانه های مسافری 

به یک دیگر متصل شده است.
وی با اشاره به ساماندهی پایانه های موجود گفت: سامانه مرکزی شهر قم طی چند 
سال گذشته به وضعیت مطلوبی رسیده است و ساماندهی میدان ۷۲ تن نیز پس از سالها 
کشمکش به سرانجام رسیده و نصب دوربین، جلوگیری از ورود اتوبوس ها به حریم میدان 
و ایجاد سکوهای مسافرگیری عملیاتی شده است همچنین پایانه فدک با طرح های اجرا 

شده به یکی از پایانه های مسافرگیر شهر تبدیل شده است.
پورباقر عنوان کرد: پایانه خرمشهری نیز طی سالهای گذشته از وضعیت نامطلوب خود 
خارج و زیرساخت های اولیه در آن ایجاد شده و مسیر اختصاصی نیز به اتوبوس های بین 

راهی در نظر گرفته شده است.
وی اظهار داشت: ساماندهی پارکسوار شمالی در بستر بلوار شهید سلیمانی وساماندهی 
پایانه های غیرمتمرکز در شهرک پردیسان، مسجد جمکران و میدان نبوت نیز به موازات 

ساماندهی پایانه های مرکزی در دستور کار شهرداری قم قرار گرفته است.
 ۵۲ پل عابر پیاده در قم فعال است

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم نیز در ادامه این نشست گفت:در ۶ سال 
گذشته ۹ هزار متر مربع تغییر در تابلوهای راهنمای مسیر توسط شهرداری قم انجام گرفته است.
قاسم طالبی بیان کرد: کمبود پارکینگ در هسته مرکزی شهر قم آشکار است و طی چند 

سال اخیر پارکینگ های موقت بیشتری در سطح شهر قم احداث شده است.
طالبی یادآور شد: سال ۹۴ حدود ۳ هزار جای پارکینگ خودرو درهسته مرکزی شهر وجود 

داشت که در پایان سال ۹۹ به ۶ هزار و ۵۰۰ جای پارک افزایش یافته است.
پارک  ظرفیت  نیز  موتورسیکلت  پارکینگ  جای  درصدی  افزایش ۱۲  با  وی،  گفته  به 

موتورسیکلت در هسته مرکزی شهر به ۲ هزار و ۵۰۰ جای پارک رسیده است.

آگهی مزایده عمومی)نوبت اول(آگهی مزایده عمومی)نوبت اول(

سازمان زیباسازی، بهسازی و نوسازی سازمان زیباسازی، بهسازی و نوسازی 
اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س(اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س(

بدینوسیله به اطلاع می رساند سازمان زیباسازی، بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها در نظر دارد تعداد ۱  باب مغازه با مشخصات به شرح ذیل را از طریق مزایده  اجاره دهد:

 مساحت تقریبیمحل مغازه ها پلاکردیف
متر مربع

 اجاره یک ماهتعداد ماه
ریال

اجاره کل 12 ماه

 خیابان آستانه – روبروی مسجد11610
 امام حسن عسگری)ع( پلاک

ثبتی 1610

301260.000.000720.000.000

توضیحات:
۱.بهای پیشنهادی باید از حیث مبلغ مشخص، معین و بدون ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده )دربسته( تسلیم گردد.

۲.مبلغ سپرده شرکت در مزایده معادل ۵ درصد مبلغ پایه واحد مورد مزایده مندرج در آگهی می باشد که شرکت کنندگان باید به حساب سپرده شماره ۱۰۰۷۸۷۵۶۷۱۹۶ نزد بانک شهر شعبه بازار به نام سازمان 
بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر واریز و تحویل نمایند.

۳.شرکت در مزایده و ارائه پیشنهاد به منزله قبول شروط طبق ضوابط جاری آیین نامه معاملات شهرداری می باشد.
۴.متقاضیان محترم می توانند از زمان نشر آگهی جهت دریافت مدارک و اطلاعات تکمیلی و اسناد شرکت در مزایده و ارائه پیشنهادات همه روزه به جز ایام تعطیل از ساعت ۸ الی ۱۳ به نشانی قم، خیابان ۱۹ 

دی )باجک(، نبش کوچه ۲۴ سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر واحد املاک مراجعه و یا جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره ۰۲۵۳۷۷۱۰۵۳۴ داخلی ۷۰۰۴ تماس حاصل نمایند.
۵.تمامی اوراق و اسناد شرکت در مزایده باید از سوی متقاضیان امضا شود.

۶.مدت قبول پیشنهادات از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت ۱۰ روز به استثنای ایام تعطیل می باشد.

۷.سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات واصله مختار است.
۸.برنده مزایده موظف است ظرف مدت یک هفته از تاریخ ابلاغ نتیجه مزایده جهت امضای قرارداد، به سازمان مراجعه نماید در غیر این صورت ضمن ضبط سپرده وی به نفع سازمان بهسازی اطراف حرم 

مطهر، موضوع مزایده به شخصی که پیشنهاد او در رتبه دوم قرار گرفته مطابق ضوابط واگذار می گردد.
۹.کلیه هزینه نقل و انتقال )عوارض – مالیات و غیره( به عهده برنده مزایده می باشد.

۱۰.هزینه کارشناسی و چاپ آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.
۱۱.شرکت کنندگان می بایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت )مصوب ۱۳۳۷( اقدام نمایند.

۱۲.متقاضیان محترم می توانند از طریق مراجعه به سازمان بهسازی و نوسازی حرم مطهر به نشانی فوق الذکر با واریز مبلغ ۵۰۰/۰۰۰ ریال به حساب شماره ۱۰۰۶۶۵۷۲۷۳ نزد بانک شهر به نام سازمان 
بهسازی و نوسازی نسبت به خرید اسناد اقدام نمایند. )هزینه خرید اسناد غیر قابل استرداد می باشد.(

۱۳-جلسه بازگشایی پاکات در روز یکشنبه ۱۴۰۰/۰۵/۱۷ ساعت ۱۰:۰۰ برگزار می گردد. 
۱۴-درصورت رضایت سازمان و بانظر هیئت مدیره و کارشناسی جدید قرارداد اجاره تا دو سال قابل تمدید می باشد.

شناسه آگهی: شناسه آگهی: ۱۱۶۶۲۵4۱۱۶۶۲۵4  روابط عمومی سازمان زیباسازی، بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه )س(روابط عمومی سازمان زیباسازی، بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه )س(

 

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به نصب قریب به ۱۵۰ دوربین 
نظارت تصویری در شهر قم گفت: تلاش داریم ظرف چندماه آینده این سیستم 
نصب  قرارداد  باشیم؛  داشته  تصویری  نسبی  نظارت  و  رسیده  دستگاه   ۲۰۰ به 
دوربین های ثبت تخلف به دلیل افزایش شدید قیمت ارز فسخ شده و به دنبال این 

هستیم که قرارداد جدیدی منعقد کرده و پروژه را تکمیل کنیم.
ساله   ۶ عملکرد  تشریح  خبری  نشست  در  دوشنبه   روز  عصر  ذاکریان  عباس 

شهرداری  به  باید  رانندگی  جرائم  محل  از  که  پولی  اظهارداشت:  قم  شهرداری 
داده می شد تخصیص نیافته و سهم اندگی اختصاص یافته و همان سهم به نصب 
دوربین ها اختصاص یافته که از آن جمله در بلوار غدیر و آیت الله بروجردی اجرا 

شده است.
وی با اشاره به جانمایی ایستگاه تبادلی خط سریع السیر تهران قم اصفهان اظهار 
کرد: جانمایی خوبی توسط مشاور صورت نگرفته بود و تلاش شد این ایستگاه محل 

ایستگاه A۱ قطار شهری باشد.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم درادامه با تاکید بر اینکه برای سال ۹۹ 
از محل انتشار اوراق مشارکت ۲۰۰ میلیارد تومان برای خریداری اتوبوس نهایی و 

محقق شده است گفت: تلاش داریم با این اعتبار ۵۲ دستگاه خریداری کنیم. 
وی با بیان اینکه تا آذرماه ۹۶ هزار و ۵۰۰ دستگاه تاکسی در قم نوسازی شد 
اظهار کرد: پس از این تاریخ سایت نوسازی ناوگان بسته شد و افزایش چشمگیری 

در قیمت تاکسی اتفاق افتاد و با وقفه در نوسازی روبه رو شدیم.
ذاکریان با تاکید بر اینکه تا سال ۹۶ با آورده ۵ میلیون تومانی قابلیت نوسازی 
ناوگان وجود داشت خاطرنشان کرد: اما امروز بدون هیچ تسهیلاتی راننده تاکسی 
باید ۱۳۰ میلیون تومان آورده برای نوسازی داشته باشد که در توان تاکسی داران 

نیست.
وی با بیان اینکه قم در گذشته از فقر تابلوهای هدایت مسیر رنج می برد گفت: با 
همتی که صورت گرفت مشکلات احصا و رفع شد و به دنبال آسیب شناسی هستیم 

تا تابلوها به روز شود.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

نصب نصب ۱۵۰۱۵۰ دوربین نظارت تصویری در شهر قم دوربین نظارت تصویری در شهر قم

شهروندان از کشتار دام در منازل یا معابر عمومی خودداری کنند
ذبح دام تنها در کشتارگاه های پرتو و جاهد مجاز است
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رئیس قوه قضاییه: 

مردم خوزستان مانع سوءاستفاده 
دشمنان از مطالبات به حق آنها شوند

رئیس قوه قضاییه از مردم خوزستان خواست تا اجازه ندهند دشمنان از مطالبات به 
حق آنها سوءاستفاده کنند و در عین حال به دادستان حوزه قضایی مربوطه مأموریت 
داد مواردی که منجر به آسیب یا کشته شدن افراد شده با جدیت و فوریت پیگیری و با 

عوامل این اقدامات برخورد کند تا موضوع برای همگان روشن شود. 
به گزارش روز دوشنبه ایرنا از مرکز رسانه قوه قضاییه، حجت الاسلام والمسلمین 
غلامحسین محسنی اژه ای در جلسه روز دوشنبه شورای عالی قوه قضاییه با تبریک 
عید قربان و گرامیداشت روزه عرفه ابراز امیدواری کرد به واسطه این ایام نورانی تألمات 
ملت های مسلمان بویژه مردم افغانستان که این روزها در سختی بسر می برند، هر چه 

زودتر برطرف شود.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به دستورات ۱۰ گانه خود برای معاونت های مختلف 
قضایی که در اولین جلسه شورای عالی قوه قضاییه در هفته گذشته صادر کرد از 
مسئولان ذیربط خواست که اهتمام داشته باشند این موضوعات در موعد مقرر 

پیگیری و گزارش آن ارائه شود.
محسنی اژه ای به تلاش های دشمنان برای بهره گیری از مقطع انتخابات و انتقال 
دولت به منظور آشوب آفرینی در کشور اشاره کرد و گفت: دشمن در این مقاطع 
زمانی تلاش مضاعف و فوق العاده ای انجام داد تا بتواند در کشور فضاسازی کند و 

بسیار امید داشت که بتواند به هدف خود برسد.
دادستان کل کشور همراه با تعزیرات به مسئله گرانفروشی ورود کند

 رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنانش بر ضرورت کنترل بازار در این 
شرایط تأکید کرد و گفت: در برخی بخش های بازار نابسامانی هایی وجود دارد و در 
این شرایط که مردم زیر فشار دشمن هستند، برخی بی تدبیری ها و کم تدبیری ها 

هم اضافه شده است.
محسنی اژه ای افزود: انصاف نیست بازار و گرانفروشی هایی که وجود دارد رها کنیم 

و اجازه دهیم افراد فرصت طلب هم با فشار مضاعف به مردم سودجویی کنند.
و  بازار  کنترل  تعزیرات  اصلی سازمان  وظیفه  اینکه  بیان  با  قوه قضاییه  رئیس 
جلوگیری از گرانفروشی هاست به دادستان کل کشور تأکید کرد که با همکاری 

دادستان ها و تعزیرات اجازه ندهند در این شرایط فشار دیگری به مردم وارد شود.
محسنی اژه ای با اشاره به افزایش قابل توجه قیمت برخی کالاهای مورد نیاز کشور و مردم 
و اقلام خوراکی در روزهای اخیر اظهار داشت: وقتی کالایی مانند سیمان و فولاد گران 
می شود بر بسیاری از بخش ها اثر می گذارد و فقط قیمت یک کالا در واقع گران نشده است.

رئیس قوه قضاییه بر همین اساس به دادستان کل کشور و سازمان بازرسی کل 
کشور مأموریت داد که موضوع را پیگیری کنند و اگر اشکال و ایرادی در کار مسئولان 
ذیربط بوده که مرتکب تعلل یا ترک وظیفه قانونی خود شده اند با آن ها برخورد شود.

محسنی اژه ای گفت: اگر مسئولی آگاهانه و به عمد به وظیفه خود عمل نکرده و 
تعلل داشته حتماً با او برخورد قضایی شود و اگر اقدام عمدی نبوده تذکر داده شود 
و در صورت بی توجهی به تذکر برخورد مناسب صورت گیرد و اگر اقدام مجرمانه ای 
نیز انجام شده برخوردی سریع و قاطع شود تا هر چه سریعتر از نابسامانی ها و گرانی 

افسار گسیخته جلوگیری شود.
رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنانش با قدردانی از سفر هیئت ویژه 
بررسی مشکلات آب مردم خوزستان به این استان اظهار داشت: بررسی مسئله 
مشکلات آبی خوزستان و ارائه گزارش آن به دولت کار لازمی بود اگر چه دیر انجام 

شد اما پیگیری ها نباید محدود به یک سفر و یک گزارش شود.
محسنی اژه ای به دادستان کل کشور و سازمان بازرسی مأموریت داد موضوع را 
تا حصول نتیجه روشن و قطعی و حل مشکل و جلوگیری از تکرار مشکلات مشابه 

پیگیری کنند و گزارش آن را نیز به اطلاع مردم برسانند.

سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات:

مجلس نگران حضور مدیران چندچهره 
در دولت آینده است

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی خطاب به رییس 
جمهور منتخب گفت: نمایندگان وجود چهره هایی که اهل زد و بند هستند را 

برنمی تابند و تذکر و استیضاح وزیر را در دستور قرار خواهند داد. 
»احمدحسین فلاحی« در جلسه علنی روز دوشنبه مجلس شورای اسلامی و در 
نطق میان دستور خود خطاب به رییس جمهور منتخب گفت: امروز دیگر فرصت 
آزمون و خطا نداریم و جای تعطیلی تابستانه برای مجلس شورای اسلامی و از دست 
دادن فرصت ها نیست بلکه زمان برخورد با مفاسد اقتصادی و پاکسازی مدیران 

ناکارآمد و بی خاصیت است.
نماینده مردم همدان در مجلس با اشاره به انتظارات مردم از رییس جمهور منتخب 
گفت: امروز مردم و تمام رای دهندگان منتظر تبدیل وضع موجود هستند و برای این 

تغییر به انتظار نشستند.
سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات با بیان اینکه ابهام در تشکیل کابینه و 
استفاده از برخی مدیران فعلی سبب نگرانی نمایندگان شده است، گفت: ما نگران 
ادامه وضعیت فعلی و استفاده از مدیرانی چند چهره هستیم و پیش از این نیز حضور 

و نفوذ آنها را در ستادهای مختلف انتخابات دیده ایم.
وی با تاکید بر اینکه مجلس در انتظار تشکیل کابینه انقلابی است که پیش از این 
رییس جمهور منتخب وعده داده بود، گفت: وجود چهره هایی که اهل زد و بند 
هستند را برنمی تابیم و تذکر و استیضاح وزیر را در دستور قرار خواهیم داد. زیرا مردم 
به این امید به پای صندوق های رای آمدند که ناوگان مدیریتی کشور نوسازی شده و 

سکانداری آن را جوانان مومن انقلابی و جهادی به عهده بگیرند.
فلاحی با تاکید بر اینکه مجلس انقلابی از شایسته سالاری و افرادی که تعهد 
انقلابی و اعتقاد به نظام ولایت فقیه دارند، حمایت می کند، ادامه داد: امروز مردم 
تشنه مدیرانی شنوا هستند که مشکلات و دردهای آنها را کاهش داده و با توصیه های 

رهبر معظم انقلاب سبب رشد و پیشرفت کشور شوند.
وی با تبریک به حجت الاسلام محسنی اژه ای به عنوان رییس جدید دستگاه 
قضا خاطرنشان کرد: مبارزه با فساد اداری که در رأس گام دوم انقلاب است، بدون 
میدان داری دستگاه قضا امکان پذیر نیست و تصدی گری قضات جوان و انقلابی 
می تواند امنیت، اخلاقی سیاسی و اقتصادی را به ارمغان بیاورد و بازوی توانمندی 

برای دولت و مجلس محسوب شود. 

نماینده مردم اقلید در مجلس؛

رییس جمهوری منتخب از بحران 
حکمرانی غافل نشود

نماینده مردم اقلید در مجلس شورای اسلامی از رییس جمهوری منتخب خواست 
از بحران حکمرانی به عنوان منشأ همه گرفتاری ها غافل نشده و نسبت به چابک 

سازی سیستم اداری و شایسته سالاری در انتصابات توجه کند. 
»مسلم صالحی« در نشست علنی روز دوشنبه مجلس شورای اسلامی و در نطق 
میان دستور خود خطاب به رییس جمهوری منتخب گفت: امیدوارم گزارش های 
کارشناسان و برخی دلسوزان، ذهن شما را از ابرچالش ملی، یعنی بحران حکمرانی 

که منشأ همه گرفتاری ها است، منحرف نکند.
نماینده مردم اقلید در مجلس با تاکید بر اینکه چابک سازی سیستم اداری و رعایت 
شایسته سالاری در انتصابات از مهم ترین چالش های دولت آینده است، افزود: اگر 
مسائل را در دولت آینده لحاظ نکنید، این عجوزه اهداف پاک و نیات مردمی شما را 
نیز مانند اصل ۴۴ قانون اساسی، یارانه ها و اقتصادی مقاومتی که برای نجات کشور 

تدبیر شده بود، یکجا خواهد بلعید.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با تاکید به لزوم باج ندادن دولت 
آینده به مافیا در بخش های مختلف کشور، اظهار داشت: اگر مراقب نباشید مافیا در 
اطراف شما نیز حضور یافته و سیستم اداری دولت را فلج می کنند. باید با تیزبینی 
موانع را شناسایی و خنثی کرده و برای شایسته گزینی، چاره ای متفاوت از اعمال 

سلیقه ها بیندیشید.

دولت سیزدهم چگونه 
می تواند بازار مسکن را 

فعال کند؟
در دنیای امروز مسکن مهم ترین نیاز هر خانوار پس از غذا به حساب می آید و سهم 

چشمگیری و سبد هزینه ای خانوار را به خود اختصاص می دهد.
در چهار دهه گذشته به تناسب رشد جمعیت، شاهد عرضه مسکن به بازار مصرفی 
بودیم و این خود باعث شد که همواره شاهد افزایش قیمت ها در این بازار باشیم. تامین 
نشدن تقاضای حاصل از رشد سریع جمعیت و مهاجرت در چند دهه اخیر به شهرهای 
بزرگ به دلیل ثابت بودن مقدار زمین و محدودیت عرضه موجب بروز رشد مداوم قیمت 
مسکن شده و سبب می شود سرمایه گذاری در این حوزه به قصد کسب عایدی از رشد 

ارزش مسکن کاملا معقول و کم ریسک به نظر آید.
آنچه در سال های اخیر در کشور ساخته شده است، نصف آن رقمی است که باید 
باشد. سالانه در کشور نیاز به ساخت حداقل ۹۰۰ هزار واحد مسکونی است، در حالی 

که در این چند سال گذشته سالانه کمتر از نصف این تعداد ساخته شده است.
تورم بالا یکی از مشکلات فزاینده اقتصادی و اجتماعی در ایران است. روند پایدار 
تورم منجر به کاهش سطح رفاه و افزایش نابرابری می شود و رشد اقتصادی را مختل 
می کند. تقارن عوامل مختلفی چون کسری بودجه که بخشی از افزایش آن ناشی از 
تحریم های شدید تجاری و مالی آمریکا علیه ایران است، درآمد نفتی پایین و هزینه های 
اقتصادی و همه گیری کرونا می تواند منجر به اتخاذ سیاست های پولی انبساطی 

بیشتر شود.
جهش مکرر قیمت مسکن در فاصله سال های ۹۷ تا۹۹ در حالی متقاضیان مصرفی 
و همچنین سیاست گذاران مسکن را برای احیای قدرت خرید خانه اولی ها در بازار 
ملک با استفاده از یک نظام تامین مالی مناسب به بن بست رسانده است، بازار مسکن 

از نیمه دوم سال ۹۷ شرایط متفاوتی را تجربه کرد.
در این دوره زمانی پارامترها و متغیرهای بیرونی و به ویژه رویداد های سیاسی و نیز 
اقتصادی بر بازار مسکن اثر گذاشت. از جمله این پارامترها می توان به خروج آمریکا 
از برجام، بازگشت اقتصاد به دوره ابهام و عدم پیش بینی پذیری، جهش ناگهانی نرخ 
ارز و رسیدن آن به مرز ۳۰ هزار تومان در سال ۹۹ و تورم ۳۰ تا ۴۰ درصدی و همچنین 
رشد منفی اقتصادی و التهاب در اقتصاد کشور اشاره کرد. از سوی دیگر درآمد واقعی 
خانوارها نزول کرد و جهش قیمت مسکن در قالب رشد های شدید ۶۰ تا ۹۰ درصد 

قیمت مسکن در کشور به وقوع پیوست.
برخی کارشناسان براین باورند که پس از ۳ سال از روزهای پرتورم، بازار مسکن وارد 
عصر جدیدی شده است. با یک نگاه گذرا به وضعیت بازار مسکن در بهار امسال به 
چهار اتفاق بر خواهیم خورد؛ تقاضای خرید به شدت کاهش یافته، قیمت در فایل 
های فروش افت کرده، تعداد فروشنده ها زیاد شده و قیمت معاملات قطعی نزول 
خفیف داشته است. یکی از بازیگردانان اصلی بازار ملک در سال گذشته نرخ دلار بود 
که هرزمان با شوک افزایشی روبرو می شد،  بازتاب آن در بازار مسکن به شکل جهش 

قیمت قابل رهگیری بود.
منحنی تغییرات نرخ ارز و قیمت مسکن در تهران در طی این مدت، به خوبی اثر 
پذیری ماهانه ارزش املاک از تغییرات ماهانه نرخ دلار را نشان می دهد. شاید در 
تاریخ نوسانات ارزی گذشته رابطه قیمت دلار و قیمت مسکن تا این حد محسوس 
نبود. تجربه گذشته نشان می دهد که بازار مسکن همیشه تحت تاثیر مولفه انتخابات 
ریاستجمهوری بوده است. عموم کسانی که سابقه ملک بازی در سال  های گذشته را 
داشته اند، معتقدند بعد از برگزاری انتخابات ریاست جمهوری هر دولتی، با هر نوع 
جهت سیاسی یا برنامه اقتصادی که روی کار بیاید شرایط بازار مسکن به سمت تعدیل 

قیمت آن هم کاهش قیمت اسمی پیش می رود.
با روی کارآمدن دولت ابراهیم رییسی دو اتفاق ممکن است بیفتد؛ خوشبینی عمومی 
به آینده که باعث از صحنه خارج شدن  انتظارات تورمی شود و حساس شدن دولت 
سیزدهم به جهش سه بازار بورس، ارز و مسکن. برآیند هر دو رخداد به نفع برقراری 

آرامش در بازار ملک خواهد بود.
مورد دیگر که می تواند نقش تعیین کننده در بازار آینده داشته باشد، به میدان آمدن 
تقاضای مصرفی است. خریداران مصرفی، دسته ای از طیف فعال و غیر فعال بازار 
معاملات مسکن هستند که الان در بازار حضور ندارند و غایب بزرگ محسوب می شوند. 
بازیگردان دیگر این بازار برجام است. مذاکرات برجام طی سه ماه گذشته روند خوبی را 
طی کرده و طرفین مذاکرات به نتیجه کار خوشبین هستند. بازار مسکن به این رویداد 

سیاسی واکنش خوبی نشان داد و قیمت ها عقب نشینی کردند.
بازار مسکن سابقه چنین عقب نشینی را در سال های ۹۴تا ۹۶ دارد. امضای برجام 
باعث شد تورم ماهانه مسکن به صفر برسد و ثبات نسبی قیمت در حوزه املاک برقرار 
شود. این تغییرات در بیرون بازار مسکن برای اهالی بازار مسکن به معنای تغییر اوضاع 
و بهبود شرایط است. فروکش کردن انتظارات تورمی فقط بر قیمت مسکن اثر کاهنده 
نخواهد گذاشت بلکه قیمت سایر دارایی ها همچون زمین و همچنین سایر کالاها 

همچون مصالح ساختمانی را تحت تاثیر قرار می دهد.
کارشناسان می گویند تقاضای سرمایه ای برای خرید آپارتمان تا ۵۰ درصد در برخی 
مناطق خوب کاهش پیدا کرده است. از طرفی دیگر شاهد افزایش تعداد فروشنده ها 
بودیم. افت قیمت پیشنهادی فروش علامتی از تحلیل جدید سمت عرضه نسبت به 
اوضاع است. به این ترتیب شرایط کنونی بازار مسکن حکایت از حرکت به سمت تعدیل 

جدید دارد.
اگر دولت ابراهیم رییسی می خواهد در بازار مسکن ورود کند و برنامه ریزی هم بر روی 
آن داشته باشد، باید برای بخش سرمایه گذاری در این بازار تدبیری بیندیشد. یعنی 
باید بسته های سرمایه گذاری برای توسعه اجاره داری تدوین و طراحی کند که ترکیب 
سوبسیدهای دولت، ساخت مسکن های اجاره ای با سرمایه های بخش خصوصی 
بتواند در میان مدت مقداری نرخ افزایش قیمت و اجاره بها را کنترل کند. در حال 
حاضر تقاضای مصرفی به علت قیمت بسیار بالا به کمترین مقذار خود رسیده است 

و با افزایش سقف وام و تسهیلات تا ۵۰۰ میلیون تومان نیز گره کار باز نخواهد شد.
درآمدهای خانوارهای متوسط و ضعیف بسیار پایین تر از آن است که ماهانه ۸ میلیون 
تومان قسط وام دهند. برخی کارشناسان پیشنهاد داده. اند که دولت باید حداقل ۱۰۰ 
هزار میلیارد تومان از منابع بانکی را برای این کار تجهیز کند و آن را از محل آزادسازی 
سپرده های بانکی تامین کند. دولت آینده باید به سمتی برود که با طرح های حمایتی 
قیمت زمین و پروانه ساخت را حذف کند تا بخشی از تقاضای مصرفی بتواند با قیمت 
مترمربع ۵ میلیون تومان صاحبخانه شوند. اگر دولت بتواند این مبلغ را وارد بازار مسکن 
کند و هزینه مسکن و پروانه را حذف کند،  می تواند با تسهیلات تک رقمی به راحتی 

سالانه ۳۵۰ هزار واحد مسکونی تحویل خانه اولی ها بدهد.
تحلیلگر  اقتصادی

علی مطهری: 

توافق وین ظرف چند ماه آینده توسط 
دولت جدید امضا خواهد شد 

 نائب رییس مجلس دهم گفت: من فکر می کنم آقای رئیسی این هوشیاری 
تندروها نشود  و اسیر شعارهای  نگذارد  پا  زیر  را  ایران  را دارد که منافع ملت 
بنابراین فکر می کنم توافق وین ظرف چند ماه آینده توسط دولت جدید امضا 

خواهد شد.
تأیید  افراد  عملکرد  بر  نگهبان  شورای  نظارت  با  رابطه  در  مطهری  علی 
سوال  این  به  پاسخ  در  مشخصا  و  خدمت شان،  دوره  طول  در  شده  صلاحیت  
را چقدر  اقدام  این  و  تعریف شده است   قانون اساسی  آیا چنین چیزی در  که 
چقدر  امر  این  صورت  در  نهایتا  و  میدانید  نظارتی  نهادهای  با  کاری  موازی 
موجب سیاسی کاری ها خواهد شد، گفت: نظارت شورای نگهبان بر عملکرد 
شورای  که  است  هدفی  خدمتشان  دوره  طول  در  رئیس جمهور  یا  نمایندگان 
نگهبان سالهاست آن را دنبال می کند ولی این خواسته، مخالف قانون اساسی 
است. شورای نگهبان فقط می تواند بر انتخاباتهای مختلف نظارت کند، آن هم 
نه به صورت من درآوردی استصوابی. نظارت بر افراد در طی دوره خدمت آنها 
موضوعی نیست که شورای نگهبان اختیاری در آن داشته باشد. در صورت بروز 
این اتفاق، نماینده حریت و آزادگی خود را از دست می دهد و تملق و چاپلوسی 

بیش از آنچه که امروز شاهدش هستیم رواج پیدا می کند. 

اخبار

 

جبران  راه  حج،  پیام  در  اسلامی  انقلاب  رهبر 
عقب ماندگی کشورهای اسلامی را مقاومت ارزیابی 
میدان  اسلامی؛  منطقه  کل  گفتند:  و  کردند 
سربرافراشتن مقاومت در مقابل شرارت های آمریکا 

و همراهانش است. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم 
به  پیامی  آیت الله خامنه ای در  رهبری، حضرت 
استمرار  حج،  ایام  به مناسبت  جهان  مسلمانان 
ضیافت  در  حضور  از  مشتاق  دلهای  حسرت 
بیت الله را امتحانی گذرا خواندند و با تأکید بر لزوم 
برابر  در  مقاومت  حج،  پیام های  نشدن  کمرنگ 
قدرت های متجاوز به ویژه آمریکا را از جمله این 

پیام های متعالی دانستند.
ایشان ضمن اشاره به مشکلات و ناگواری های 
و  مقاومت  عناصر  سربرافراشتن  اسلام،  دنیای 
بیداری بخصوص در فلسطین، یمن و عراق را از 
واقعیت های امیدآفرین منطقه خواندند و تأکید 
کردند: وعده صادق الهی، نصرت مجاهدان است 
و نخستین اثر این مجاهدت، بازداشتن آمریکا و 
دیگر زورگویان از دخالت و شرارت در کشورهای 

اسلامی است.
شرح  این  به  اسلامی  انقلاب  رهبر  پیام  متن 

است:
بسم اللّه الرّحمن الرّحیم

و الحمد للّه ربّ العالمین و صلّی اللّه علی محمّد 
و آله الطّاهرین و صحبه المنتجبین و مَن تَبِعهم 

بِاحسان الی یوم الدّین.
برادران و خواهران مسلمان در سراسر جهان!

حج  عظیم  نعمت  از  اسلامی  امّت  نیز  امسال 
محروم ماندند و دل های مشتاق، با آه و افسوس، 
ضیافت در خانه  محترمی را که خدای حکیم و 

رحیم برای مردم بنا نهاده است، از دست دادند.
و  شادمانی  موسم  که  است  سال  دوّمین  این 
بهجت معنوی حج، به موسم فراق و حسرت تبدیل 
میشود و بلای بیماری همه گیر، و شاید نیز بلای 
سیاست های حاکم بر حرم شریف، چشم مشتاق 
و  عظمت  و  وحدت  نماد  مشاهده   از  را  مؤمنان 
معنویّت امّت اسلامی محروم می سازد و این قلّه  

پُرشکوه و سرافراز را با ابر و غبار می پوشاند.
این امتحانی همچون دیگر امتحان های گذرای 
فردایی  می تواند  که  است  اسلامی  امّت  تاریخ 
تابناک در پی داشته باشد؛ مهم آن است که حج در 
شاکله  حقیقی اش، در دل و جان آحاد مسلمانان 
زنده بماند و اکنون که کالبد مناسکیِ آن موقّتاً 

حضور ندارد، پیام متعالی آن کمرنگ نشود.
حج، عبادتی پُر رمز و راز است. ساخت و ترکیب 
هویّت  سازنده   آن،  در  سکون  و  حرکت  زیبای 
و نمایش دهنده   فرد مسلمان و جامعه  مسلمان 
زیبایی های آن در چشم جهانیان است. از سویی 
دل های آحاد بندگان را با ذکر و خشوع و تضرّع، 
عروج معنوی می بخشد و به خدا نزدیک می کند، 
و حرکات  یکسان  پویش  و  پوشش  با  از سویی  و 
هماهنگ، برادران را که از چهارگوشه  جهان گِرد 
سویی  از  و  می دهد،  پیوند  یکدیگر  به  آمده اند، 
برترین نماد امّت اسلامی را با همه  مناسک پُرمعنی 
و رازآلودش در برابر چشم جهانیان می گذارد و عزم 

و عظمت امّت را به رخ بدخواهان می کِشد.
امسال، حجّ بیتِ معظّم در دسترس نیست ولی 
توجّه به ربّ البیت و ذکر و خشوع و تضرّع و استغفار 

در دسترس است؛ حضور در عرفات میسّر نیست 
امّا دعا و مناجاتِ معرفت افزا در روز عرفه میسّر 
است؛ رَمی شیطان در منا ممکن نیست امّا دفع 
و طرد شیاطین قدرت طلب در همه جا ممکن 
است؛ حضور یکپارچه  بدن ها در گِرد کعبه فراهم 
نیست امّا حضور یکپارچه  دلها بر گِرد آیات روشن 
قرآن کریم و اعتصام به حبل اللّه وظیفه  همیشگی 

است.
عظیم،  جمعیّت  از  امروز  که  اسلام  پیروان  ما 
بی شمار،  طبیعی  ثروت های  سرزمین گسترده، 
با  باید  برخورداریم،  بیدار  و  زنده  ملّت های  و 
داشته ها و ممکن های خود، آینده را رقم بزنیم. 
ملّت های مسلمان در ۱۵۰ سال اخیر، نقشی در 
سرنوشت کشورها و دولت های خود نداشته و به جز 
استثناهای معدود، یکسره با سیاست دولت های 
دستخوش  و  شده  مدیریّت  غربی  متجاوز 
بوده اند.  آنها  شرارت  و  دخالت  و  طمع ورزی 
امروزِ  سیاسیِ  وابستگی  و  علمی  عقب ماندگیِ 
بسیاری از کشورها محصول آن انفعال و بی کفایتی 
ما،  دانشمندان  ما،  جوانان  ما،  ملّتهای  است. 
علمای دینی و روشنفکران مدنی ما، سیاست ورزان 
و احزاب و جمعیّت های ما، امروز باید آن گذشته  
بی افتخار و شرم آور را جبران کنند؛ باید بِایستند و 
در برابر زورگویی و دخالت و شرارت قدرتهای غربی 

»مقاومت« کنند.
همه  سخنِ جمهوری اسلامی ایران که دنیای 
استکبار را نگران و خشمگین کرده است، دعوت 
به این مقاومت است: مقاومت در برابر دخالت و 
شرارت آمریکا و دیگر قدرت های متجاوز و به دست 
گرفتنِ سررشته  آینده ی دنیای اسلام با تکیه بر 

معارف اسلامی.
عنوان  برابر  در  همراهانش  و  آمریکا  طبیعتاً 
»مقاومت« دچار حسّاسیّتند و به انواع دشمنی با 
»جبهه  مقاومت اسلامی« کمر بسته اند. همراهی 
برخی از دولت های منطقه با آنان نیز واقعیّت تلخی 

در جهت تداوم آن شرارتها است.
صراط مستقیمی که مناسک حج -سعی و طواف 
و عرفات و جمرات- و شعائر و شُکوه و وحدت حج 
به ما نشان می دهد، توکّل به خدا و توجّه به قدرت 
لایزال الهی، و اعتماد به نفْسِ ملّی، و اعتقاد به 
تلاش و مجاهدت، و عزم راسخ بر حرکت، و امید 

وافر به پیروزی است.
اسلامی  منطقه ی  در  صحنه  واقعیّات 
تقویت  را  عزم  آن  و  می افزاید  امید  این  بر 
اسلام،  دنیای  ناگواری های  سویی  از  می کند. 
عقب ماندگی های علمی و وابستگی های سیاسی 
و نابسامانی های اقتصادی و اجتماعی، ما را در 
برابر وظیفه ای بزرگ و مجاهدتی خستگی ناپذیر 
یاری  به  را  قرار می دهد؛ فلسطین مغصوب، ما 
به  را  دل ها  خون آلود  و  مظلوم  یَمن  می طلبد؛ 
نگران  را  همه  افغانستان  مصائب  می آورد؛  درد 
می سازد؛ حوادث تلخ در عراق و سوریه و لبنان 
دست  که  مسلمان  کشورهای  از  دیگر  برخی  و 
شرارت و دخالت آمریکا و یارانش در آن مشهود 
و  برمی انگیزد،  را  و همّت جوانان  است، غیرت 
از سوی دیگر، سر برافراشتنِ عناصر مقاومت در 
همه ی این خطّه  حسّاس، و بیداری ملّت ها، و 
انگیزش نسل جوان و پُرنشاط، دل ها را لبریز از 
امید می کند؛ فلسطین در همه  بخش های خود 

»شمشیر قدس« را از نیام بیرون می کشد؛ قدس 
و غزّه و کرانه و سرزمین های ۴۸ و اردوگاه ها همه 
برمی خیزند و در طیّ دوازده روز بینی متجاوز را 
هفت  تنها،  و  محصور  یَمنِ  می مالند؛  خاک  به 
سال جنگ و جنایت و مظلوم کشیِ دشمن شرور 
و قسیّ القلب را تاب می آورد و با وجود قحط غذا و 
دارو و امکانات زیستی، تسلیم زورگویان نمی شود 
و آنها را با اقتدار و ابتکار خود سراسیمه می کند؛ 
زبان رسا و صریح،  با  در عراق، عناصر مقاومت 
آمریکای اشغالگر و داعش دست نشانده  آن را به 
عقب می رانند و عزم راسخ خود بر مقابله با هر نوع 
دخالت و شرارت از سوی آمریکا و همراهانش را 

بی لکنت ابراز می دارند.
تلاش تبلیغاتی آمریکاییان برای تحریف عزم و 
خواسته و عمل جوانان غیور و عناصر »مقاومت« 
در عراق و سوریه و لبنان و دیگر کشورها، و منتسب 
کردن آن به ایران یا هر مرجع دیگر، توهین به آن 
جوانان شجاع و بیدار، و ناشی از عدم فهم و درک 

درست آمریکایی ها از ملّت های این منطقه است.
در  آمریکا  که  شد  موجب  غلط  درک  همین 
افغانستان تحقیر شود، و پس از آن ورود پُر سر و 
صدا در بیست سال پیش، و پس از به کار بردن 
سلاح و بمب و آتش در برابر مردم بی دفاع و غیر 
نظامی، خود را در باتلاق حس کند و نیرو و ابزار 
نظامی خود را از آن بیرون بَرَد. البتّه ملّت بیدار 
افغان باید مراقب ابزارهای اطّلاعاتی و سلاحهای 
جنگ نرم آمریکا در کشورش باشد و هشیارانه در 

برابر آن بِایستد.
و  بیدار  که  داده اند  نشان  منطقه  ملّت های 
هشیارند و راه و رویکرد آنان از برخی دولت ها که 
برای راضی نگه داشتن آمریکا حتّی به خواسته  
او در مسئله  حیاتی فلسطین تن می دهند، جدا 
است؛ دولت هایی که با رژیم غاصب صهیونیست، 
آشکار و پنهان، نَرد دوستی می بازند، یعنی حقّ 
انکار  تاریخی اش  میهن  در  را  فلسطین  ملّت 
به سرمایه  فلسطینی ها  این، دستبرد  می کنند. 
است. آنها به تاراج سرمایه های طبیعی کشورهای 
خود بسنده نکردند و اکنون سرمایه  ملّت فلسطین 

را تاراج می کنند.
برادران و خواهران!

آن،  گوناگون  و  سریع  حوادث  و  ما  منطقه  
سویی  از  است؛  عبرت ها  و  درس ها  نمایشگاه 
قدرتِ ناشی از مجاهدت و مقاومت در برابر زورگوی 
متجاوز، و از سویی ذلّت ناشی از تسلیم و اظهار 

ضعف و تحمّل تحمیل های او.
خدا  راه  مجاهدان  نصرت  الهی،  صادق  وعده  
ت اَقدامَکُم.  هَ یَنصُرکُم وَ یُثَبِّ است: اِن تَنصُرُوا اللَّ
و  آمریکا  بازداشتن  مجاهدت،  این  اثر  نخستین 
دیگر زورگویان بین المللی از دخالت و شرارت در 

کشورهای اسلامی است، ان شاءاللّه.
را  مسلمان  ملّتهای  نصرت  متعال  خداوند  از 
)ارواحنا  بقیّةاللّه  حضرت  به  و  می کنم  مسئلت 
فداه( درود می فرستم و علوّ درجات امام خمینیِ 

عظیم الشّأن و شهدای بزرگوار را از خدا می طلبم.

والسّلام علی عباد اللّه الصّالحین
سیّدعلی خامنه ای
۲۶ تیر ۱4۰۰
۶ ذی الحجّه ۱44۲

 رییس جمهوری با بیان اینکه مردم بخاطر مشکلات ناشی 
از خشکسالی و کم آبی هرچقدر ناراحت باشند، حق دارند، 
گفت: لحظه ای نیست که دولت به فکر مردم نباشد؛ تا ساعت 
آخر در قبال مردم مسئولیت داریم و با همه توان در خدمت 

مردم هستیم. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز دوشنبه در 
مراسم افتتاح طرح های ملی وزارت جهاد کشاورزی در هشتاد 
و دومین  برنامه پویش تدبیر و امید برای جهش تولید گفت: 
امیدوارم در بخش بسیار مهم کشاورزی همه مسئولین بتوانند 
این دولت  بردارند. کارنامه  بعد  گام های بیشتری در دولت 

کارنامه قابل قبولی است که امروز به مردم ارائه می شود.
رییس جمهوری با اشاره به آمار ارائه شده از سوی وزیر جهاد 
وزیر اعلام کردند نشان  ارقامی که  و  آمار  کشاورزی گفت: 
می دهد کشاورزان،  مسئولین کشاورزی، مهندسان و همه 
تلاشگران در بخش کشاورزی و آب، وزارت نیرو در مجموع کار 
عظیم و بزرگی را به انجام رسانند که محصول آن را مردم در 

زندگی خود و در خودکفایی و خوداتکایی مشاهده می کنند.
وی اضافه کرد: در برنج، شکر و روغن و نباتاتی که روغن 
از آن می گیریم و هم در گندم و آبزیان محصولات ما قابل 
ملاحظه است و امروز می توانیم این محصولات را با ۸ سال 

گذشته مقایسه کنیم و این نشان تلاش همه کشاورزان برای 
امنیت غذایی کشور است.

 روحانی در ادامه با تاکید بر این که مسئله آب و خاک برای 
ما بسیار مهم است، گفت: مردم فکر می کنند فقط آب خیلی 
مهم است البته آب منشاء حیات است و جایگاه خود را دارد اما 
در بحث کشاورزی خاک هم جایگاه بسیار مهمی دارد. خاک 
نعمت و سرمایه بزرگی است که در طول میلیون ها سال به این 
صورت آماده شده است بنابراین حفظ خاک برای ما مهم است.

مسکن  بحث  به  وقتی  افزود:  وامید  تدبیر  دولت  رییس 
می رسیم نباید خاک کشاورزی را از بین ببریم و باید مسکن 
را در جایی بسازیم که مناسب است. مراتع و جنگل ها باید 
حراست شود و خاک از بین نرود چرا که جنگل ها و مراتع 
ضمن این که برای هوا بسیار مهم است برای حفظ خاک هم 
بسیار حائز اهمیت است که تلاش های خوبی در این دولت در 
زمینه جنگل کاری و زراعت چوب صورت گرفته است.رییس 
جمهوری با بیان این که در زمینه کشاورزی معیارهای خوبی 
داریم، گفت: مدیران کشاورزی ما در طول این ۸ سال خدمات 
پرتلاش  وزیری  حجتی  مهندس  دادند.  انجام  ارزشمندی 
وعلاقه مند به کشاورزی بودند. وقتی که در دولت دوازدهم او 
می خواست وزارت کشاورزی را قبول نکند. گفت دوست دارم 

بروم خوزستان و زمین هایی را که به کاشت درخت برای مهار 
خاک و ریزگرد در آنجا شروع کردیم و آن کار را ادامه بدهم و این 
حرف را از ته دل می زد. تا زمانی که بود بسیار تلاش کرد و بعد 

از دوران او دکترخاوازی این کار را ادامه داد.  
روحانی گفت: دولت در این ۸ سال در بخش کشاورزی 
کارهای خوبی انجام داده است که در بعضی از زمینه ها به 
خودکفایی رسیدیم. اگر شرایط آب و هوایی نرمال باشد و در 
خشکسالی نباشم و با کارهایی که در جهت مکانیزه شدن 
از محصولات  بعضی  در  انجام شده  بخش های کشاورزی 
کشاورزی مثل گندم و برنج و شکر خودکفا هستیم یعنی در 
این سه محصول در شرایط نرمال کشور می تواند روی پای 

خود بایستد.
امید گفت: در شرایط خشکسالی  و  تدبیر  رییس دولت 
اینکه بخش  به دلیل  باشیم  متاسفانه نمی توانیم خوداتکا 
بزرگی از زمین های کشاورزی ما دیم است. اگر همه زمین های 
آب  کافی  اندازه  به  ما هم  و سدهای  بود  آبی  ما  کشاورزی 
که  وقتی  اما  نمی شدیم  تنش  دچار  خیلی  شاید  داشت، 
بسیاری از زمین های ما دیم است، دیم کاملا متکی به باران 
به اندازه کافی و به موقع است و هر دوی اینکه باران که در چه 

زمانی و چه مقدار باشد، برای ما مهم است.

روحانی در مراسم افتتاح طرح های ملی وزارت جهاد کشاورزی:روحانی در مراسم افتتاح طرح های ملی وزارت جهاد کشاورزی:

 مردم حق دارند به خاطر خشکسالی و کم آبی ناراحت باشند مردم حق دارند به خاطر خشکسالی و کم آبی ناراحت باشند

رهبر معظم انقلاب در پیام حج:

راه جبران عقب ماندگی کشور های اسلامی مقاومت است 
مجید سلیمی بروجنی
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برای  را  عجیب  های  روش  دارید،  وزن  کاهش  قصد  واقعا  اگر 
این روش ها کاملا  نکنید.  انتخاب  این هدف هیچ وقت  به  رسیدن 
بازدارنده اند و ممکن است در بسیاری از موارد حتی نتایج برعکس 

باشند. داشته 
نتایج  به  بردن  پی  بدون  که  رژیمی  های  توصیه  بدترین  اینجا  در 

اند: اتخاذ کنید، معرفی شده  آنها ممکن است  واقعی 
فرد  یک  غلط  غذایی  عادتھای  کوتاه:  مدت  طی  در  وزن  کاهش 
با یک هفته و چند روز تغییر پیدا نمی  که به چاقی منجر میشوند، 
کند و زمانبر است. بنابراین، با پایان این مدت کوتاه، فرد دوباره به 

عادات قدیمی خود بازمی گردد.
توجه به مصرف کالری: کالری، مھم است اما همیشه هم اینگونه 
بیاید.  دست  به  دلخواه  نتیجه  مصرفی،  کالری  کاهش  با  که  نیست 
هم  و  چربی  هم  کنید،  می  کم  وزن  که  وقتی  که  است  این  علت 
عضلات بدن شما کاهش پیدا می کنند و این خوب نیست. عضله، 
بروند،  دست  از  عضلات  اگر  است.  بدن  سوزی  انرژی  ماشین 
بسیاری از اعمال حیاتی بدن مختل می شوند. اگر رژیم به گونهای 
باشد که توده عضلانی حفظ شود و فقط چربی بسوزد، شاید عدد 
کاهش  بسیار  بدن  سایز  قطعا  اما  ندهد  نشان  را  کمتری  وزن  ترازو 

پیدا می کند.
کربوهیدراتھا  همه  کربوهیدرات:  مصرف  از  آمیز  اغراق  اجتناب 
کاهش  برای  سالم  غذایی  رژیم  یک  که  این  ضمن  نیستند.  یکسان 
غذایی  های  گروه  همه  که  است  رژیمی  همیشگی،  و  ماندگار  وزن 
ها  خوراکی  از  نباید  هم  چربی  حتی  باشند.  داشته  وجود  آن  در 
حذف شود. کافیست که از هر گروه غذایی به شکل سالم استفاده 

کنیم.
به جای یک ساعت ورزش مستمر  اگر  روز:  یک ساعت ورزش در 
هم  را  روز  بقیه  و  کنیم  ورزش  ساعت  نیم  روز،  در  کننده  خسته  و 
فعالیت داشته باشیم، اثر بسیار بیشتری هم بر روی سلامتی و هم 
بر روی کاهش وزن ما خواهد داشت. حتی می توان یک ساعت را 
به مدت  بار  بار در روز، هر  تا ده دقیقه تقسیم کرد و شش  به شش 

ده دقیقه ورزش کرد.
گندم  در  موجود  پروتئین  نوع  یک  گلوتن،  گلوتن:  کامل  حذف 
با عدم مصرف گلوتن، لاغر  افراد فکر می کنند که  از  است. برخی 
به دلیل حذف  نه  آنھا،  این در حالیست که کاهش وزن  می شوند. 
گلوتن  که  است  غذایی  گروه  آن  کل  حذف  دلیل  به  بلکه  گلوتن، 
دارد. رژیم بدون گلوتن، تنھا زمانی توصیه میشود که فرد به گلوتن 

باشد. بیماری سلیاک  باشد و دچار  حساسیت داشته 
کم  خوراکیھای  درصد   ۶۰ فقط  چربی:  بدون  غذاهای  مصرف 
علت  دارند.  آنھا  معمولی  انواع  به  نسبت  کمتری  انرژی  چرب، 
های  خوراکی  مزگی  بی  جبران  برای  کارخانجات  که  است  این 
مزه  خوراکیھا  این  شاید  کنند.  می  اضافه  شکر  آنھا  به  کمچرب، 
شیرین نداشته باشند اما در واقع حاوی شکر هستند و مزه شیرین 

شکر در لابهلای سایر مزه های این خوراکیھا مخفی شده است.
به  را  خودتان  روزانه  مجاز  انرژی  کل  اگر  شام:  وعده  از  اجتناب 
کافی  قدر  به  هم  روز  طول  در  و  کنید  تقسیم  روز  کل  در  درستی 
وعده  میان  اینکه  برای  مانعی  هیچ  باشید،  داشته  بدنی  فعالیت 
این  وزن  کاهش  رژیم  کلی  قانون  ندارد.  وجود  باشید،  داشته  شب 
است که انرژی که می سوزانید، از انرژی که از طریق غذا وارد بدن 
روز  را در  باشد. پس فرقی نمی کند که غذا  بیشتر  خود می کنید، 

یا شب. مصرف کنید 

در این گزارش، تلاش کردیم از طریق ارتباط با متخصصان مختلف نظر آنها را 
درباره باورهای نادرست درباره واکسن کرونا جویا شویم.

 حالا حدود یک سال و نیم از درگیری جهان با ویروس کرونا می گذرد، ویروسی 
که تا کنون جان بسیاری از اسنان های روز زمین را گرفته و بسیاری دیگر را نیز 
مبتلا کرده است، هرچند طی ماه های گذشته خبرهای خوبی درباره کشف 
واکسن این بیماری از گوشه و کنار جهان به گوش رسید و بسیاری از کشورها 
واکسیناسیون عمومی را آغاز کرده اند و با توجه به نیاز جهان به واکسن کرونا، 

متاسفانه روز به روز میزان شایعات عجیب درباره این بیماری نیز افزایش می یابد.
شبکه های اجتماعی مختلف نقش بسیار زیادی در گسترش این شایعات دارند 
و باعث می شوند تا بخش زیادی از مردمان جهان، از کشورهای فقیر و جهان 
سومی گرفته تا کشورهای ثروتمند و توسعه یافته، از زدن واکسن خودداری کنند 
تا به این ترتیب به شدت سلامت خود را با خطر مواجه کنند و علاوه بر آن نرخ ابتلا 
را بالاتر ببرند. در همین راستا تلاش کردیم از طریق ارتباط با متخصصان مختلف 
نظر آنها را درباره باورهای نادرست درباره واکسن کرونا جویا شویم که در ادامه به 

مرور مهم ترین این شایعات و باروهای غلط می پردازیم:
*واکسن ها ایمن و موثر نیستند؟

مینو محرز، عضو کمیته علمی ستاد ملی مقابله با کرونا، درباره اینکه آیا افراد 
پس از دریافت دو دز واکسن کرونا احتمال ابتلا به این بیماری را دارند؟ می گوید: 
بله هیچ یک از واکسن های تولید شده در دنیا ایمنی ۱۰۰ درصد ایجاد نمی کند 
و این نکته ای است که افراد باید مورد توجه قرار دهند. این موضوع فقط برای 
واکسن های ایرانی نیست بلکه مواردی در کشور ثبت شده که افراد در خارج از 
ایران واکسن مدرنا یا فایزر دریافت کرده و زمانی که در کشور بوده اند، مبتلا به 
کرونا شده اند. با سویه دلتای کرونا دیگر کسی چندان در مقابل این بیماری در 
امان نیست و همه دنیا اکنون وارد پیک جدیدی از این بیماری شده اند اما این 
موضوع به معنای خودداری کردن از تزریق واکسن نیست، به دلیل اینکه حتی 
ایمنی ۷۰ تا ۸۰ درصدی نقش بسیار مهمی در کاهش زنجیره انتقال بیماری 

دارد به همین دلیل تزریق واکسن به همه گروه ها توصیه می شود.

*بعد از تزریق واکسن ماسک نزنید؟
رکسانا باطبی رییس گروه پیشگیری و مبارزه با بیماری های واگیردار دانشگاه 
علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به این باور غلط توضیح می دهد: شواهد 
نشان داده خطر ابتلا و تشدید بیماری کووید۱۹ در افرادی که واکسینه شده اند 
کاهش می یابد اما به صفر نمی رسد. برای حفظ سلامت خانواده خود و جامعه 
انتشار  از  پیشگیری  برای  را  بهداشتی  پروتکل های  تمام  واکسینه شده  افراد 
بیماری کووید ۱۹شامل ماسک زدن و رعایت فاصله اجتماعی، پرهیز از حضور 
در مکان های پر جمعیت رعایت کنند. تا واکسیناسیون عمومی و یا حداقل ۷۰ تا 
۸۰ درصدی انجام نشود نمی توانیم بگوییم هیچ فردی، حتی واکسینه شده هم 

در برابر کرونا ایمن است.
*افرادی با سابقه بیماری کرونا واکسن نزنند؟

ابراهیم قادری اپیدمیولوژیست در پاسخ به این باور اشتباه می گوید: افرادی که 
سابقه ابتلا به بیماری کرونا را در یک سال گذشته داشته اند می توانند واکسینه 
شوند، واکسیناسیون کرونا برای عموم افرادی که در گروه های اولویت دار قرار 

دارند اختیاری است و الزام وجود ندارد.
*تزریق واکسن خودش باعث ابتلا به کرونا می شود 

این هم یکی دیگر از باورهای اشتباهی است که این روزها بر سر زبان برخی از 
افراد جامعه جاری شده است. سید علیرضا ناجی، رئیس مرکز تحقیقات ویروس 
شناسی بیمارستان مسیح دانشوری در توضیح این مسئله می گوید: پرسشی که 
بسیاری از مردم جامعه این روزها مطرح می کنند این است که زمانی که واکسن 
کرونا تزریق می کنیم، آیا ویروسی دفع می کنیم و احتمال انتقال ویروس ضعیف 
شده ای که از طریق واکسن وارد بدن می شود، به دیگران وجود دارد یا خیر؟ و آیا 
بعد از تزریق واکسن تست PCR مثبت می شود و باید خودمان را قرنطینه کنیم؟ 
او تأکید می کند که پاسخ تمام این سؤالات »نه« است. تاکنون همه واکسن های 
کرونایی که در دنیا مجوز گرفته اند، همگی ویروس های غیرفعال در آنها استفاده 

شده است.
این واکسن ها به چند دسته تقسیم می شوند. یک دسته از آنها واکسن های 

است.  »فایزر«  و  »مادرنا«  های  واکسن  شامل  که  هستند   mRNA یا  ژنومی 
دسته دیگر، واکسن های وکتوری هستند که شامل »آسترازنکا« و »جانسون 
اند جانسون« و نیز واکسن »اسپوتنیک« است که در ایران تزریق می شود. گروه 
دیگر، واکسن های غیرفعال شده هستند مانند »سینوفارم« و »سینووکس« و در 
آینده هم واکسن »برکت« هم جزء همین ها قرار می گیرند. گروه دیگر هم واکسن 
های پروتئینی هستند که تنها شامل واکسن »نوواوکس« می شود که مجوز 
گرفته و مردم اطمینان داشته باشند که هیچ کدام از این واکسن ها تولید ویروس 

نمی کنند و ویروسی وارد بدن آنها نمی کند.
*عوارض جانبی واکسن کرونا خطرناک هستند؟

کرونا  اورژانس  یو  سی  ای  مسئول  و  ریه  تخصص  فوق   - عابدینی  فاطمه 
بیمارستان مسیح دانشوری و دبیر کمیته علمی کشوری کووید۱۹، واکسن های 
کووید ۱۹را بی خطر و باعث محافظت افراد در برابر ابتلا به بیماری شدید و مرگ 
ناشی از کرونا برشمرد که ممکن است عوارض جانبی خفیفی داشته باشند که 
نشانه ایجاد ایمنی در بدن است. در مدت اخیر آنقدر از عوارض خطرناک واکسن 
های مختلف کرونا همانند لخته شدن خون، گیلین باره، عوارض عصبی و ... 
شنیده ایم که از تزریق آن می ترسیم. اما واقعیت این است که این عوارض بسیار 
بسیار نادر هستند اما آنقدر در رسانه ها بازتاب پیدا کرده اند که افراد فکر می کنند 
هر فردی که واکسن بزند به این عوارض دچار می شود. واکسن های کرونا هر 
چند تا امروز عوارضی از خود نشان داده اند اما اکثرا بی خطر هستند و زدن آنها 

مزایای بسیار بسیار بیشتری نسبت به نزدن آنها دارد.
*افراد بیمار نباید واکسن بزنند؟

داود یادگاری فوق تخصص بیماری های عفونی می گوید: واکسن کرونا برای 
هیچ گروهی از مردم و بیماران منع مصرف ندارد و لازم است همه مردم از جمله 
بیماران خاص و مزمن هر چه زودتر واکسن بزنند. واکسن کرونا برای هیچ یک 
از افراد و بیماران منع مصرف ندارد، مردم نباید برای زدن واکسن نگرانی داشته 
باشند، همه واکسن های تایید شده ای که در ایران و جهان استفاده می شود، 
علیه کرونا ایمنی ایجاد می کنند، البته ممکن است میزان ایمنی زایی برخی 
واکسن ها از برخی دیگر بیشتر باشد اما با توجه به محدودیت تعداد واکسن ها، 
هر واکسنی که به گروه های اولویت دار معرفی شد، بزنند و منتظر نشوند یک 

واکسن خاص در دسترس آنان قرار بگیرد.
*مادران باردار و شیرده واکسن نزنند؟

توضیح  موضوع  این  درباره  عفونی  بیماری های  متخصص  مردانی  مسعود 
می دهد: اطلاعات کافی در زمینه ایمنی واکسن کرونا در زنان شیرده وجود ندارد 
از آن جا که واکسن های کرونا زنده هستند به نظر نمی رسد خطری برای نوزاد 

داشته باشند.
مطالعات محدودی در خصوص ایمنی واکسن کرونا در زنان باردر انجام شده، 
تصمیم گیری در این زمینه نیاز به هماهنگی پزشک معالج و زنان باردار دارد تا 
با در نظر گرفتن میزان شیوع بیماری کرونا در جامه ریسک ابتلا به بیماری و 

اطلاعات محدود در زمینه واکسیناسیون زنان باردار تصمیم گیری شود.
*قبل از بارداری واکسن کرونا نزنید؟

یکی دیگر از باورهای اشتباهیی که این روزها در بین زوج های جوان مطرح 
علوم  دانشگاه  بهداشت  معاون   ، کوشکی  مریم  است؛  موضوع  همین  شده 
پزشکی لرستان، در خصوص زوج هایی که قصد بچه دار شدن دارند عنوان 
می کند: واکسن نه تنها خطرافرین نیست بلکه برای سلامت و ایمن سازی مادران 
در برابر ویروس بسیار مطلوب و مفید هم می باشد. واکسن های موجود در بازار 
همگی بسیار ایمن هستند و اگر هر زمان واکسن مشخصی در مورد سلامت 
جنین و مادر دارای ابهام یا شک باشد، وزارت بهداشت از آن نوع خاص از واکسن 

برای مادران باردار استفاده نخواهد کرد.

بچه داری بدون کمردرد! عوارض جانبی واکسن واقعا خطرناکند؟

۱۰ نکته برای والدین جهت پیشگیری
 از کمردرد

کمردرد یکی از شایع ترین دلایلی است که افراد به پزشک مراجعه می کنند و 
خوشبختانه این درد قابل پیشگیری است. مثلًا اگر شما پدر یا مادر هستید، 
موقعیت های خاص زیادی وجود دارند که می توانند باعث کمردردتان شوند و 
اگر بدانید این موقعیت ها چه هستند، می توانید از آن ها اجتناب کرده یا چیزی 

را تغییر دهید، مثلًا طرز بغل کردن کودک.
کودک را در یک طرف بدنتان در بغل نگه ندارید

. شاید راحت تر و ساده تر به نظر برسد که کودک را روی لگن یک سمت بدنتان 
نگه دارید؛ اما وقتی وزن کودک را فقط روی یک سمت بدن می اندازید، عدم 

تعادل ایجاد شده و برای کمرتان مشکل ایجاد می کند.
. بهتر است کودک را مقابل سینه تان بگیرید و با هر دو دست او را نگه دارید.

از آغوشی کودک درست استفاده کنید
. اگر آغوشی را جلو می بندید، آن را تا جایی که ممکن است بالا بکشید.

. کودک باید کاملًا چسبیده به شما باشد، یعنی آغوشی را کاملًا سفت ببندید. 
این کار از فشار وارد بر کمرتان می کاهد.

. وقتی وزن کودکتان به حدود نُه کیلوگرم رسید، آغوشی را از پشت ببندید. 
اگر کودک خیلی سنگین شود و شما همچنان آغوشی را از هنگام شیر دادن 

راحت بنشینید
. هنگام شیر دادن به کودک روی یک صندلی بنشینید که از کمرتان به خوبی 

حمایت کند.
. به جای اینکه به جلو خم شوید تا سینه تان به دهان کودک برسد، دهان 
کودک را به سینه تان برسانید. می توانید از بالش یا پتو برای بالا نگه داشتن 

کودک و نزدیک تر کردن او به سینه تان استفاده کنید.
وقتی کودک را از تختش بلند می کنید مراقب باشید

. پیش از اینکه کودک را بلند کنید، او را به قفسه سینه تان نزدیک تر کنید تا 
مجبور نشوید دستتان را خیلی دراز کنید.

. از قسمت کمر خم نشوید تا کودک را بردارید. در عوض، از ناحیه لگن خم 
شوید. عضلات شکم را سفت کرده و از قدرت پاهایتان برای بلند کردن کودک 

استفاده کنید.
برای بغل کردن کودک از روی زمین خم نشوید

. در وضعیت چمباتمه قرار بگیرید و عضلات شکم را منقبض کنید.
. کودک را تا جایی که ممکن است به بدنتان نزدیک کنید تا مجبور نشوید 

دست ها را خیلی دراز کنید.
. از قدرت پاهایتان برای بلند کردن کودک استفاده کنید.

استفاده از صندلی غذای کودک را برای خود آسان تر کنید
وقتی کودک را داخل صندلی غذا می گذارید یا می خواهید از آن درآورید، 
سینی مقابلش را بردارید. بدین ترتیب مجبور نخواهید بود به کمرتان فشار 
بیاورید تا کودک را بین فضای باریک پشتی صندلی و سینی صندلی جای 
دهید. همچنین هنگام بلند کردن کودک از روی صندلی غذا مجبور نخواهید 

بود که آن را از بالا بلند کنید.
هنگام استفاده از کالسکه کودک قوز نکنید

. وقتی کالسکه کودک را هل می دهید کمرتان را صاف نگه دارید. اگر قوز کنید 
به عضلات کمرتان فشار وارد شده و ستون فقراتتان ناتراز خواهد شد.

قرار  چمباتمه  حالت  در  او  درآوردن  و  کالسکه  در  کودک  گذاشتن  هنگام   .
بگیرید.جلو ببندید، دچار کمردرد خواهید شد.

هنگام بازی با کودک مراقب وضعیت بدن خود باشید
وقتی با کودکتان بازی می کنید ممکن است به راحتی فراموش کنید که باید 
کمرتان را صاف نگه دارید تا کمردرد نگیرید. اما سعی کنید نسبت به وضعیت 

بدنتان هشیار باشید. ضمناً سر و گردنتان بالاتر از شانه ها باشد.
اتومبیل  داخل  می دهید  جای  اتومبیل  صندلی  در  را  کودک  وقتی 

بنشینید
. صندلی اتومبیل سنگین است پس قبل از اینکه کودک را در آن بنشانید آن 

را داخل اتومبیل بگذارید، محکمش کنید و سپس کودک را در آن قرار دهید.
. وقتی کودک را در صندلی اش جا می دهید خودتان بیرون نایستید. امن ترین 
جا برای صندلی کودک وسط است، پس شما می توانید در حالی که کودک روی 
پایتان است در یک سمت صندلی کودک بنشینید و سپس او را در صندلی اش 

جا دهید.
هنگام تعویض پوشک کودک او را در ارتفاع مناسبی قرار دهید

. برای اینکه هنگام تعویض پوشک کودک قوز نکنید و به جلو خم نشوید، 
ارتفاع میز مخصوص تعویض پوشک را تنظیم کنید تا بالاتر از کمرتان باشد. برای 

حمایت بیشتر از کمرتان، یک پا را روی یک چهارپایه کوچک قرار دهید.

رئیس انجمن نورویورولوژی ایران:

بی اختیاری ادرار با فیزیوتراپی
 قابل درمان است

رئیس انجمن نورویورولوژی ایران گفت: مشکلات مثانه مانند بی اختیاری 
ادرار در مردان و زنان که بسیار شایع است، از جمله بیماری های نورولوژیک 
بوده که با فیزیوتراپی کف لگن بدون نیاز به جراحی، بدون درد و بیهوشی قابل 

درمان است.
دکتر مهری مهراد افزود: فیزیوتراپی کف لگن  برای درمان انواع مشکلات بی 

اختیاری زنان و مردان و مشکلات جنسی  به کار می رود.
انواع مختلفی مانند مگنت  این نوع فیزیوتراپی شامل  وی اظهار داشت: 
کردن  پیدا  آموزش  نوروفیدبک،  بیوفیدبک،  الکترومگنت،  صندلی  تراپی، 
عضلات خاص کف لگن به بیماران و آموزش تمرین تقویت عضلات خاص 
کف لگن برای هر بیماری انجام می شود و درمان ها مختص خود بیمار و بر 
اساس بیماری افراد است که توسط متخصصین فیزیوتراپی در مرکز مهراد 

انجام می گیرد.
فوق تخصص مشکلات ادراری و بی اختیاری ادراری درباره اینکه این روش 
فیزیوتراپی در کمک به چه بیمارانی حائز اهمیت است، گفت: بی اختیاری 
آن  علت  که  عصبی  های  مثانه  و  استرسی  فعالی،  بیش  نوع  از  زنان  ادراری 
ناهماهنگی عضله و عصب مثانه و کف لگن باشد و بی اختیاری ادراری مردانی 
مثانه  مشکلات  از  و  اند  شده  مشکل  این  دچار  پروستات  عمل  دلیل  به  که 

نوروژنیک رنج می برند  با فیزیوتراپی کف لگن درمان می شود.
مهراد خاطرنشان کرد: همچنین انواع مشکلات مثانه نوروژنیک و نورو پاتیک 
و یا کودکانی که به علت کوتاهی استخوان ساکروم دچار بی اختیاری ادراری 
هستند و همچنین افراد مبتلا به بیماری اسپینیا بیفیدا، مشکلات جنسی 
مردان مانند زود انزالی یا دیر انزالی، مشکلات جنسی زنان مانند افرادی که 
عضلات  شلی   ، لگن  کف  عضلات  بودن  شل  مشکلات  دارند،  ارگاسم  عدم 
واژن و افتادگی مثانه یا رحم ضعیف از دیگر بیماری هایی هستند که از طریق 

فیزیوتراپی عضلات کف لگن قابل درمان است.

همه باورهای غلط درباره »واکسن کرونا«؛



سه شنبه بیست و نهم تیرماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 45314
اجتماعی

 مدیرگروه آموزش بهداشت قم:

بستری های کرونایی با شیب تندی درحال 
افزایش است 

 مدیرگروه آموزش و ارتقا سلامت مرکز بهداشت قم با اشاره به افزایش تعداد بیماران 
کرونایی دراین استان گفت: وضعیت بستری های کرونایی در قم با شیب تندی درحال 

افزایش است. 
محمد تقی سلطانی روز دوشنبه در جلسه شورای اطلاع رسانی قم در تالار کرامت 
استانداری اظهار داشت: نرخ رعایت پروتکل های بهداشتی در قم کاهش چشمگیری 

داشته و به ۴۸ درصد رسیده است.
وی شیب تند افزایش بستری های کرونایی در مراکز درمانی استان را نیز مورد توجه 
قرار داد و گفت: تعداد مراجعه کنندگان به مراکز ۹ گانه جامع سلامت از یکهزار و ۵۵۰ 

مورد به ۲ هزار و ۳۷۴ مورد افزایش یافته است.
تیرماه  به هجدهم  منتهی  هفته  یک  طی  شد:  یادآور  همچنین  ادامه  در  سلطانی 
یکهزار و ۹۱۳ بیمار را شناسایی کردیم که نسبت به هفته قبل از آن که هزار و ۲۲۹ 

مورد بوده رشد چشمگیری داشته است.
مدیر گروه آموزش مرکز بهداشت قم گفت: موارد مثبت آزمایش های پی. سی . آر نیز 

به ۴۶ درصد رشد پیدا کرده است.
وی تاکید کرد: این آمار و اطلاعات که نشان دهنده قدرت اپیدمی در موج پنجم 
بیماری است، زنگ خطر را به صدا درآورده است و اگر توجه نکنیم، قطعا دچار بحران 

خواهیم شد.
سلطانی یادآور شد: موارد فوتی که انتظار داریم یک ماه بعد از اوج گیری بیماری 

افزایش یابد، همچنان روند ثابتی دارد.
به مناطق کرونایی استان  به اضافه شدن هفت منطقه قرمز کرونایی  با اشاره  وی 
گفت: ۱۲ منطقه قرمز، ۹ منطقه نارنجی و ۲ منطقه نارنجی کرونایی درقم وجود 

دارد.
مدیرگروه آموزش مرکز بهداشت قم همچنین با اشاره به واکسینه شدن ۵۹ هزار و 
۱۳۲ تَن در دُز نخست واکسن کرونا در استان گفت: ۲۶ هزار و یک مورد نیز دُز دوم را 
دریافت کردند که در مجموع ۸۵ هزار و ۱۳۳ دُز واکسن تزریق شده که از این تعداد ۱۰ 

هزار و ۵۷۳ دُز واکسن کووبرکت ایرانی می باشد.
وی با اشاره به مراجعه قابل توجه به مراکز واکسیناسیون و استقبال خوب مردم قم از 
تزریق واکسن طی روزهای گذشته بیان کرد: رکورد تزریق روزانه پنج هزار دُز واکسن را 

در این استان تجربه کردیم.
قم از روز بیست و سوم تیرماه جاری از منطقه نارنجی وارد مناطق قرمز و پرخطر 

کرونایی کشور شد.

  رییس اداره روابط عمومی و اطلاع رسانی کمیته امداد استان قم مطرح کرد: 

دعوت از مردم برای تامین گوشت قربانی 
برای نیازمندان 

رییس اداره روابط عمومی و اطلاع رسانی کمیته امداد استان قم با دعوت از مردم 
برای تامین گوشت قربانی نیازمندان گفت: کمیته امداد استان در این خصوص آماده 

دریافت و جمع آوری نذورات و گوشت قربانی شهروندان است.
محمود تلخابی افزود: کمیته امداد قم برای تامین بخشی از اقلام غذایی و پروتئینی 

نیازمندان آماده جذب و توزیع گوشت قربانی در بین افراد حائز شرایط است.
وی ادامه داد: مناطق پنجگانه کمیته امداد، ۵۰ مرکز نیکوکاری در سطح استان 
و پایگاه های جمع آوری نذورات قربانی در سطح شهر، آماده جمع آوری وجوهات، 
با رعایت پروتکل های  و  با ذبح شرعی  تا  نذورات و خیرات مردم نیکوکار می باشند 

بهداشتی در اسرع وقت در اختیار ایتام و محرومین استان قرار گیرد.
شرایط  در  را  خود  نذورات  و  وجوهات  توانند  می  خیران  و  مردم  اینکه  بیان  با  وی 
کرونایی به شماره کارت ۶۰۳۷۹۹۷۹۰۰۰۰۱۱۲۵ و کد دستوری ۰۲۵#*۸۸۷۷* 
واریز کنند تأکید کرد: گوشت های قربانی در اسرع وقت به دست نیازمندان خواهد 

رسید.

 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم علام کرد:

افزایش تخت های اقامتی ارزان قیمت 
مهمترین نیاز گردشگری قم  

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم گفت:برای توسعه گردشگری 
و ماندگاری مسافر در استان به افزایش تعداد تخت های اقامتی ارزان قیمت نیاز است.

علیرضا ارجمندی در بازدید از خانه مسافر مجمع اسلامی محبین اهل بیت )ع(، 
اظهار کرد: اگر ماندگاری اقامت زائران و گردشگران در استان افزایش پیدا کند، تقویت 

بنیان اقتصادی قم را به دنبال خواهد داشت.
محور  قم  داد:   ادامه  قم  صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
مواصلاتی استان های مختلف است از این رو باید با ایجاد مجتمع های گردشگری، 
مراکز تفریحی، سرگرمی و ایجاد اماکن اقامتی رسمی برای افزایش ماندگاری مسافران 

تلاش کنیم.
ارجمندی افزود:مطالعات آمایش سرزمین گردشگری استان، توسعه صنعت 
بخش  توان  از  برنامه ریزی  با  باید  لذا  می دهد  نشان  را  مذهبی  گردشگری 
اقامتی  ایجاد مراکز  به ویژه  برای سرمایه گذاری در حوزه گردشگری  خصوصی 

استفاده کرد.
وی ایجاد واحد اقامتی توسط مجمع اسلامی محبین اهل بیت )ع( را گامی مثبت 
در توسعه اقامتگاه های ارزان قیمت دانست و تصریح کرد: ایجاد مرکز اقامتی علاوه بر 

ماندگاری مسافر باعث اشتغال مستقیم و غیرمستقیم در استان می شود.

 مدیر اداره اجتماعی سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم :

طرح پیوند آسمانی در قم اجرا شد 
طرح  گفت:  قم  شهرداری  ورزشی  هنری  فرهنگی  سازمان  اجتماعی  اداره  مدیر 
فرهنگی و آموزشی پیوند آسمانی به مناسبت هفته ازدواج و خانواده توسط سازمان 

فرهنگی ورزشی شهرداری قم برگزارشد.
مجتبی بستان با اشاره به برنامه ها و هدف گذاری های طرح پیوندآسمانی افزود: 
از برنامه های ویژه این طرح ویژه برنامه جُنگ پیوند آسمانی است که در قالب اجرای 
سرود، مداحی ، شعرخوانی ، سخنرانی و ذکر ومشخصه های نورانی و عرفانی ازدواج و 

تشکیل خانواده است که در سطح بوستان و مجتمع های شهری بود.
مدیر اداره اجتماعی سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم ابراز کرد: برگزاری 
کارگاه های مهارت زندگی و آموزش های خانواده در مراکز فرهنگی نیز در قالب این 

طرح به اجرا درآمد.
بستان عنوان کرد: برنامه دیگر این مجموعه طرح برپایی نمایشگاه عکس نوشته با 
موضوع ازدواج و خانواده است که در مراکز فرهنگی و در بوستان های شهری ترتیب 

یافت.

مدیر روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه )س( :

نماز عید سعید قربان در حرم مطهر
 اقامه می شود

مدیر روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه )س( از اقامه نماز 
عید سعید قربان در حرم مطهر بانوی کرامت با رعایت دستورالعمل های بهداشتی 

خبر داد.
مقدس  آستان  تبلیغات  و  عمومی  روابط  مدیر  ای،  آمره  محسن  الاسلام  حجت 
الله سید  حضرت معصومه )س(، عنوان کرد: نماز عید سعید قربان به امامت آیت 
محمد سعیدی صبح چهارشنبه ۳۰ تیرماه در فضای باز صحن امام رضا علیه السلام 

حرم حضرت معصومه)س( برگزار می شود.
وی ادامه داد: مراسم عید سعید قربان با قرائت دعای ندبه پس از طلوع خورشید با 
نوار حاج علی مالکی نژاد در حرم مطهر بانوی کرامت آغاز می شود و نماز عید قربان 
از  و  اقامه  بهداشتی  کامل دستورالعمل های  رعایت  با  رأس ساعت ۷:۳۰ صبح  نیز 
شبکه های یک سیما و استانی قم و شبکه های رادیویی معارف و قم به صورت زنده 

منعکس خواهد شد.

معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم؛ 

 29۰میلیارد تومان وام ازدواج در قم 
پرداخت شد 

معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم گفت: در سه ماه 
نخست امسال، ۲۹۰ میلیارد تومان وام ازدواج توسط بانک های عامل در استان قم 
پرداخت شده که این رقم نسبت به سال گذشته بیش از ۱۰۰ درصد رشد داشته 

است. 
 محسن فارسی با بیان اینکه این مقدار تسهیلات به ۳ هزار و ۱۷۸ متقاضی 
پرداخت شده است گفت: میزان پرداخت تسهیلات در سه ماهه نخست امسال 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته از نظر تعداد دریافت کنندگان تسهیلات در قم نیز 

۲۰ درصد افزایش داشته است.
 وی افزود: متقاضیان دریافت وام ازدواج در سه ماهه نخست امسال در قم، بیش از 

۶ هزار نفر هستند که تاکنون به نیمی از آن ها تسهیلات پرداخت شده است.
فارسی ادامه داد: قم در سه ماهه نخست امسال با پرداخت وام به حدود نیمی از 
متقاضیان جزو استان های پیشتاز کشور ازنظر پرداخت تسهیلات ازدواج در کشور 

است.
معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم افزود: به طور معمول 
به دلیل محدود شدن پرداخت تسهیلات بانکی در ماه های اولیه سال، میان تعداد 
متقاضیان و دریافت کنندگان تسهیلات فاصله وجود دارد که با توجه به اینکه با 
دستور استاندار، پرداخت تسهیلات ازدواج در اولویت بانک های عامل استان قرار 

گرفته است، این پرداخت طی هفته های آینده تسریع می شود.
فارسی با مقایسه آمار تسهیلات ازدواج پرداخت شده در این استان در سال ۹۹ 
نسبت به ۹۸ گفت: تسهیلات ازدواج پرداخت شده در استان در سال ۹۹ نسبت به 

سال ۹۸، از نظر تعداد وام ۷ درصد و از نظر مبلغ ۸۰ درصد رشد داشته است.
او تاکید کرد: در سال ۹۹ به ۱۲ هزار و ۱۴۵ متقاضی دریافت تسهیلات ازدواج در 
استان وام پرداخت شده که مجموع تسهیلات پرداخت شده بالغ بر ۶۵۰ میلیارد 

تومان بوده است.
فارسی ادامه داد: همچنین در سال ۹۸، ۱۲ هزار و ۴۶۹ نفر برای دریافت وام ازدواج 
در قم ثبت نام کردند که از این تعداد به ۱۱ هزار و ۵۶۴ نفر وام پرداخت شده است که 
با این اقدام قم با پرداخت وام به ۹۳ درصد متقاضیان دریافت تسهیلات ازدواج، پس 

از تهران در رتبه دوم کشوری قرار گرفت.
معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم عنوان کرد: آمار پرداخت 
تسهیلات ازدواج توسط بانک های عامل در استان به صورت مستمر رصد می شود 
و روند پرداخت این تسهیلات باوجود مشکل های ایجادشده ناشی از شیوع کرونا 

به خوبی در حال انجام است.
فارسی با تقدیر از همکاری بانک های عامل استان در راستای پرداخت وام ازدواج 
به جوانان متقاضی، گفت: ایجاد سامانه متمرکز توسط بانک مرکزی برای ساماندهی 
قابل توجهی  نحو  به  ازدواج  تسهیلات  تا  شده  موجب  ازدواج  وام های  پرداخت 

ساماندهی شود.
او ادامه داد: با ساماندهی پرداخت وام های ازدواج به جوانان، مدت زمان انتظار 
زوج ها برای دریافت وام کاهش قابل توجهی داشته است به گونه ای که در این استان 
در صورت کامل بودن مدارک متقاضیان دریافت وام، در حداقل زمان ممکن این 

تسهیلات پرداخت می شود.
معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم با اشاره به استمهال 
وام های قرض الحسنه توسط بانک ها به دلیل شیوع کرونا گفت: وام های ازدواج از 
نوع قرض الحسنه می باشد به همین دلیل مهلت چندماهه برای پرداخت اقساط نیز 

شامل این وام ها شده است.
 

مدیرکل ارتباطات و فناوری استان قم: 

قنوات  در مسیر شهرداری الکترونیک 
حرکت می کند  

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم در دیدار با شهردار قنوات از مشهود بودن 
رویکرد این نهاد مبنی بر حرکت در مسیر شهرداری الکترونیک خبر داد. 

 جواد غلام پور اظهار داشت: پویایی و فعالیت جوانان درحوزه فن آوری اطلاعات در 
سال های اخیر از اتفاق های خوب است و ارائه طرح های حمایتی و تشویقی نیز در ادامه 

این روند موثر می باشد.
وی تصریح کرد: قنوات قم در رابطه با مبحث شهر الکترونیک از هدف گذاری های انجام 

شده جلوتر می باشد.
شهردار قنوات نیز گفت: اتمام طرح مرکز داده اطلاعات مکانی پایه شهر به صورت کامل 

اصلاح و متمرکز شده است.
رضا شکاری افزود: افزایش نشاط اجتماعی هدف مهمی است که در اجرای برنامه های 

فرهنگی و عمرانی در شهر قنوات دنبال می شود.
شکاری بیان داشت: به عقیده ما به هر اندازه که نسل جوان و خانواده ها نشاط بیشتری 

داشته باشند خروجی بخش صنعت و تولید در شهر افزایش خواهد یافت.
وی افزود: بهره برداری از خط دوچرخه سواری شهر قنوات، پارکینگ عمومی با ظرفیت 
۵۰ خودرو و تکمیل کامل روشنایی بلوار، ولی عصر )عج( از دیگر طرح های اجرا شده 

به شمار می آید.
وی تاکید کرد: بازآفرینی تمام بوستان های محله ای شهر قنوات، افتتاح خانه فرهنگ 
و لایروبی کانال اصلی هدایت آب های فصلی این شهر بعد از ۲۰ سال از اقدام های مهم 

انجام شده بوده است.
شهردار قنوات بیان کرد: همچنین حفر چاه های جدید و بازسازی و هدایت کانال های 

فرعی دیگر نیز در راستای ساماندهی آب های فصلی انجام پذیرفته است.
قنوات در بخش مرکزی قم قرار گرفته و فاصله آن با شهر قم حدود ۱۰ کیلومتر است، 
این شهر در سال ۷۹ با ادغام روستا های حاجی آباد لک ها، مرادآباد، والیجرد و حسن آباد 
ایجاد شد و از سابقه تاریخی قابل توجهی برخوردار است و گویش برخی از مردم ساکن در 

این شهر به زبان لکی است.
این شهر در مناطق خشک و کویری قم قرار گرفته است و در گذشته از طریق حفر قنات، 
آب مورد نیاز مردم منطقه تامین می شد و به دلیل همین پیشینه تاریخی به نام شهر قنوات 

شناخته می شود.
 

با موافقت اعضای شورای اسلامی شهرقم  صورت گرفت؛

افزایش ردیف اعتبار ساماندهی 
توقفگاه های ناوگان اتوبوسرانی 

اعضای شورای اسلامی شهر مقدس قم با افزایش ۳ میلیارد تومانی ردیف اعتبار 
ساماندهی محوطه توقفگاه های ناوگان اتوبوسرانی شهر قم موافقت کردند.

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و امور سرمایه گذاری شورای اسلامی شهر مقدس 
قم در نشست رسمی علنی روزدوشنبه این شورا در ساختمان شهید باکری بیان کرد: 
خوشبختانه در بودجه سال جاری شهرداری قم و جهت حمایت از ناوگان حمل و نقل 

عمومی، انتشار اوراق مشارکت نیز در دستور کار قرار گرفت.
مجید اخوان ادامه داد: بر این اساس، مجوز انتشار ۶۵۰ میلیارد تومان اوراق 
مشارکت گرفته شد تا ۲۰۰ میلیارد از آن برای تجهیز ناوگان اتوبوسرانی و ۴۵۰ میلیارد 

تومان از آن نیز برای تجهیز ناوگان قطار شهری هزینه شود.
همچنین معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم نیز در این جلسه به تمرکز 
سازمان اتوبوسرانی قم بر خرید و نوسازی اتوبوس های بنز اشاره و خاطرنشان 
کرد: وجود قطعات و همچنین هزینه پایین تر نگهداری سبب شده است تا تمرکز 
شهرداری قم بر خرید و اورهال سازی اتوبوس های بنز ۴۵۷ قرار گیرد، در حالی 
که اتوبوس های اسکانیا هم دارای مشکل تهیه قطعات و هم دارای مشکل هزینه 

نگهداری بیشتر است.
عباس ذاکریان ادامه داد: یکی دیگر از مزیت های اتوبوس های بنز ۴۵۷ این است 
که حتی در صورت ایجاد اشکال اساسی در موتور، امکان تعویض کامل موتور بر 

اساس تولیدات شرکت های داخل کشور وجود دارد.
وی با بیان این که هدفگذاری ۳۰۰ اتوبوس حمل و نقل شهری قم همچنان دنبال 
می شود یادآور شد: خریدهای جدید انجام شده و همچنین تداوم سیاست اورهال 

سازی اتوبوس های فرسوده ما را به این هدفگذاری خواهد رساند.
ناوگان  نوسازی  بودجه  اصلاح  مجوز  اخذ  لایحه  نشست،  این  ادامه  در  اما  و 
اتوبوسرانی قم به تأیید اعضای شورای اسلامی شهر رسید، ضمن آن که نمایندگان 
مردم در شورای اسلامی شهر با لایحه اخذ مجوز افزایش سه میلیارد تومانی ردیف 

اعتبار ساماندهی محوطه توقفگاه های ناوگان اتوبوسرانی قم نیز موافقت کردند.

نهم ذیحجه روز عرفه است؛ در این روز مسلمانان با خواندن دعای عرفه غبار غفلت را از 
قلب های خود می زدایند و از درگاه پروردگار متعال طلب عفو و آمرزش می کنند. این دعا 

مقدمه خودشناسی به شمار می رود و از نفس شروع و به عرفان ختم می شود.
»خدایا تو خود را با لطف و مهربانی به من توصیف کرده ای پیش از پیدایش ناتوانی من، 
آیا آن 2 را از من دریغ ورزی پس از پدید آمدن ناتوانی ام، خدایا اگر زیبایی هایی از من نمایان 
شود، به فضل توست و تو را بر من منت بسیار است و اگر زشتی هایی از من ظاهر گردد، 
به عدل توست و تو را بر من حجت کامل است. خدایا چگونه مرا وا می نهی در صورتی که 
عهده دار من شده ای؟« )فرازهایی از دعای عرفه که امام حسین)ع( در صحرای عرفات به 

خواندن آن پرداخت(
سرزمین عرفات منطقه ای در جنوب شرق مکه محسوب می شود که زایران خانه خدا به 
دور از هر آلایشی و با هر نژاد و ملیتی که هستند، براي ادای بندگی خالصانه خود در نهم 
ذی الحجه در آن گام می گذارند و در این مکان پر از خلوص به راز و نیاز با خالق خویش می 
پردازند. تمام مسلمانان در سراسر دنیا در این روز دست به دعا بر می دارند و از پروردگار خود 

تقاضای بخشش و عفو می کنند.
دعای عرفه برای نخستین بار به وسیله امام حسین)ع( در مراسم حج خوانده شد که در 
مقدمه آن به شناخت خلقت انسان پرداخته می شود و در ادامه آن به مفاهیم والایی چون 
ستایش حق تعالی، راز آفرینش انسان، ناتواني بشر از به جا آوردن شکر الهی و اعتراف به 

این که خدا تنها پناه و مامن برای انسان است، اشاره دارد.
»غسل، زیارت امام حسین)ع(، خواندن نماز، اعتراف و اقرار به گناهان و خواندن دعای 

عرفه« از جمله اعمالی هستند که انجام دادن آن برای این روز سفارش شده است.
بزرگان دین و ائمه اطهار)ع( همواره در مناسبت های خاص چون روز عرفه و شب های 
قدر بر توبه، استغفار و راز و نیاز بیشتر تاکید کرده اند. امیر مومنان)ع( درباره راز وقوف در 
عرفات فرمودند: »عرفات، خارج از مرز حرم است و مهمان خدا باید بیرون دروازه، آن قدر 

تضرع کند تا لایق ورود به حرم شود«.
به مناسبت »روز عرفه« به گفت وگو با حجت الاسلام »صادق گلزاده« پژوهشگر امور دینی پرداخته ایم .

حجت الاسلام صادق گلزاده درباره وجه تسمیه دعای عرفه گفت: دعای عرفه به عنوان 
واسطه ای برای شناخت بهتر خدای متعال به شمار می رود، در واقع زمانی می توانیم از 
عمق وجود دعا کنیم که ابتدای امر، خود، سپس خدا و پس از آن ارتباط میان مخلوق و 
خالق را به درستی بشناسیم. عرفه یك عید اسلامی محسوب می شود و برای مسلمانان و 
شیعیان یك روز خاص و آنچه در این روز به آن بسیار تاکید شده انجام دادن عبادت های 
مختلف است. در روایت ها می خوانیم که امام حسین)ع( بعد از ظهر روز عرفه به همراه 
فرزندان خود و جمعی از اصحاب خویش از خیمه ها بیرون آمدند و رو به دامن کوه رحمت 
حرکت کردند. سیدالشهداء)ع( در طرف چپ کوه رو به کعبه گردهمایی تشکیل دادند که 
موضوع آن شناخت و سازندگی بود، این همایش تنها جنبه علمی و معرفتی نداشت بلکه 

شناخت توأم با سازندگی، عمل، تزکیه و خودسازی به شمار مي رفت.
انسان کمال گرا در چنین روزي به  واسطه دعای امام حسین )ع( به شناخت خدا و صفات 
الهی، خود، جهان، آخرت، پیامبران می رسد و به خودسازی می پردازد. در فرازی از این 
دعا آمده است؛ »اگر خدا مهربان است تو هم مهربان باش، اگر خدا عفو دارد تو هم عفو 

داشته باش، اگر خدای متعال روزی به دیگران می دهد تو هم خیرت به بقیه برسد.«
وی با اشاره به اینکه باید به پیام اصلی دعای عرفه هنگام خواندن آن توجه کرد، بیان 

داشت: بایستی برای درك پیام اصلی دعای عرفه در هنگام خواندن آن تلاش کرد تا معارف 
اصلی از این دعا استخراج شود. یکی از مهمترین راه های آن، درك بزرگی پررودگار عالمیان 
از راه دعاهایی همچون دعای عرفه است. در واقع باید خدا را آنگونه که هست و از راه امامت 
شناخت. یکي از مهمترین ویژگی های دعای عرفه امکان آموختن بحث های متعدد از آن 
محسوب می شود، از جمله مسایلی همچون خداشناسی، امام شناسی و نکته های اخلاقی 
که این موضوع ها ویژه شیعیان نیست و فراتر از یك زمان، مکان و یك جامعه خاص است، 

در واقع همه افراد بشر با اعتقاد به خدای متعال می توانند از این نعمت ها بهره مند شوند.
وي با تاکید بر اینکه یکی از مهمترین توصیه های بزرگان درباره عبادت در روز عرفه، 
خواندن دعای سیدالشهدا )ع( است، تصریح کرد: دعاهای دیگری نیز برای این روز از 
طرف دیگر ائمه اطهار)ع( مانند نیایش امام سجاد)ع( وجود دارد که در مفاتیح الجنان نیز 
مشاهده می شود. البته باید تلاش کرد در این روز برای عبادت و خشوع بر درگاه خداوند 
هر دعایی که در دیگر روزها نیز بر آن تاکید شده است، خوانده شود. در واقع دعاها و زیارت 
های گوناگون به تمام روزها و نه یك روز خاص تعلق دارند زیرا در ارتباط با شناخت و عبادت 
پروردگار هستند. در ارتباط با روز عرفه، امام حسین)ع( سخن نخست را با دعای عرفه می 
زند و از حج وارد جهاد می شود. ذی الحجه آخرین ماه قمری است و محرم نخستین آن 
و سیدالشهداء)ع( میان این 2 ماه به نوعی پیوند برقرار می سازد. عرفان هم در حج و هم 
در محرم تجلی پیدا می یابد. در واقع امام سوم شیعیان)ع( مامور می شود، دعای طولانی 

عرفه را بخواند تا »عرفه نفسه« را در برابر »عرفه رب« قرار دهد.
این پژوهشگر امور دینی با بیان اینکه انسان باید با قلب پاك و نیت صادق به خواندن 
دعای عرفه بپردازد، توضیح داد: از این دعا می توان برای اصلاح جامعه و فرهنگ سازی 
در زمینه های مختلف بهره برد، همه جوامع نیاز به یك فرهنگ اصیل و پاك به عنوان الگو 
دارند و چنین دعاهایی در این زمینه نیز پربرکت هستند، پس شایسته است تا مفاهیم این 
دعا استخراج و به عنوان فرهنگ در جامعه استفاده شود.  اگر در ترجمه این دعا تامل داشته 
باشیم، از مضامین عالی آن دچار شگفتی خواهیم شد. حالت دعا خواندن امام حسین)ع( 
امامی که نماد شهادت و ایثار به شمار می رود، نیز در عرفه جالب است؛ ایشان این دعا را در 
آن گرمای طاقت فرسا در حالت ایستاده با حالت خاصی می خواند. بنابراین دعای عرفه از 
عرفان نفس شروع و به عرفان خدا ختم می شود. هر شخصی که خود را نشناسد، خدا را 
نیز نخواهد شناخت. انسان وقتی بنده شد، این مقدمه ای می شود بر رسالت پیامبر)ص(، 
بنابراین شخص در فرازهای بعدی دعا می گوید؛ »اشهد أن لا اله الله.« در عرفه با هر اظهار 
خشوعی در برابر پروردگار، لحظه به لحظه کوچك می شویم و با نسیمی به معراج می رویم 

که این معجزه روز عرفه است.
حجت الاسلام گلزاده در پایان خواندن دعاها را در زمان های مختلف و در زندگی بشر 
یك فرصت بسیار ارزنده دانست و گفت: دعا یك فرصت استثنایی و بزرگترین توصیه خدای 
متعال در قرآن کریم به انسان است. باید از هر شرایطی برای ارتباط با پروردگار و دعا استفاده 
کرد. یکی از موقعیت های سریع اجابت دعا، پدر و مادر هستند که اثر بسیار مهمی در این 
مهم دارند و این راه را پیامبر اکرم)ص( به مسلمانان آموختند. آن زمان که جوانی آمد و 
درخواست دعایی از ایشان کرد. حضرت محمد)ص( فرمودند: »برو از مادرت بخواه برایت 
دعا کند.« گفت مادرم فوت کرده است. فرمود بر سر مزار وی برو و بخواه برایت دعا کند. این 
نشان از بزرگی پروردگار در استجابت دعا دارد که آن را پیامبر)ص( به ما می دهد که دعای 

فردی که بر گردن شما حق دارد، به اجابت نزدیك تر است.

عید قربان به معنای بازگشت انسان به مقام تقرب الهی است که این مقام در سایه مبارزه 
با هواهای نفسانی و در پرتو تهذیب، خودسازی و بهره گیری از فرصت های ناب به دست 
می آید. موسمی که انسان در برابر درگاه الهی سر تعظیم فرو می آورد و ایمان و عمل خود را 

به هم گره می زند تا به حقیقت تقوا و تسلیم برسد.
 روز دهم ذی الحجه در تقویم عینی و ذهنی مسلمانان عید خوانده می شود و به نوعی 
یادآور سرفرازی حضرت ابراهیم )ع( در آزمایش الهی است؛ سربلندی در فراخوانده شدن 
به ذبح عزیزترین فرد زندگی مادی یعنی فرزند که نشانه ای از پیروزی فرمان الهی و اطاعت 
معبود بر دیگر امور است. در روایتی آمده است که حضرت ابراهیم)ع( به یگانه فرزندش 
ذْبَحُک« پسر نازنینم! در خواب به من امر شده تو را در 

َ
ی أ نِّ

َ
رَی فِی الْمَنَامِ أ

َ
ی أ فرمود: »إِنِّ

بَتِ 
َ
راه خدا قربانی کنم »فَانظُرْ مَاذَا تَرَی« نظر تو چیست؟ حضرت اسماعیل پاسخ داد: یا أ

ابِرِینَ« ای پدر! هرآنچه بدان مأموری انجام بده،  هُ مِنْ الصَّ افْعَلْ مَا تُؤْمَرُ سَتَجِدُنِی إِنْ شَاءَ اللَّ
ان شاءالله مرا از بندگان صبور و شکیبا خواهی یافت.

قربانی کردن در ادیان مختلف
دین پژوهان معاصری که به کاوش در ادیان ابتدایی مشغول هستند، چندین ویژگی 
مشترک را میان ادیان ابتدایی برمی شمارند که یکی از این ویژگی ها قربانی کردن است. 
شاید بتوان گفت، انجام و اهدای قربان یکی از اساسی ترین پایه های پیدایش دیگر ارکان 
مذهبی باشد. انسان های اولیه دین را برای احساس نزدیکی به وجودی که او را مقدس 
می انگاشتند و برایش برتری قائل بودند، دست به تضرع و نیایش می زدند و اظهار عجز 
می کردند و گاه نیز برای کامل کردن نیازهای خود به درگاه آن وجود بی نیاز به قربانی 

کردن روی می آوردند.
در اسلام، قربانی کردن از سنت های الهی در حج است که موجب تقرب به خداوند می 
شود. در زمان جاهلیت، قربانی کردن مرسوم بود اما قربانی آنها نیز مانند لبیک و نمازشان 
آمیخته به شرک و کفر بود. شیوه آنها هنگام قربانی کردن آن بود که کعبه را به خون قربانی می 
آلودند و قسمتی از گوشت آن را بر خانه کعبه می آویختند تا خداوند آن را بپذیرد تا اینکه دین 
اسلام حرمت خاصی به قربانی بخشید و پس از تبیین ضرورت احترام به آموزه های الهی در 
طرد سنت زشت جاهلی و برای بیان تقربی که حاصل قربانی است، می فرماید: نه گوشت 

ها و نه خون های آنها هرگز به خدا نمی رسد؛ آنچه به او می رسد، پرهیزکاری شماست.
بر اساس این آیه، آنچه از اعمال بندگان به خداوند می رسد، باطن و روح عمل است. 
قربانی نیز مانند اعمال و مناسک دیگر نفسی به نام تقوا دارد و قداست و تعالی قربانی از 

همین تقواست، نه از گوشت و خون آن.
امام سجاد)ع( نیز حقیقت قربانی را این گونه بیان می کند: حج گزار و قربانی کننده با 

تمسک به حقیقت پرهیزکاری، گلوی دیو طمع را می برد و او را می کشد
قربانی کردن در حج

پنجمین عمل حج تمتع و دومین عمل منا برای فردی که در حج تمتع بوده، قربانی 
کردن است. قربانی کردن برپایه نص صریح آیاتی از سوره حج، نشانه تقوا و فداکاری در 
راه بینوایان و فقراست. چنانکه در روز عید قربان، حاجیان حج تمتع با انجام دادن مراسم 

قربانی از احرام خارج می شوند.
اما حجاج رو به سنّت قربانی می آورند و آن را به پیشگاه پروردگار هدیه می کنند و به دستور 
الهی جامه عمل می پوشانند که فرمود: آن کسی که به قربانگاه می رود و گوسفندی را ذبح 
می کند، در حقیقت با حرکتی نمادین عزم از میان بردن هوس ها و وابستگی هایش را می کند 
و آماده ایثار و فداکاری می شود. این عمل را از آن جهت که عبادت و وسیله تقرّب به خداست، 

قربان گویند. )۴( چنان که امام سجاد)ع( نیز ضمن پرسشی از شبلی پرسید: آیا به هنگام 
سربریدن قربانی، نیت کردی که با تمسک به حقیقت تقوی و ورع حلقوم طمع را قطع کنی.

بنابراین بخشش و قربانی و تقسیم آن در میان مردم به ویژه تنگ دستان به معنای 
دستگیری و تعاون است. از این رو وقتی حاجی در روز عید به شکرانه انجام مناسک حج، 
موظف می شود تا حیوانی سالم و کامل را بکشد و گوشت آن را به نیازمندان بدهد، این 
عمل خود عامل نزدیک شدن به خدا می شود و انسان را مشمول عنایت الهی می کند 
و هم بر حسب مصرف، عامل ایجاد محبّت میان انسان و افراد جامعه می شود. این گونه 
است که میان مسلمانان ارتباطی صمیمی به وجود می آید که خود یکی از عوامل و زمینه 
های انسجام است. بدین صورت تعاون و همبستگی اجتماعی در اعمال خیر و نیکوکاری 
در میان مردمان افزایش می یابد. از طرف دیگر، اگر تقسیم قربانی صحیح انجام گیرد، 
میلیون ها گرسنه سیر می شوند و بدین وسیله میان غنی و فقیر، پیوندی برقرار می شود که 

این همان انسجام و همدلی مورد توجه شارع است.
نماز عید قربان

نماز عید قربان را از اول آفتاب روز عید تا ظهر می خوانند و مستحب است که نماز بعد از 
بلند شدن آفتاب خوانده شود. نماز عید قربان ۲ رکعت است که در رکعت اول بعد از خواندن 
حمد و سوره باید پنج تکبیر گفته شود و بعد از هر تکبیر یک قنوت می خوانند و پس از 
قنوت پنجم، تکبیری گفته می شود و به رکوع می روند و ۲ سجده بجا می آورند و در رکعت 
دوم چهار مرتبه تکبیر می گویند. بعد از هر تکبیر نیز قنوت خوانده می شود و تکبیر پنجم 
را گفته و به رکوع می روند و بعد از رکوع، ۲ سجده به جای می آورند و پس از ذکر تشهد، 

سلام نماز را می دهند. 
در قنوت نماز عید قربان هر دعا و ذکری خوانده شود، کافی است اما بهتر است  این دعا 

را به قصد امید ثواب خواند.
عید قربان در میان ایرانیان

ایرانیان بنا بر رسوم ویژه ای که دارند از مدت ها پیش از روز عید قربان خود را آماده جشن 
می کنند و مقدمات این مراسم با خرید حیوان قربانی آغاز می شود. انتخاب حیوان برای 
قربانی در هر منطقه متناسب با عادت ها و عقاید ویژه همان منطقه است و حیوان قربانی 
با شرایط خاصی برای زمان ذبح، نگهداری، آماده و آراسته می شود. خانه تکانی، رفت و 
روب، شستشو، حمام و نظافت نیز از جمله آدابی است که ایرانیان پیش از عید قربان آنها 

را به جا می آورند.
ایرانیان قربانی خود را در مناطق مختلفی فدیه می کنند، برخی در اماکن مقدس از 
جمله امامزاده ها، عده ای در خانه های مسکونی و شماری دیگر در میدان های اصلی 
محل زندگی به انجام این عمل معنوی می پردازند. هنگام ذبح اشعار و ادعیه خاصی خوانده 
می شود و قصاب نیز اغلب شرایط ویژه ای دارد. همچنین پس از قربانی بنا بر رسم رایج، 
گوشت قربانی برای تبرک میان مردم همان ناحیه و به ویژه مستمندان توزیع می کنند. 
از جمله آداب دیگری که در جشن قربانی در میان ایرانیان رواج دارد، بازی های محلی و 

ارسال هدایا برای نوعروسان است.
بنابراین قربانی کردن با نیت الهی در میان ایرانیان از ارزش و جایگاه ویژه ای برخوردار 
است و علاوه بر بجای آوردن این سنت حسنه در عید قربان در هنگام برآورده شدن نذرهای 
خود یا به دست آوردن موفقیت های مادی در زندگی نیز با قربانی کردن حیوانی حلال 
گوشت و تقسیم آن در میان همسایه ها و افراد فقیر، به عرض ارادت به ذات احدیت و 

شکرگذاری به درگاه الهی می پردازند.

به مناسبت روز عرفه؛

عرفه؛ هنگامه تضرع عاشقانه بندگان به درگاه الهي

عید قربان به معنای بازگشت انسان به مقام تقرب الهی 

عید قربان؛ جشن رهیدگی از اسارت هوای نفس
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بحران آب در ایران از بُعد محیط زیستی خارج شده و ابعاد اقتصادی_اجتماعی به 
خود گرفته؛ مردمی که کسب وکارشان به آب وابسته  است حالا معیشت خود را در خطر 
می بینند و بیکاری تهدیدشان می کند. دلیل قرار گرفتن در این وضعیت و راهکار خروج 

از آن چیست؟
ساکنان فلات مرکزی ایران از همسایگی با دشت کویر و دشت لوت در طول زمان، 
درس های زیادی درباره آب آموختند. قنات هایی که در خشک ترین مناطق کشور 
ایران، آب را به مردم حاشیه کویر می رساند، یکی از شیوه های سنتی دسترسی به آب 

و منابع آبی هستند.
حتی در مناطقی از ایران که با کویر فاصله دارند و به عنوان مناطق پرآب و حاصل خیز 
شناخته می شوند نیز شیوه هایی برای مدیریت آب به کار گرفته می شد. سازه های آبی 
شوشتر در استان خوزستان نمونه ای از ابتکار عمل ایرانیان آن هم پیش از انقلاب 
صنعتی در مدیریت منابع آب است که در فهرست میراث جهانی یونسکو نیز به ثبت 

رسیده .
اما این روزها مناطق زیادی بویژه استان خوزستان با وجود منابع آبی قابل توجه 
شامل رودها و تالاب ها و نیز مجاورت با خلیج فارس با کمبود شدید آب روبه روست و 
این موضوع نه تنها مصرف کنندگان خانگی، بلکه صدای اعتراض کشاورزان و دامداران 

را نیز که حیات کسب وکارشان به آب گره خورده بلند کرده است.
ریسک جهانی بحران آب

امروز مساله آب، نه تنها چالش استان خوزستان، بلکه تهدیدی برای کل کشور است. 
آخرین تصاویر ما از جریان آب در زاینده رود یا سایر رودهای مناطق مرکزی کشور، به 
خاطرات سال های گذشته باز می گردد و این موضوع، ابعاد مختلفی از زندگی ما را 
تحت تأثیر قرار خواهد داد، صنایع، کشاورزی، تولید برق، امنیت غذایی و بهداشت و 

سلامت همگی به آب وابسته هستند.

بحران آب، یکی از ریسک هایی است که براساس گزارش های سالانه مجمع جهانی 
اقتصاد از ریسک های جهانی، به دلیل کاهش قابل توجه مقدار و همچنین کیفیت 
آب شیرین در دسترس به تهدیدی برای سلامت انسان و نیز فعالیت های اقتصادی او 
تبدیل شده است. مؤسسه منابع جهان )WRI( در نیز این موضوع را با انتشار اطلس 

ریسک آب، مورد تأیید قرار می دهد. 
ایران یکی از کشورهای با تنش آبی بسیار بالاست

بر این اساس، ۱۷ کشور دنیا که بخش عمده ای از آنها در منطقه خاورمیانه و آفریقا 
قرار دارند، در شرایط تنش آبی بسیار بالا هستند. تنش آبی، نسبت کل آب برداشت 
شده به منابع آبی تجدیدپذیر را محاسبه می کند. برداشت آب به مصارف خانگی، 
صنعتی، آبیاری، دامداری و سایر استفاده های غیرمصرفی تخصیص پیدا می کند. 
منابع آب تجدیدپذیر شامل منابع آبی سطحی و زیرزمینی هستند. ایران، پنجمین 

کشور دارای نسبت تنش آبی بسیار بالاست اما دلیل بروز بحران آب در ایران چیست؟
سهم کشاورزی و صنعت در بحران آب

بخش عمده منابع آب مصرفی کشور از طریق آب های زیر زمینی تأمین می شود. 
آب های زیرزمینی از منابع آبی تجدیدپذیرند اما زمان زیادی برای تجدید این منابع 
آبی نیاز است و برداشت از این منابع موجب شده میزان آب های زیرزمینی کشور رو 

به  کاهش باشد.
بخش کشاورزی بیشترین مصرف آب در مقایسه با سایر بخش ها را دارد و یکی از 
مصرف کنندگان اصلی آب در کشور است. وجود ریسک تحریم های اقتصادی که 
می تواند تهدیدی برای امنیت غذایی مردم باشد، دولت های مختلف را به خودکفایی در 
تولید محصولات کشاورزی استراتژیک هدایت کرده است. تولید بیشتر این محصولات 
کشاورزی و دست یابی به خودکفایی با مصرف آب بیشتر همراه است و مصرف آب 

بیشتر به معنای برداشت بیتشر از منابع محدود آب است.

از طرف دیگر، قرارگیری صنایع آب بری مانند فولاد در مناطق مرکزی کشور مانند 
استان اصفهان، برداشت از منابع آبی در این مناطق را تشدید کرده است و موجب 
استان های مرکزی شده  به  آب خلیج فارس  انتقال  راه اندازی طرح هایی همچون 
است. در حقیقت جانمایی نادرست صنایع و بی توجهی به مسائل محیط زیستی در 
مکان یابی این صنایع نه تنها موجب کمبود آب در این مناطق شده بلکه راه حل های 

رفع آن، تغییرات اقلیمی در سایر مناطق را به همراه خواهد داشت.
تحریم و پیامدهای بحران آب

مؤسسه آینده پژوهش Geopolitical Futures پیش از این در گزارشی درباره بحران 
آب در کشورمان، ابعاد مختلف آن را مورد بررسی قرار داده است. سرمایه گذاری بیش 
از حد در سدهایی که بسیاری از آنها کیفیت لازم را ندارند در کنار زمین هایی که توان 
جذب سریع آب در زمان بارندگی را از دست داده اند و کنار هم قرار گرفتن سیل و 
خشکسالی، چالش هایی هستند که به اعتقاد این مؤسسه می توانند به اعترض های 

مدنی ختم شوند.
با توجه به اینکه حدود ۹۰  درصد آب کشور در بخش کشاورزی مصرف می شود، 
کشاورزی که دیگر به منابع آبی دسترسی ندارند در جست وجوی شغل و درآمد به 
مناطق شهری مهاجرت خواهد کرد اما فرصت های شغلی در شهرها نیز برای جذب 
این تعداد نیروی کار کافی نیست و اعتراض های اجتماعیِ جمعیت آسیب دیده را 

به دنبال خواهد داشت.
در چنین وضعیتی، کمبود منابع مالی و فاصله ای که به دلیل تحریم از فناوری هایی 
که می توانند بهره وری آب را ارتقا دهند گرفته ایم، اجرای راه حل های موجود برای 

خروج از بحران آب را دشوار می کند.
راه حل های پیشنهادی برای خروج از بحران آب

به گفته اسماعیل نجار رئیس سازمان مدیریت بحران کشور، امسال نسبت به سال 

گذشته حدود ۵۴ درصد کاهش بارندگی داشتیم.
این کاهش شدید بارندگی در حالی است که در سال ۹۸، با آن بارش های بی سابقه، 
 ۲۵۰ سد پُر از آب شد و دریاچه ارومیه ۵۵ سانتیمتر افزایش سطح آب داشت اما 
کاهش شدید بارش ها در سال گذشته و حتی در زمستان ۹۹، فضایی ایجاد که در این 
روزهای گرم تابستان، بسیاری از چشمه ها، رودخانه ها و سدها یا خشک شده و یا در 

حال خشک شدن هستند.
با توجه به این مشکلات و بحران  کم آبی، کارشناسان به راه حل های مختلفی اشاره 
دارند؛ از جمله برخی تاکید دارند، افزایش واردات مواد غذایی به جای پافشاری بر 
خودکفایی راه حلی است که پس از بهبود روابط بین المللی و رفع تحریم ها می تواند 

قابل بررسی باشد.
پیشنهاد دیگر، انتقال آب به مناطق مرکزی و شیرین کردن آن برای بهره برداری 
در مصارف گوناگون است. با این حال نمک زدایی نیز چالش های خود را دارد زیرا 
شورابه ها بار دیگر به منبع اصلی برداشت آب باز می گردند و تنوع محیط زیستی و 

اقتصاد دریا را تحت تأثیر خود قرار می دهند.
با  که  است  موضوعی  بلکه  زیستی  محیط  مساله  یک  تنها  نه  آب  موضوع 
بتوان  شاید  و  دارد  تنگاتنگ  ارتباط  کشاورزی  تولید  و  صنعتی  برنامه ریزی 
سرمایه گذاری های هنگفتی که در صف ساخت سد و بهره برداری از طرح های 
که  داد  فناوری تخصیص  بر  مبتنی  و  نوین  به شیوه های  را  آب هستند  انتقال 
ارتقا  را  کشاورزی  به ویژه  و  مختلف  بخش های  در  آب  مصرف  در  بهره وری 

می دهند.
علاوه بر این، توجه به الگوی کشت نیز در بهبود بهره وری آب در بخش کشاورزی 
اهمیت دارد. همچنین لازم است در طرح های توسعه صنایع آب بری که در مناطق 

مرکزی و خشک کشور فعالیت می کنند، تجدیدنظر شود.

وزیر جهاد کشاورزی گفت: در هشت سال گذشته ۶۱۸ هزار هکتار کار زیربنایی در 
حوزه کشاورزی انجام شده که حدفاصل زمانی انقلاب تا سال ۹۲ این میزان ۴۰۰ 

هزار هکتار بوده است.
وزارت جهاد  ملی  از طرح های  برداری  بهره  مراسم  در  کاظم خاوازیروز دوشنبه 
کشاورزی با بیان این که کل ظرفیت صنایع غذایی و تبدیلی در سال ۹۲, ۳۲ میلیون 
تن بوده است افزود: در حال حاضر این ظرفیت به ۷۲ میلیون تن افزایش یافته که این 

موضوع به صادرات و کاهش ضایعات محصولات کشاورزی کمک شایانی می کند.
شده اند،  اندازی  راه   ۹۲ سال  از  که  کشاورزی  شهرک های  امروز  همچنین  گفت:  وی 

تعدادشان به ۲۹۵ رسیده که زمینه فعالیت این شهرک ها از گلخانه تا شیلات و دامپروری است.
وزیر جهاد کشاورزی گفت: در حال حاضر ۱۰۳ شهرک در اختیار بخش خصوصی 

است و باقی بخش دولتی است.
خاوازی افزود: این شهرک ها به شکل تخصصی به مسائل کشاورزی می پردازند و به 

برندسازی و توسعه سازی کمک شایانی می کنند.
وی گفت: در بحث شیلات نیز شاهد رشد بسیار مناسبی هستیم به شکلی که در 
حوزه ماهیان خاویاری رشد ۵ و سه درصدی تجربه شده و در حال حاضر ۱۷۰ مزرعه 

پرورش ماهی خاویاری وجود دارد.

وزیر جهاد کشاورزی افزود: ظرفیت تولید ماهی خاویاری در حال حاضر ۱۳ هزار تن 
است که با افتتاح طرح های امروز این ظرفیت دو هزار تن افزایش می یابد.

خاوازی گفت: پرورش ماهی در دریا رشد خوبی داشته است و امروز این ظرفیت دو 
هزار تنی نیز به همین موضوع اختصاص دارد.

وی افزود: تولید ماهی های زینتی نیز اشتغالزایی بسیار مناسبی دارد و صادرات در 
این حوزه هشت برابر افزایش یافته است.

وزیر جهاد کشاورزی گفت: همچنین سه طرح حوزه آب و خاک و زیرساختی به 
مساحت ۶۶ هزار هکتار افتتاح می شود.

خشکسالی و بحران آب در ایران؛ راه حل چیست؟

وزیر جهاد کشاورزی خبرداد:

انجام 6۱8 هزار هکتار کار زیربنایی کشاورزی 

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان 
پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به 

شرح ذیل تأیید نموده اند.
۱-رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۱۰۵۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۷۷۴ 
مربوط به علی حسین سلیمی امرود فرزند ابوالفتح در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۷۲/۵۰ 
مترمربع پلاک شماره ۱۰۹۳۴/۲۳۲ و ۱۰۹۳۳ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمد صابری و محمد صادق آل اسحاق از سند قطعی ۳۴۱۹۵ 

مورخ ۳۲/۰۳/۲۶ دفترخانه ۱۵ قم بامناصفه نسبت به سهم هر یک )م الف ۱۰۴۰۳(
۲- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۱۰۵۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۰۸۹ 
مربوط به حامد مفیدی فرزند رضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۳۰۰/۵۴ مترمربع پلاک 
شماره ۱۱۱۵۷ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۱۶۸۴۸ 

مورخ ۹۷/۰۹/۱۰ دفترخانه ۷۵ قم)م الف ۱۰۴۰۴(
۳- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۱۰۵۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۰۹۹ 
مربوط به فاطمه صادق پور فردوئی فرزند محمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۶۹/۴۸ 
مترمربع پلاک شماره ۱۱۰۸۹اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به 

شماره ۱۳۵۴۷۵ مورخ ۱۳۹۷/۰۵/۰۱ دفترخانه ۱۵ قم )م الف ۱۰۴۰۵(
۴-رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۱۲۹۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۱۰۷ 
مربوط به ابوالفضل رضازاده فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۰۷/۵۰ مترمربع 
پلاک شماره ۹ و ۱۰۲۲۹/۸اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به 
شماره ۱۷۸۳۶۹ مورخ ۱۳۹۳/۰۶/۰۶ دفترخانه ۳ قم از پلاک ۱۰۹۲۹/۸ اصلی نسبت به ۵۵/۲۰ 
مترمربع و سند قطعی به شماره ۱۸۶۲۹۸ مورخ ۱۳۹۶/۰۶/۱۶ دفترخانه ۳ قم از پلاک ۱۰۹۲۹/۹ 

اصلی نسبت به ۵۲/۳۰ مترمربع)م الف ۱۰۴۰۶(
۵- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۱۴۶۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۲۱۷ 
مربوط به حسین اولیائی زاده فرزند رحمت اله در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۰۲ مترمربع 
پلاک شماره ۱۰۴۵۸اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره 

۳۲۶۸۳ مورخ ۱۳۹۹/۱۲/۱۳ دفترخانه ۴۰ قم )م الف ۱۰۴۰۷(
۶- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۱۵۸۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۰۴۹ 
مربوط به علی زمانی کیا فرزند حسینعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۴۵ مترمربع پلاک 
شماره ۷۳۰۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره 
در دفتر ۲۸۸ صفحات ۵۶۵ و ۵۶۸ و ۵۷۱ و ۵۷۴ به موجب سند قطعی ۳۸۹۴۲ مورخ ۱۳۸۷/۱۰/۰۵ 

دفترخانه ۱۴ قم)م الف ۱۰۴۱۲(
۷-رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۱۲۲۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۹۷۷ 
مربوط به اکرم حسن زاده اصفهانی فرزند غلامعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۸۴/۳۰ 
مترمربع پلاک شماره ۱۰۳۳۳ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به 

شماره ۳۲۰۹۳ مورخ ۱۳۹۹/۱۰/۱۰ دفترخانه ۴۰ قم)م الف ۱۰۴۱۳(
۸-رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۶۰۶۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۱۶۲ 
مربوط به معصومه جانبان فرزند حسن در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۸۵/۲۰مترمربع 
پلاک شماره ۱۱۰۰۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از رضا رنجبران)م الف ۱۰۴۱۴(
۹- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۲۰۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۹۳۸ 
مربوط به سیدامیرحسینی جمکرانی فرزند سیداصغر در دو سهم مشاع از ده سهم ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت ششدانگ۴۱۸۰۳ مترمربع پلاک شماره ۴۹۶ و ۴۹۷ فرعی از یک اصلی واقع در 

قم بخش ۴ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه ۱-نسبت به پلاک ۴۹۷ فرعی از یک 
اصلی از علی اصغر محمد امینی به موجب رونوشت از سند قطعی ۴۹۶۵۹ مورخ ۵۵/۰۸/۰۸ دفترخانه ۳ 
قم و از طرف مورث، مرحوم سید اصغر حسینی جمکرانی خریداری به موجب سند قطعی شماره ۳۵۵۲۱ 
مورخ ۵۶/۰۶/۳۰ دفترخانه ۱۵ قم و به موجب دادنامه حصر وراثت ۲۲۱۴ مورخ ۹۳/۰۸/۲۱ نسبت به ۵ 
هزار مترمربع ۲-نسبت به پلاک ۴۹۶ فرعی از یک اصلی خریداری به موجب سند قطعی شماره ۱۹۱۲۱ 

مورخ ۹۹/۰۵/۰۵ دفترخانه ۷۷ قم نسبت به بیست هزار سهم کل سهم همه وراث( )م الف ۱۰۴۱۵(
۱۰-رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۲۱۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۹۳۷ 
مربوط به سیدمحمدشریف حسینی جمکرانی فرزند سیداصغر در دو سهم مشاع از ده سهم ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۴۱۸۰۳ مترمربع پلاک شماره ۴۹۶ و ۴۹۷ فرعی از یک اصلی واقع 
در قم بخش ۴ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه ۱-نسبت به پلاک ۴۹۷ فرعی 
از یک اصلی از علی اصغر محمد امینی به موجب رونوشت از سند قطعی ۴۹۶۵۹ مورخ ۵۵/۰۸/۰۸ 
دفترخانه ۳ قم و از طرف مورث، مرحوم سید اصغر حسینی جمکرانی خریداری به موجب سند قطعی 
مورخ  وراثت ۲۲۱۴  حصر  دادنامه  موجب  به  و  قم  دفترخانه ۱۵  مورخ ۵۶/۰۶/۳۰  شماره ۳۵۵۲۱ 
۹۳/۰۸/۲۱ نسبت به ۵ هزار مترمربع ۲-نسبت به پلاک ۴۹۶ فرعی از یک اصلی خریداری به موجب 
سند قطعی شماره ۱۹۱۲۱ مورخ ۹۹/۰۵/۰۵ دفترخانه ۷۷ قم نسبت به بیست هزار سهم کل سهم همه 

وراث )م الف ۱۰۴۱۶(
۱۱-رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۲۰۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۹۳۳ 
مربوط به سیدرشید حسینی فرزند سیداصغر در دو سهم مشاع از ده سهم ششدانگ یک باب ساختمان 
به مساحت ششدانگ ۴۱۸۰۳ مترمربع پلاک شماره ۴۹۶ و ۴۹۷ فرعی از یک اصلی واقع در قم بخش ۴ 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه ۱- نسبت به پلاک ۴۹۷ فرعی از یک اصلی از 
علی اصغر محمد امینی به موجب رونوشت از سند قطعی ۴۹۶۵۹ مورخ ۵۵/۰۸/۰۸ دفترخانه ۳ قم و از 
طرف مورث، مرحوم سید اصغر حسینی جمکرانی خریداری به موجب سند قطعی شماره ۳۵۵۲۱ مورخ 
۵۶/۰۶/۳۰ دفترخانه ۱۵ قم و به موجب دادنامه حصر وراثت ۲۲۱۴ مورخ ۹۳/۰۸/۲۱ نسبت به ۵ هزار 
مترمربع ۲-نسبت به پلاک ۴۹۶ فرعی از یک اصلی خریداری به موجب سند قطعی شماره ۱۹۱۲۱ مورخ 

۹۹/۰۵/۰۵ دفترخانه ۷۷ قم نسبت به بیست هزار سهم کل سهم همه وراث()م الف ۱۰۴۱۷(
۱۲-رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۲۱۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۹۳۲ 
مربوط به اکرم السادات حسینی فرزند سیداصغر در یک سهم مشاع از ده سهم ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت ششدانگ ۴۱۸۰۳ مترمربع پلاک شماره ۴۹۶ و ۴۹۷ فرعی از یک اصلی واقع در قم 
بخش ۴ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه ۱- نسبت به پلاک ۴۹۷ فرعی از یک 
اصلی از علی اصغر محمد امینی به موجب رونوشت از سند قطعی ۴۹۶۵۹ مورخ ۵۵/۰۸/۰۸ دفترخانه ۳ 
قم و از طرف مورث، مرحوم سید اصغر حسینی جمکرانی خریداری به موجب سند قطعی شماره ۳۵۵۲۱ 
مورخ ۵۶/۰۶/۳۰ دفترخانه ۱۵ قم و به موجب دادنامه حصر وراثت ۲۲۱۴ مورخ ۹۳/۰۸/۲۱ نسبت به ۵ 
هزار مترمربع ۲-نسبت به پلاک ۴۹۶ فرعی از یک اصلی خریداری به موجب سند قطعی شماره ۱۹۱۲۱ 

مورخ ۹۹/۰۵/۰۵ دفترخانه ۷۷ قم نسبت به بیست هزار سهم کل سهم همه وراث( )م الف ۱۰۴۱۸(
۱۳-رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۲۱۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۹۳۶ 
مربوط به منیرالسادات حسینی فرزند سیداصغر در یک سهم مشاع از ده سهم ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت ششدانگ ۴۱۸۰۳ مترمربع پلاک شماره ۴۹۶ و ۴۹۷ فرعی از یک اصلی واقع در قم 
بخش ۴ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه ۱- نسبت به پلاک ۴۹۷ فرعی از یک 
اصلی از علی اصغر محمد امینی به موجب رونوشت از سند قطعی ۴۹۶۵۹ مورخ ۵۵/۰۸/۰۸ دفترخانه ۳ 
قم و از طرف مورث، مرحوم سید اصغر حسینی جمکرانی خریداری به موجب سند قطعی شماره ۳۵۵۲۱ 
مورخ ۵۶/۰۶/۳۰ دفترخانه ۱۵ قم و به موجب دادنامه حصر وراثت ۲۲۱۴ مورخ ۹۳/۰۸/۲۱ نسبت به ۵ 
هزار مترمربع ۲-نسبت به پلاک ۴۹۶ فرعی از یک اصلی خریداری به موجب سند قطعی شماره ۱۹۱۲۱ 

مورخ ۹۹/۰۵/۰۵ دفترخانه ۷۷ قم نسبت به بیست هزار سهم کل سهم همه وراث( )م الف ۱۰۴۱۹(
۱۴- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۲۰۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۹۳۴ 
مربوط به سیده اعظم حسینی جمکرانی فرزند سیداصغر در یک سهم مشاع از ده سهم ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۴۱۸۰۳ مترمربع پلاک شماره ۴۹۶ و ۴۹۷ فرعی از یک اصلی واقع 
در قم بخش ۴ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه ۱- نسبت به پلاک ۴۹۷ فرعی 
از یک اصلی از علی اصغر محمد امینی به موجب رونوشت از سند قطعی ۴۹۶۵۹ مورخ ۵۵/۰۸/۰۸ 
دفترخانه ۳ قم و از طرف مورث، مرحوم سید اصغر حسینی جمکرانی خریداری به موجب سند قطعی 
مورخ  وراثت ۲۲۱۴  حصر  دادنامه  موجب  به  و  قم  دفترخانه ۱۵  مورخ ۵۶/۰۶/۳۰  شماره ۳۵۵۲۱ 
۹۳/۰۸/۲۱ نسبت به ۵ هزار مترمربع ۲-نسبت به پلاک ۴۹۶ فرعی از یک اصلی خریداری به موجب 
سند قطعی شماره ۱۹۱۲۱ مورخ ۹۹/۰۵/۰۵ دفترخانه ۷۷ قم نسبت به بیست هزار سهم کل سهم همه 

وراث( )م الف ۱۰۴۲۰(
۱۵-رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۲۰۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۹۳۵ 
مربوط به سیده مهشید حسینی فرزند سیداصغر در یک سهم مشاع از ده سهم ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت ششدانگ ۴۱۸۰۳ مترمربع پلاک شماره ۴۹۶ و ۴۹۷ فرعی از یک اصلی واقع در قم 
بخش ۴ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه ۱- نسبت به پلاک ۴۹۷ فرعی از یک 
اصلی از علی اصغر محمد امینی به موجب رونوشت از سند قطعی ۴۹۶۵۹ مورخ ۵۵/۰۸/۰۸ دفترخانه ۳ 
قم و از طرف مورث، مرحوم سید اصغر حسینی جمکرانی خریداری به موجب سند قطعی شماره ۳۵۵۲۱ 
مورخ ۵۶/۰۶/۳۰ دفترخانه ۱۵ قم و به موجب دادنامه حصر وراثت ۲۲۱۴ مورخ ۹۳/۰۸/۲۱ نسبت به ۵ 
هزار مترمربع ۲-نسبت به پلاک ۴۹۶ فرعی از یک اصلی خریداری به موجب سند قطعی شماره ۱۹۱۲۱ 

مورخ ۹۹/۰۵/۰۵ دفترخانه ۷۷ قم نسبت به بیست هزار سهم کل سهم همه وراث( )م الف ۱۰۴۲۱(
۱۶-رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۲۸۱۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۴۲۷ 
مربوط به ناهید باباعلیء فرزند عزت اله در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۱۰ مترمربع پلاک 
شماره ۱۱۱۹۰/۱۴۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی 

صادره در دفتر الکترونیکی ۱۳۹۹۲۰۳۳۰۰۰۱۰۲۱۱۵۱)م الف ۱۰۴۳۹(
۱۷- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۱۶۰۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۸۲۶ 
مربوط به مهدی عباسی فرزند علی محمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۷۵ مترمربع پلاک 
شماره ۱۰۴۷۳ اصلی واقع در قم بخش۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 

مهدی تشکری نیا از سند قطعی ۳۵۹۵۷ مورخ ۵۳/۰۴/۲۵ دفترخانه ۵ قم )م الف ۱۰۴۴۰(
۱۸-رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۱۰۶۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۶۴۴ 
مربوط به سلامه موسوی فرزند حسن در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۵۸ مترمربع پلاک 
شماره ۳۴۵۴ اصلی واقع در قم بخش۱حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۱۳۵۰۴۰ 

مورخ ۱۳۹۹/۰۴/۲۱ دفترخانه ۵ قم )م الف ۱۰۴۴۳(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت 
رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا 
چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود 
را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به 

توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و جهان صنعت(
نوبت اول:۱۴۰۰/۰۴/۱۳
نوبت دوم: ۱۴۰۰/۰۴/۲۹
داود فهیمی نیک- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده 

اند:
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۱۰۰ شماره  ۱-رأی 
ابوطالب  فرزند  سلطانی  زهرا  به  مربوط   ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۲۱
مساحت  به  شده  بنا  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  ششدانگ  از  درقسمتی 
۵۹/۶۵ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۵۳۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۵۰۳ دفتر ۴۱)م 

الف۱۰۴۰۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۲۱۲۲ شماره  ۲-رأی 
محمد  فرزند  قراگزلو  اله  روح  به  مربوط   ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۹۷۲
مساحت  به  شده  بنا  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  ششدانگ  از  درقسمتی 
۹۰/۵۲مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۲۰۷اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از بهروز محمدی طی 

سند قطعی شماره ۱۴۵۳۱۱ مورخ ۹۲/۲/۲۹ دفترخانه ۱۲ قم)م الف۱۰۴۰۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۶۶۰۹ شماره  ۳-رأی 
در۴  علی  فرزند  کریمی  مصطفی  به  مربوط   ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۴۳۵۵
دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۶۰مترمربع پلاک شماره  ۲۱۸۰اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از فخرالسادات اقائی ثبت دفتر 

۱۸ صفحه ۵۵۰)م الف۱۰۴۱۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۶۶۰۷ شماره  -۴رأی   
۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۴۳۵۴ مربوط به شهلا صفائی فرزند محمد نبی در۲ 
دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۰ 
مترمربع پلاک شماره ۲۱۸۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از فخرالسادات آقائی ثبت دفتر ۱۸ 

صفحه ۵۵۰)م الف۱۰۴۱۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۹۰۶ شماره  ۵-رأی 
غلامعلی  فرزند  رحیمی  هاجر  به  مربوط   ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۸۷۳

مساحت  به  شده  بنا  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  ششدانگ  از  درقسمتی 
۶۰مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۸۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از فخرالسادات آقایی 

صفحه ۵۵۰ دفتر ۱۸)م الف۱۰۴۴۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۵۸۶ شماره  ۶-رأی 
محمود  فرزند  عبادی  صدقعلی  به  مربوط   ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۴۲
مساحت  به  شده  بنا  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  ششدانگ  از  درقسمتی 
۹۷مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۷۲اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی بیگدلی آذری ورثه 

مرحوم رضا بیگدلی صفحه ۴۴۹ و ۴۵۲ دفتر۲۶) الف۱۰۴۴۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۰۰۰ شماره  ۷-رأی 
در  زیداله   فرزند  جوانبخت  ولی  به  مربوط   ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۰۶
مساحت  به  شده  بنا  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  ششدانگ  از  قسمتی 
۵۷مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹۷۲ و ۱۹۷۳ اصلی که طبق بخشنامه 
سازمان به پلاک ۱۹۷۳ اصلی تبدیل شده است واقع در قم بخش حوزه ثبت 

ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از فاطمه امینی 
صفحه ۶۷ دفتر ۴۰)م الف۱۰۴۴۱(

مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به 
مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و 
ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم 
به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و جهان صنعت(
تاریخ انتشار نوبت اول:۱4۰۰/۰4/۱3 
تاریخ انتشارنوبت دوم:۱4۰۰/۰4/۲9
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی



سه شنبه بیست و نهم تیرماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 65314
ورزشی

مهاجم پیشین تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه کادر فنی آبی پوشان در 
این چند وقت به شدت تحت فشار بوده است، گفت: عده ای منتظرند که 

استقلال شکست بخورد تا به دنبال پروژه برکناری مجیدی باشند.
ایمان عالمی در خصوص پیروزی استقلال در دربی ۹۶ اظهار داشت: 
انتظار می رفت بازی هجومی و تماشاگرپسندی را شاهد باشیم. استقلال 
از نظر مالکیت و موقعیت گل نسبت به پرسپولیس بهتر بود اما متأسفانه 
تیم  دو  از  خاصی  چیز  دقیقه   ۹۰ در  تا  شد  باعث  بازی  حساسیت های 

نبینیم.
وی ادامه داد: در طول ۹۰ دقیقه دو تیم یک بازی متعادل را به نمایش 
گذاشتند؛ ترس از حذف شدن باعث شد که محتاط عمل کنند. همچنین 
به  وادار  را  تیم  دو  کند،  باز  را  دروازه  حمله  ضد  یک  مبادا  اینکه  استرس 

احتیاط کامل کرده بود.
عالمی افزود: ۳۰ دقیقه وقت های اضافه شاید بهتر از ۹۰ دقیقه بود؛ 
سه موقعیت گل برای دو تیم به وجود آمد که آل کثیر، مطهری و قائدی 

نتوانستند تیمشان را از حریف پیش بیندازند.
مهاجم پیشین تیم فوتبال استقلال در مورد عملکرد خطوط استقلال در 
این دیدار گفت: حسینی دروازه بان فوق العاده بود. او با آرامش کار کرد و 
۱۲۰ دقیقه دروازه اش بسته ماند. حسینی یک پنالتی فوق العاده حساس 
را دفع کرد و باعث صعود استقلال به مرحله بعد شد. خط دفاع استقلال 
هم نشان داد که به هماهنگی خوبی دست پیدا کرده، آبی ها در این دیدار 
سه دفاعه بازی کردند و اجازه گلزنی به حریف را ندادند. همچنین خط 
و در مجموع جنگ  نمایش خوبی داشتند  و مهاجمان استقلال  هافبک 

این بازی بیشتر در میانه میدان انجام شد.

عالمی در خصوص تحت فشار بودن کادر فنی آبی پوشان گفت: مجیدی 
متأسفانه  آورد.  وجود  به  را  خوبی  شرایط  استقلال،  به  ورودش  زمان  از 
انتصابات و انتخابات برای استقلال به گونه ای رقم می خورد که کادر فنی 
بیشتر از گذشته تحت فشار قرار دارد. این روزها مجیدی هر کاری برای 
نگران  و  انجام می دهد  و فنی  او کارهای مدیریتی  استقلال کرده است. 
عده ای  متأسفانه  نیاید.  وجود  به  برایشان  مشکلی  که  است  بازیکنانش 
برکناری  پروژه  تا  بخورد  شکست  حریفانش  مقابل  در  استقلال  منتظرند 
بین  که  وحدتی  و  صمیمیت  با  خوشبختانه  اما  بزنند  کلید  را  مجیدی 
اعضای تیم و کادر فنی به وجود آمده، آبی ها در این شرایط سخت روزهای 

موفقی را پشت سر گذاشته اند.
سه شنبه  روز  دیدار  مورد  در  استقلال  فوتبال  تیم  پیشین  مهاجم 
آبی پوشان برابر نفت مسجدسلیمان گفت: این بازی شرایط خاصی دارد، 
که  است  آن  دنبال  به  هم  استقلال  و  کنند  سقوط  نمی خواهند  نفتی ها 
برد فکر  به  تیم فقط  دو  بهبود بخشد، هر  را در جدول  بتواند جایگاهش 
می کنند و نمی خواهند امتیازی از دست دهند. محمود فکری سرمربی 
سرمربی  اول  فصل  نیم  در  او  دارد،  خوبی  شناخت  استقلال  از  نفت 
آبی پوشان بوده بنابراین به عملکرد تک تک بازیکنان استقلال آگاه است 
به  و  کرده  استفاده  آبی پوشان  ضعف  نقاط  از  می خواهد  حتم  طور  به  و 

پیروزی برسد.
وی گفت: مجیدی می خواهد روند پیروزی هایش را ادامه دهد، می داند 
که تساوی در این دیدار دردی از او دوا نخواهد کرد بنابراین تمام تمرکزش 
فوتبالی  اتفاقات  از  بتواند  تا  گذاشت  خواهد  بازی   این  در  برد  برای  را 

استفاده کرده و خودش را به صدر جدول نزدیک کند.

ایمان عالمی :

منتظر شکست استقلال و برکناری مجیدی هستند فیروز کریمی:

 تراکتور نباید فقط دنبال سهمیه آسیا باشد
سرمربی تیم فوتبال تراکتور گفت: با امکاناتی که در تبریز وجود دارد و حمایت های 
مسئولان عالی رتبه و مالک باشگاه چرا باید تراکتور فقط دنبال کسب سهمیه آسیا 

باشد؟
فیروز کریمی در نشست خبری پیش از بازی مقابل آلومینیوم اراک در هفته بیست و 
هشتم لیگ برتر، اظهار داشت:  روز سه شنبه بازی سنگینی در پیش داریم. آلومینیوم 
تیم بسیار خوبی بوده که تا اینجای کار هم به حق بالا آمده است. آنها از بازیکنان، کادر 

فنی و تاکتیک مناسبی برخوردارند و حضورشان در بالای جدول بی جهت نیست.
وی افزود: آلومینیوم تیمِ قَدری است و دیدار مقابل این تیم یک بازی ۶ امتیازی 
به حساب می آید که فاتح آن می تواند نگاهی صددرصدی به کسب سهمیه داشته 
باشد. البته اگر به امید خدا برنده این دیدار شویم، موقعیت مان برای کسب سهمیه 
مناسبت تر از حریف خواهد بود. امیدواریم که در یک شرایط مناسب به میدان برویم و 

سه امتیاز این دیدار را کسب کنیم.
سرمربی تیم فوتبال تراکتور با ابراز رضایت از روند تمرینات تیمش در هفته گذشته، 
خاطرنشان کرد: بعد دیدار مقابل گل گهر، حدود ۱۱ جلسه تمرین داشتیم و نقاط 
ضعف  مان را تا حدودی برطرف و نقاط مثبت مان را تقویت کردیم. همچنین برخی از 
بازیکنان ثابت مان به تیم اضافه شده و دست مان بازتر است. اگرچه هنوز هم یک تعداد 

محروم و مصدوم داریم، اما نسبت به هفته های گذشته وضعیت مان بهتر خواهد بود. 
کریمی درمورد فشردگی سه دیدار پایانی لیگ برتر، گفت: همه تیم ها این رویه را 
دنبال می کنند و چاره ای وجود ندارد. تیم های حاضر در جام حذفی فشار به مراتب 
بیشتری را تحمل می  کنند و ما در روزهایی که آنها بازی داشتند، تمرین کردیم. به هر 

حال باید مطیع این موضوع باشیم و به نظر من برنامه ریزی خوبی بوده است. 
وی از غیبت برخی بازیکنان تراکتور مقابل آلومینیوم خبر داد و عنوان کرد: مصدوم 
و محروم داریم و هنوز تعدادی از مصدومان مان به جمع بازیکنان اضافه نشده اند. یک 
تعداد غایب هم داریم که نمی دانم وضعیت شان به چه شکل است، اما آنها مدتی است 
که به تمرینات نیامده اند. البته اگر الان بیایند هم فایده ای ندارد، چون پس از دیدار 
مقابل آلومینیوم، فاصله کمی تا بازی با پرسپولیس وجود دارد و ما برای کار تاکتیکی 
زمان نداریم. پس از آن هم به دیدار مقابل سایپا خواهیم رفت. با همین اندوخته از ۱۰ 

روز تعطیلی وارد سه دیدار پایانی فصل خواهیم شد. 
سرمربی تیم تراکتور در پاسخ به این سوال که »چند درصد از تیمِ ایده آل او در تراکتور 
محقق شده است؟«، گفت: زمانی یک تیم را ایده آل می خوانم که خودم آن را بسته 
و تمرین داده باشم. تیم باید حداقل ۷۵ روز زودتر بسته شود و تمرینات بدنسازی و 

تاکتیکی خود را با بازیکنان مدنظر سرمربی آغاز کند. 
کریمی ادامه داد: با امکاناتی که در تبریز وجود دارد و حمایت های مسئولان عالی 
رتبه استان، اداره کل ورزش و جوانان، هیئت فوتبال، مدیران باشگاه و البته حمایت 
کامل و تمام قد آقای زنوزی، چرا تراکتور صرفا باید به دنبال سهمیه باشد؟ آذربایجان 
یک خطه مدیرخیز است و الان در سطح باشگاه هم یک فرد لایق و مناسب حضور دارد 
که می تواند گره گشا باشد. زنوزی هم تمام قد از تراکتور حمایت می کند و ان شاءالله 
هواداران هم بتوانند هرچه سریع تر به ورزشگاه ها بیایند تا همه قدرت واقعی تراکتور 

را ببینید. 

سیدعباسی:

  در مورد مشکلات استقلال باید »مثنوی 
هفتاد من« نوشت

بازیکن اسبق تیم فوتبال استقلال گفت:در مورد استقلال باید مثنوی ۷۰ من نوشت 
و آنچه در مورد این تیم به جایی نرسد فریاد است.

داوود سید عباسی در خصوص مشکلات به وجود آمده برای تیم استقلال و تحریم 
تمرین توسط بازیکنان گفت: این مشکلات مربوط به امروز و دیروز نیست و چندین 
سال است که تکرار می شود. در مورد استقلال باید مثنوی ۷۰ من نوشت و آنچه در 

مورد این تیم به جایی نرسد فریاد است.
وی افزود: تقریبا می دانم که بازیکنان تیم چه مشکلی دارند و حتی در جریان 
مشکلاتی که برای محمد حسین مرادمند به وجود آمده، هستم. اما جای تاسف دارد 
استقلال با این همه هوادار با چنین مشکلاتی مواجه شده است. نمی دانم چرا مدیران 
استقلال فکر می کنند همیشه آنها درست می گویند، در این چند سال انواع و اقسام 
افراد در قالب مدیرعامل به باشگاه استقلال آمدند ولی خروجی قابل توجهی نداشتند. 

چه زمانی قرار است این تیم به ثبات برسد را نمی دانم.
بازیکن اسبق تیم فوتبال استقلال یادآور شد: تا تیم روی دور موفقیت می افتد، 
ترمزش را می کشند. استقلال فردا باید به مصاف نفت مسجدسلیمان برود اما بازیکنان 
تمرین نکردند. مشکل مالی دارند و کسی هم پاسخگوی آنها نیست. در اواسط فصل 
این تیم از نظر ساختار دفاعی دچار مشکلاتی بود، اما الان ۷-۶ بازی است که شرایط 
و وضعیت تغییر کرده و تیم در مسابقات گذشته فقط یک گل خورده است. این نشان 
می دهد استقلال به ثبات رسیده اما یک عده دوست ندارند این ثبات تداوم داشته 

باشد.
عباسی خاطرنشان کرد: استقلال چند وقت دیگر باید به مصاف الهلال برود و از 
آبروی فوتبال کشور دفاع کند، اما می بینید دچار چه مشکلاتی است. در این شرایط 
از وزارت ورزش و جوانان و متولیان ورزش انتظار می رود از تیم حمایت کنند و شرایط 
را به شکلی پیش ببرند که نماینده کشورمان در بازی های آسیایی دچار مشکل نشود.

میثم منیعی : 

استقلال لیاقت قهرمانی
 در جام حذفی را دارد

پیشکسوت استقلال گفت: آبی پوشان که با پیروزی در شهرآورد به نیمه نهایی جام 
حذفی صعود کرده اند، شاسته ترین تیم برای قهرمانی در این جام هستند. استقلال 

فقط لیاقت قهرمانی در این تورنمنت را دارد.
»میثم منیعی « اظهار داشت: استقلال و پرسپولیس شناخت خوب و کاملی از 
یکدیگر داشتند، آنها نقاط ضعف و قدرت هم را می شناختند و می دانستند راه و روش 

بازی تیم مقابل چگونه است.
دو  از  و هیچ کدام  است  برخوردار  زیادی  اهمیت  از  افزود: شهرآورد همواره  وی 
تیم دوست ندارند در این بازی شکست بخورند. بازیکنان وقتی پا به زمین مسابقه 
می گذارند به خوبی می دانند این جدال برای هواداران از اهمیت زیادی برخوردار است 
و آنها تا مدت ها با نتیجه شهرآورد  زندگی  می کنند. حالا فکر کنید این جدال در جام 

حذفی باشد و یک تیم باید از تورنمنت حذف شود.
پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: استقلال بازی هوشمندانه ای را در دستور کار 
خود قرار داد، اگر به آمار حملات این تیم نگاه بیاندازیم متوجه خواهیم شد آنها برای 
تمام مناطق زمین برنامه داشتند و حملات یکسانی را از جناح راست و چپ و حتی 

عمق بر روی دروازه  حریف تدارک دیدند.
منیعی  تصریح کرد: استقلال خط هافبک خود را بست، این بستن بدان معنا بود 
که اجازه نداد خط هافبک پرسپولیس فرصتی برای بازیسازی و پاس دادن پیدا کند و 

طراحی حملاتی از قرمزپوشان در زمین ندیدیم.

ملی پوش والیبال زنان 
به بواویشتا پرتغال پیوست 

بازیکن تیم ملی والیبال زنان ایران با قراردادی رسمی به تیم بواویشتا پرتغال پیوست.
»مونا دریس محمودی« که در پست مدافع میانی بازی می کند در فصل آینده لیگ 
والیبال پرتغال پیراهن تیم بواویشتا را بر تن خواهد کرد. پیش از این »مهتاب رحمانی« 

دریافت کننده تیم ملی زنان ایران هم به این تیم پرتغالی پیوسته بود.
»علیرضا بیرانوند« دروازه بان تیم ملی فوتبال ایران هم در این فصل به تیم بواویشتا 
پیوسته است و به این ترتیب سه ایرانی در فصل آینده لیگ های والیبال و فوتبال پرتغال 

برای این تیم بازی می کنند.

مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: انتقادات و صحبت های بازیکنان و کادرفنی را با تمام وجود پذیرا هستم. از مدت ها 
قبل به کمک اعضای هیات مدیره دنبال تامین منابع لازم برای حل مشکلات بودیم.

»احمد مددی« در گفت وگویی اظهار داشت: روزیکشنبه  صحبت های سرمربی و بازیکنان را شنیدم و پیش از آن نیز در 
جریان دغدغه تمامی عزیزان قرار داشتیم و از مدت ها قبل به کمک اعضای هیات مدیره دنبال تامین منابع لازم برای 

حل مشکلات بودیم.
مدیرعامل استقلال در ادامه تصریح کرد: بار دیگر پیروزی شیرین استقلال را در دربی خدمت همه هواداران و 
کادر فنی و تیم سختکوش استقلال تبریک عرض می کنم. ٣٥ سال است که هوادار استقلال هستم و این را تمامی 
دوستانی که من را از نزدیک و دور می شناسند، می دانند. از برد استقلال شاد می شوم و برد دربی نیز مطمئنا جایگاه 
خاص خود را دارد و تمامی افرادی که در ورزشگاه حضور داشتند نیز مطمئنا شادی و شعف من را از برد در دربی تایید 

می کنند.
وی افزود: بعد از پایان دربی بنده و اعضای هیات مدیره طی پیامی به سرمربی و سرپرست تیم، پیام تبریک خود را ابلاغ 

و ارسال کردیم.
احمد مددی در بخش بعدی صحبت های خود عنوان کرد: انتقادات و صحبت های بازیکنان و کادرفنی را با تمام وجود 
پذیرا هستم و مانند یک پدر وظیفه خود می دانم که حتی در زمان عصبانیت بازیکنان نیز شنونده صحبت های آنها باشم 
و مطمئنا انتظار داریم که البته این صحبت ها با رعایت ادب و احترام همراه شود. گواه این ادعا جلسه در محل تمرین 
تیم بود که تلاش کردیم تا صحبت های درون خانوادگی را درون خانواده حفظ کنیم و نتیجه آن کسب یک برد شیرین 

در دیدار دربی بود.
مدیرعامل استقلال در پایان گفت: وظیفه من و همکارانم در کادر مدیریتی برطرف کردن مشکلات و انجام خواسته به 
حق بازیکنان است و اگر بدهی های انباشته باشگاه و سوءمدیریت های پیشین در مسیر ما قرار نمی گرفت، شاهد چنین 
مشکلاتی نبودیم اما شاهد آن هستیم که مسببان وضع موجود این روزها در قامت یک منتقد دلسوز! ظاهر شده اند و به 

دنبال ماهیگیری از آب گل آلود هستند.

محمود فکری فصل قبل در تقابل با فرهاد مجیدی به تساوی یک بر یک رسید و حالا برای بقا، نیاز به تکرار ماجرای لیگ 
نوزدهم دارد.

هفته بیست و هشتم رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران با برگزاری هشت دیدار به صورت همزمان برگزار می شود و در یکی از 
بازی ها، تیم های استقلال تهران و نفت مسجدسلیمان باید در ورزشگاه آزادی به مصاف یکدیگر بروند.

آبی پوشان تهرانی در حال حاضر با ۵۰ امتیاز در رده سوم جدول رده بندی جای دارد و نفت مسجدسلیمان با ۲۸ امتیاز در 
رده سیزدهم قرار گرفته است. حساسیت این بازی برای تیم میهمان بیشتر است. شاگردان محمود فکری برای از بین بردن 

خطر سقوط نیاز به گرفتن حداقل امتیاز از استقلال دارند.
این ۲ تیم تا به حال پنج مرتبه با یکدیگر در لیگ برتر فوتبال ایران رقابت داشته اند که سه پیروزی برای استقلال و ۲ تساوی 
به بار آمده و نماینده شهر اولین ها موفق به ثبت برد مقابل رقیب تهرانی خود نشده است. در این پنج بازی هفت گل برای 

آبی پوشان و چهار گل برای تیم مسجدسلیمانی به ثمر رسیده است.
استقلال برای سومین بار در ورزشگاه  آزادی باید از حریف خود پذیرایی کند. در ۲ بازی قبلی ۲ پیروزی مشابه ۲ بر یک به 
دست آمده است. نفت تا به حال در تهران موفق به گرفتن امتیاز از استقلال نشده و همیشه به عنوان تیم بازنده از میدان 
خارج شده است. البته فکری فصل قبل در قامت سرمربی نساجی موفق شد در تهران مقابل تیم فرهاد مجیدی به تساوی 

ارزشمندی برسد.
مهدی قایدی با به ثمر رساندن سه گل، بهترین گلزن تقابل های این ۲ تیم است. اللهیار صیادمنش، حکیم نصاری، علی 
کریمی، حامد نورمحمدی، ارسلان مطهری، آرمان قاسمی، سیدحسین حسینی و وریا غفوری دیگر نفراتی هستند که تا به 

حال در جدال استقلال و نفت گلزنی کرده اند. البته حسینی زننده یک گل به خودی بود.
استقلال در هشت بازی اخیر خود شکستی نداشته و به هفت برد رسیده است. در سوی مقابل نفت در پنج دیدار گذشته اش 
چهار شکست و یک تساوی داشته و به بردی دست پیدا نکرده است. باید دید پس از تساوی یک بر یک در دیدار رفت حالا این 

بار سرنوشت جدال آبی های پایتخت و نماینده مسجدسلیمان با چه نتیجه ای خاتمه پیدا می کند.

احمدمددی:
 انتقادات کادرفنی و بازیکنان استقلال را می پذیریم

استقلال در جستجوی چهارمین برد؛
فکری در فکر تکرار مقابل فرهاد

حریفان تیم فوتسال بانوان فردوس پویا استان قم در مرحله مقدماتی رقابت های 
فصل 1400 لیگ بانوان فوتسال باشگاه های کشور معرفی شدند.

برپایه این گزارش ، با قرعه کشی و گروه بندی بازی های فصل جدید لیگ دسته 
دوم فوتسال بانوان باشگاه های ایران، ۲۸ تیم در چهار گروه هفت تیمی مرحله 
مقدماتی این رقابت ها قرار گرفتند و بازی های خود را به شکل دوره ای برای تعیین 

صعود کننده ها به مرحله دوم برگزار خواهند کرد.
تیم فوتسال بانوان فردوس پویا که با کادر فنی جوان و بازیکنان بومی به نمایندگی 
بانوان فوتسالیست از استان قم در این دوره از مسابقات به میدان می رود، در 

گروه چهار مرحله مقدماتی با تیم های نصر نکا، آریانا تهران، نماینده جم، هیات 
رفسنجان، هیات کردستان و هیات گیلان هم گروه شده است.

در گروه نخست این بازی ها تیم های رودسر، ایراندخت کنگان، آذرخش 
قرمزپوشان  فارس،  کوه چنار  زندگی  پرتو  جنوب،  عمران  عدالت  شهریار، 
سمنان،  هیات  تیم های  دوم  گروه  در  و  دزفول  جندی شاپور  و  تهران 
دابودشت، چابکسر، کرمانشاه، آنزان ایذه، هایلی تهران و  کرمان به رقابت 

می پردازند.
جویبار  ایلام،  زرین آباد  آزادی  لنده،  شاهین  سوم  گروه  در  حاضر  تیم های 

مازندران، عسلویه، ره پویان سمنان، آراد اهواز و هیات گرمسار هستند که برای 
تعیین صعود کننده به مرحله دوم، بازی های خود را به شکل دوره ای و البته 
مجتمع در یک شهر برگزار می کنند، در حالی که هنوز اسامی میزبان ها مشخص 

نشده است.
سرمربیگری تیم فوتسال بانوان فردوس پویا قم در دوره جدید رقابت های لیگ 
دسته دوم زنان باشگاه های کشور را یک بانوی جوان به نام نرگس مدقّقی عهده دار 
است، بازی های نماینده فوتسال بانوان قم از مرداد ماه آغاز می شود و این تیم برای 

صعود به لیگ دسته اول ایران با حریفان روبه رو می شود.

به دنبال هجمه های ایجاد شده نسبت به لباس رسمی طراحی شده برای 
اعضای کاروان ورزش ایران، حذف این لباس و استفاده از »ستِ ورزشی« توسط 

ورزشکاران  در مراسم افتتاحیه در دستور کار قرار گرفت.
رونمایی از لباس های رسمی و ورزشی اعضای کاروان ورزش ایران در بازی های 
المپیک در حالی شنبه شب و همزمان با اعزام اولین گروه ورزشکاران به توکیو 
انجام شد که به فاصله چند ساعت با انتقادات زیادی توسط عموم مردم و کاربران 

فضای مجازی مواجه شد.
این در حالی است که از دو سال پیش برای طراحی و نمایش پوشش مسافران 
توکیو برنامه ریزی شده بود و حتی پایِ وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و کارگروه 

مد و لباس این وزارتخانه به میان آمد با این حال اما لباس های رونمایی شده به 
خصوص در بخش رسمی با اقبال عموم همراه نبود به گونه ای که تصمیم به حذف 

آن از مراسم افتتاحیه گرفته شده است.
المپیک  رژه  و  افتتاحیه  مراسم  در  ایران  کاروان  اعضای  حضور  بود  قرار 
همچون سنوات گذشته با »پوشش رسمی« انجام شود اما به دلیل هجمه های 
حضور  شده  گرفته  تصمیم  اینگونه  لباس،  طراحی  به  نسبت  شده  ایجاد 
»پوشش  با  افتتاحیه  مراسم  در  ایران  کاروان  نمایندگان  دیگر  و  ورزشکاران 

ورزشی« انجام شود.
کیکاوس سعیدی دبیرکل کمیته ملی المپیک در گفتگویی این موضوع را اعلام 

کرد و گفت: در راستای احترام به افکار عمومی چنین تصمیمی گرفته شده است.
سی و دومین دوره بازی های المپیک طی روزهای اول تا ۱۷ مردادماه در توکیو 
برگزار می شود. مراسم افتتاحیه این دوره بازی ها از ساعت ۱۵:۳۰ روز جمعه اول 

مردادماه )۲۳ جولای( آغاز می شود.
کاروان ایران طبق پروتکل های مورد تاکید برگزارکنندگان بازی ها با ۱۰ ورزشکار 
در هر دو بخش مردان که صمد نیکخواه بهرامی و هانیه رستمیان پرچمداران 
کاروان هم شامل آنها هستند همراه با نصرالله سجادی سرپرست کاروان در مراسم 

افتتاحیه و رژه شرکت خواهد کرد.
کاروان ایران با ۶۶ ورزشکار در این دوره بازی های المپیک شرکت می کند.

در  تیم  این  های  پیروزی  برای  را  توجهی  قابل  پاداش  پرسپولیس  باشگاه 
دیدارهای پایانی لیگ برتر در نظر گرفته است.

تیم فوتبال پرسپولیس در حالی برای کسب پنجمین قهرمانی متوالی خود در 
لیگ برتر تلاش می کند که در پایان هفته بیست و هفتم با ۵۸ امتیاز در صدر 

جدول حضور دارد.
سرخپوشان در صورت کسب سه پیروزی در دیدارهای باقیمانده خود قهرمان 
قطعی مسابقات خواهد بود و با توجه به اختلاف دو امتیازی با سپاهان اصفهان 

نیازی به نتایج سایر بازی ها نخواهد داشت.
از این رو هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس تصمیم به پرداخت پاداش ویژه برای سه 

بازی پیش روی این تیم مقابل ماشین سازی، تراکتور تبریز و پیکان تهران گرفته است.
پاداش  تومان  میلیون  پیروزی ۲۰  هر  بابت  پرسپولیس  فوتبال  تیم  اعضای 
خواهند گرفت و در صورت قهرمانی نیز پاداش جداگانه ای را در همان شب بازی 
با پیکان دریافت خواهند کرد. در واقع با احتساب تمام اعضای تیم و کسب سه 
پیروزی )در مجموع برای هر نفر ۶۰ میلیون تومان( این پاداش بیش از ۲ میلیارد 

خواهد شد.
طبق  آنها  که  شود  واریز  بازیکنان  حساب  به  است  قرار  حالی  در  مبلغ  این 

قراردادهایشان بابت هر پیروزی بین سه الی پنج میلیون تومان پاداش دریافت 
می کردند.

تیم فوتبال پرسپولیس ساعت ۲۱:۱۵ سه شنبه میهمان ماشین سازی تبریز در 
هفته بیست و هشتم لیگ برتر است.

حسن یزدانی دارنده مدال های طلای المپیک و جهان در نظرسنجی اتحادیه 
جهانی کشتی به عنوان محبوبترین قهرمان المپیک در رشته کشتی آزاد انتخاب 

شد.
اتحادیه جهانی کشتی نظرسنجی محبوب ترین قهرمانان المپیک در رشته 
رأی  با  یزدانی  پایان حسن  در  و  کرد  برگزار  اینستاگرام خود  در  را  آزاد  کشتی 

مخاطبان اتحادیه جهانی به عنوان نخست رسید.
این نظر سنجی با حضور ۱۶ قهرمان المپیک رشته آزاد از کشورهای مختلف 
برگزار شد که حسن یزدانی و عبدالرشید سعدالله یف کشتی گیر مطرح روس به 
مرحله پایانی رسیدند و در نهایت کشتی گیر پرافتخار کشورمان با رأی کاربران 

فضای مجازی به عنوان نخست دست یافت.

در مرحله مقدماتی رقابت های فصل 1400 ؛
معرفی حریفان فردوس قم در فوتسال بانوان ایران

حذف »لباس رسمی« کاروان ایران از مراسم افتتاحیه؛
 رژه کاروان ایران با ستِ ورزشی!

۲ میلیارد برای سه بازی؛
جزئیات پاداش ویژه پرسپولیس تا قهرمانی مشخص شد

طبق نظرسنجی اتحادیه جهانی کشتی؛
حسن یزدانی محبوب ترین قهرمان المپیک شد
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سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص آخرین وضعیت مذاکرات بین ایران و 
عربستان گفت: در خصوص گفتگوها با عربستان نیز من بارها گفته ام و بار دیگر 
تکرار می کنم این مذاکرات به نفع منطقه و به نفع مردم ایران و عربستان است و 

انشاءالله در مسیری که دو طرف توافق داشته باشند ادامه پیدا خواهد کرد.
»سعید خطیب زاده« صبح امروز در نشست خبری با خبرنگاران که به صورت 
مجازی برگزار شد، با اشاره به تحولات سیاست خارجی در هفته های گذشته در 
پاسخ به سوالی درباره اظهارات عراقچی و موکول شدن مذاکرات به دولت سیزدهم 

گفت: مذاکرات وین در شش دور با قوت و کیفیت جلو رفت. 
وی با بیان اینکه احیای برجام به دلیل رویکرد آمریکا با تاخیر روبه رو شد و انتخابات 
ریاست جمهوری در ایران برگزار شد، اظهار داشت: حالا باید منتظر باشیم دولت 
جدید مستقر شود. البته سیاست های کلی نظام تغییر نمی کند و دولت مجری 

دستورات نظام است. طبیعی است این گفت وگوها در مسیر عادی ادامه یابد.
رییس مرکز دیپلماسی  عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه ادامه داد: مهم این 
است که منافع مردم و تصمیمات عالیه نظام اجرا شود. لحظه ای که دولت آمریکا به 
تعهدات خود در ذیل قطعنامه ۲۲۳۱ و برجام برگردد و ایران راستی آزمایی کند، به 

تعهداتش برمی گردد. باید صبر کنیم دولت جدید مستقر شود.
تصمیم نهاد قضایی اروپایی شرم آور است 

تصریح  حجاب  درباره  اروپا  اتحادیه  قضایی  نهاد  تصمیم  درباره  خطیب زاده 
کرد: تصمیمی که از سوی نهاد قضایی اروپایی اعلام شده، شرم آور است. وقتی 
حقوق بشر، حقوق اقلیت ها و مذاهب به اسلام و مسلمین می رسد، در اروپا معنای 
مضیقی پیدا می کند. این تصمیم تبعیض آمیز و تبعیض ساز است و می تواند باعث 

افزایش گسترش اسلام هراسی و خشونت علیه مسلمانان در دامنه اروپا باشد.
وی ادامه داد: از نهادها و مراجع ذیربط اروپایی انتظار داریم این را اصلاح کنند. 
این نقض اولیه و بدیهی آزادی شریعت و مذاهب در اروپا و نقض حقوق اقلیت ها 

در اروپا است.
ناامنی در افغانستان برای ایران قابل تحمل نیست 

سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره آخرین وضعیت مرزهای ایران با افغانستان 
خاطرنشان کرد: به دقت اوضاع را در مرزها کنترل کرده و شرایط را رصد می کنیم. 

امنیت افغانستان، امنیت ماست و ناامنی در آن کشور برای ما قابل تحمل نیست. 
خطیب زاده همچنین درباره افتتاح سفارت های امارات و اسرائیل ابراز داشت: 
رژیم اشغالگر قدس در حضیض مشروعیت و حضیض شرایط سیاسی و اقتصادی 
خود است. آنها فکر می کنند با این اقدامات می تواند مشروعیت برای خود ایجاد 
کنند. رژیم اشغالگر قدس به عنوان رژیمی که دهه ها است، مشغول ترور و ناامنی 
است، مشروعیتی از این طریق کسب نمی کند. مسئولیت ناآرامی هایی که در 

منطقه با حضور اسرائیل مرتب شود، متوجه امارات است. 
از عادی سازی روابط با مصر استقبال می کنیم 

وی درباره ادعای گفت وگوهای ایران و مصر هم بیان کرد: تماس ها همواره بین 
ایران و مصر بوده و قطع نشده است. عادی  شدن روابط کشورهای بزرگ اسلامی 
از این عادی  شدن همواره استقبال  به نفع منطقه و جهان اسلام است و ما 

کرده ایم.
این دیپلمات ارشد درباره طرح سه مرحله ای برخی از کشورهای اروپایی درباره 
برجام یادآور شد: نه یک کلمه بیش از برجام انتظار داریم و انجام می دهیم و نه یک 
کلمه کمتر از آن. طرح های زیادی شاید گفته شود اما آنچه روشن است، سیاست 
از آن گفت وگو  اصولی و کلی نظام است و آن، این است که هیچ چیزی فراتر 

نمی کنیم. 
گفت وگوها برای تبادل زندانیان با آمریکا موازی و با واسطه بود

خطیب زاده در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا درباره جزییات گفت وگوهای ایران با 
آمریکا و انگلیس درباره تبادل زندانیان و دلیل انکار این توافق از سوی واشنگتن 
عنوان کرد: اظهارنظری که از سوی طرف آمریکایی درباره این توافق شنیدیم، 
جای حیرت دارد. در کنار گفت وگوهای برجام در وین و موازی با آن اما جداگانه، 
گفت وگوهایی با واسطه با آمریکا و همچنین انگلیس داشتیم که درخصوص این 

موضوع بشردوستانه و انسانی بود.
وی با تاکید بر اینکه از روز اول اعلام کردیم رهایی انسان هایی که به بهانه های واهی 
در آمریکا و برخی از کشورهای اروپایی و... زندانی شده اند، اولویت ماست، گفت: 
آنچه آمریکا انجام می دهد، گره زدن یک موضوع انسانی با یک هدف سیاسی است. 
این گفت وگوها به شکل موازی و جداگانه انجام شد و به نتیجه رسید. برای انجام این 
توافق، لازم بود مقدمات کار انجام شود و همه طرف ها به پایتخت هایشان رفتند که 

مقدمات کار را انجام دهند. 
آمریکا باید از استفاده سیاسی از مسائل انسانی دست بردارد 

سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه مقدمات لازم از سوی آمریکا انجام نشده 
است، اظهار داشت: وقتی ایران به کشورهای عضو برجام اعلام کرد دور هفتم 
مذاکرات وین در دولت جدید انجام می شود، متوجه شدیم دولت آمریکا تصمیم 
گرفته آن مسئله را به دولت بعدی گره بزند. این کار، هم رویکرد غلطی است و هم 

باعث می شود همه مسیرها دچار سختی شود. 
به گفته خطیب زاده، اگر آمریکا و انگلیس امروز تعهدات خود را در خصوص آن 
توافق انجام دهد، این کار قابل انجام است. آمریکا باید از استفاده سیاسی از این 

مسئله انسانی دست بردارد. اگر طرف مقابل تعهدات شان را انجام دهند، فکر 
می کنیم این مسیر باز است.

تعدی به مسجد الاقصی به اشد وجه محکوم است 
وی همچنین وی درباره سفر معاون آژانس بین المللی انرژی اتمی به تهران هم 
تصریح کرد: سفر مقامات فنی آژانس طبیعی است. این سفرها در سطوح مختلف 

همواره انجام می شود و ارزش خبری هم ندارد. 
رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه درباره تعدی روز 
گذشته صهیونیست ها به مسجد الاقصی خاطرنشان کرد: تعدی که در آستانه عید 
سعید قربان انجام شده، به اشد وجه محکوم است و جمهوری اسلامی از آن اعلام 
انزجار می کند. صهیونیست ها نشان دادند جز مقاومت برای آزادی قدس شریف 
راهی باقی نگذاشته اند. ایران به تمامی مساعی خود برای جلوگیری از این تعدی ها 

و وحدت جهان اسلام در برابر این تجاوزات ادامه می دهد. 
ایران از هر ابتکاری در مورد افغانستان استقبال و به آن کمک می کند 

اگر  اینکه  بر  مبنی  اخیر سخنگوی طالبان  اظهارات  خطیب زاده درخصوص 
نیروهای ترکیه از افغانستان خارج نشوند با آنها خواهد جنگید، ابراز داشت: در مورد 
افغانستان جمهوری اسلامی همچنان معتقد است روند مناسبات در این کشور از 
مسیر گفت وگو می گذرد. صلح افغانستان اگر بناست، صلح ماندگاری باشد باید از 

یک مسیر عبور کند و آن نیز گفت وگو است. 
وی با اشاره به نشست تهران بیان کرد: گفت وگوهای اصیل بین الافغانی و آنچه در 
تهران پیرامون این روند کلید خورد، به عنوان چارچوب مفهومی ادامه تلاش های 
جمهوری اسلامی خواهد بود. البته این گفت وگوهای اصیل بین الافغانی حتما 
ابعاد منطقه ای نیز دارد و همه کشورهای منطقه باید کمک کنند تا طرف های 
افغانی خودشان به راه حلی برای آینده افغانستان برسند. جمهوری اسلامی نیز 

همواره از همه طرف های افغانی خواسته است تا به این مسیر حرکت کنند.
سخنگوی وزارت امور خارجه در توضیح بیشتر درخصوص نشست تهران درباره 
که  لحظه ای  تا  کرده  آغاز  که  مسیری  ایران  شد:  یادآور  بین الافغانی  مذاکرات 
طرف های افغانی به آن پایبند باشند، ادامه می دهد. ایران به صورت فعال با تمامی 

طرف ها و گروه های افغانی به شکل دوجانبه و چند جانبه در ارتباط است. 
به گفته خطیب زاده، ایران از هر ابتکاری در مورد افغانستان استقبال کرده و به آن 
کمک می کند. تنها یک گفت وگوی فراگیر و مرضی الطرفین می تواند برای رسیدن 

به صلح در افغانستان کمک کند. 
تغییر و شکافی عمده ای در تداوم کار دولت دوازدهم وجود ندارد 

وی در پاسخ به این سوال که تصمیم برای ادامه روند مذاکرات در دولت سیزدهم 
از سوی کدام طرف اتخاذ شد، عنوان کرد: طرف غربی به تعهدات خود در دور 
ششم توافق نکرده بود که برای دور جدید برگردد و بخش عمده ای هم که باید توافق 
می شد، انجام شده بود. اختلاف نظر در برخی لیست ها و اسامی بود که آمریکا 
آنها را در دور ششم بلوکه کرد و ما هم گذاشتیم که طرف آمریکایی برود و تصمیم 

سیاسی خود را بگیرد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با اشاره به تشکیل کمیته تطبیق در ایران گفت: 
در ایران هم با توجه به انتخابات و انتقال آرام و مدنی قدرت باید یکسری موضوعات 
مورد بحث و بررسی قرار می گرفت و در کمیته تطبیق مباحث مطرح شد. وزارت امور 
خارجه به عنوان نهاد حاکمیتی دستورات حاکمیت را منتقل و برای اجرایی شدن 

آن اقدام می کند. 

خطیب زاده افزود: هیچ تغییر و شکاف عمده ای در تداوم آنچه در دولت دوازدهم 
انجام می شد، وجود ندارد و در دولت سیزدهم، کار ادامه خواهد یافت و طبیعی 

است وزارت امور خارجه در چارچوب دستورات حاکمیتی عمل کند.
از هیچ کمکی به لبنان دریغ نمی کنیم 

وی درباره دور جدید گفت وگوهای ایران و عربستان اظهار داشت: این گفت وگوها 
به نفع منطقه و مردم ایران و عربستان است. ان شاالله در مسیری که دو طرف توافق 

کرده باشند، این گفت وگوها ادامه می یابد. 
رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه درباره انصراف سعد 
حریری برای تشکیل دولت در لبنان تصریح کرد: این مردم لبنان هستند که باید 
درباره آینده این کشور تصمیم بگیرند. هیچ وقت از ارائه کمک به طرف های لبنانی 
به شمول دولت، گروه ها  و احزاب پا پس نکشیده ایم و هر وقت کمک خواستند، 

کمک کردیم.
خطیب زاده با بیان اینکه در فشار اقتصادی که مردم لبنان در آن هستند، آمادگی 
خود را اعلام کرده ایم و از کمک ها دریغ نخواهیم کرد، خاطرنشان کرد: مهم این 
است که در مسیر سیاسی گفت وگوهای سیاسی – که بازتاب دهنده بلوغ مردم لبنان 

باشد - به نتیجه برسد و هر چه زودتر دولت تشکیل شود.
هند به تعهدات خود درباره بندر چابهار عمل کند 

وی درخصوص پیشنهاد وزیر امور خارجه هند مبنی بر اینکه بندر چابهار در مسیر 
شمال در طرح هند-پاسیفیک قرار گیرد، ابراز داشت: بندر چابهار یکی از بنادر مهم 
ایران در حوزه توسعه آبی است و در کریدور جنوب – شمالی که نزدیک به دو دهه 
است بین ایران، روسیه و هند صحبت شده، قرار دارد. توسعه آن، بخشی از آن در 

اختیار شرکت های هندی است و ما انتظار داریم، آنها به تعهدات خود عمل کنند. 
به گفته سخنگوی وزارت امور خارجه، آنچه به عنوان زیرساخت های ترانزیت در 
جمهوری اسلامی ایران قرار دارد، می تواند در ظرفیت گسترش همکاری های 
منطقه ای و توسعه در این حوزه به کار گرفته شود. البته در چارچوب هایی که همواره 

در سیاست های کلان خودمان مطرح کرده ایم.
تبادل زندانیان مشروط به انجام تعهدات آمریکا و انگلیس است 

وی بار دیگر در خصوص توافق انجام شده برای آزادی زندانیان ایرانی، انگلیسی 
و آمریکایی گفت: جزئیات آنچه که توافق شده است را باز نمی کنیم. اگر طرف 
آمریکایی و طرف انگلیسی بخش خودشان را انجام دهند، جمهوری اسلامی ایران 
نیز همین امروز آمادگی دارد بخش خودش را انجام دهد. اجازه بدهید که ببینیم 

مسیر به چه سمتی خواهد رفت.
خطیب زاده در خصوص آخرین وضعیت مذاکرات بین ایران و عربستان نیز گفت: 
در خصوص گفتگوها با عربستان نیز من بارها گفته ام و بار دیگر تکرار می کنم این 
مذاکرات به نفع منطقه و به نفع مردم ایران و عربستان است و انشاءالله در مسیری 

که دو طرف توافق داشته باشند ادامه پیدا خواهد کرد.
وی همچنین گفت: این مردم لبنان هستند که باید در خصوص آینده لبنان 
تصمیم بگیرند. ما هیچ وقت از ارائه کمک به همه طرف ها به شمول دولت، گروه ها 
و احزاب پا پس نکشیده ایم. هرگاه از ما خواستند که کمک از طرف جمهوری 

اسلامی ایران داده شود، ما کمک کرده ایم.
سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: در این فشار اقتصادی که مردم لبنان در 
آن هستند بارها به دولت لبنان اعلام آمادگی کردیم که کمک می کنیم. اگر دولت 

لبنان آمادگی داشته باشد ما از ارسال کمک ها دریغ نخواهیم کرد.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

مذاکرات ایران و عربستان به نفع منطقه است

تحلیلگر مسائل سیاست خارجی گفت: عربستان سعودی سیاست یک گام به 
پیش و یک قدم به پس را در قبال ایران در پیش گرفته  تا ببیند تکلیف برجام چه 

می شود و اینکه ایران حاضر است برای حل بحران یمن به آنها کمک کند یا خیر. 
»سید هادی سیدافقهی« درباره تحولات منطقه غرب آسیا در آستانه آغاز به کار 
دولت سیزدهم گفت: تحولات منطقه ای با به پیروزی رسیدن جو بایدن در انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا و حضور او در کاخ سفید، شکل جدیدی به خود گرفت و 

سرعت تحولات نسبت به قبل بیشتر شده است.
این کارشناس مسائل غرب آسیا با بیان اینکه یکی از مهمترین ابعاد سیاست 
خارجی بایدن آن بود که سیاست خارجی ترامپ در منطقه غرب آسیا را همانند 
بسیار  آسیا  غرب  منطقه  در  ترامپ  خارجی  سیاست  کرد:  اظهار  نداد،  ادامه  او 
چالش برانگیز بود. او به شدت تحت تاثیر اسراییل در این منطقه عمل می کرد و 

نسبت به متحدان سنتی آمریکا در منطقه رویکرد جدیدی هم در پیش گرفت.
آمریکا  منطقه ای  متحدان  با  توهین آمیزی  برخوردهای  ترامپ  داد:  ادامه  وی 
داشت؛ آنها را »گاو شیرده« خطاب می کرد که وقتی شیرشان تمام شود، باید سر 
آنها را برید اما نه عربستان سعودی، نه امارات و نه بحرین هیچ کدام جرات پاسخ 

دادن به این توهین ها را نداشتند.
دخالت آمریکا مانع از سقوط مارب به سود انصارالله شد

سید افقهی با بیان اینکه بایدن برخلاف ترامپ، سیاست نرمی را در منطقه در 
پیش گرفت، تصریح کرد: آمریکایی ها برخورد تندی با محمد بن سلمان در ماجرای 
نزدیکی او با ترامپ و همچنین ماجرای قتل جمال خاشقچی داشتند. علاوه بر 
این حمایتی کاخ سفید از بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر سابق رژیم صهیونیستی 

می کرد، دیگر انجام ندادند و بایدن تلاش کرد از نتانیاهو فاصله بگیرد.
وی با اشاره به تحولات یمن خاطرنشان کرد: تحولات یمن به نفع ارتش یمن و 
انصارالله در حال رقم خوردن بود و آنها در آستانه فتح مارب بودند اما آمریکایی ها 
نخواستند صحنه یمن کاملا به سود انصارالله باشند بنابراین با دخالت خود، مانع از 

سقوط مارب به سود انصارالله شدند.
این کارشناس مسائل خاورمیانه با بیان اینکه طی هفته های گذشته شاهد بروز 
و نمایان شدن اختلافات ریاض و ابوظبی هستیم، ابراز کرد: اکنون سعودی ها 
و اماراتی ها درباره یمن اختلافاتی دارند. امارات در مناطق جنوبی یمن تسلط 
بیشتری دارد و درصدد تجزیه این مناطق است در حالی که سعودی ها در شمال 

یمن هستند و همین مساله موجب خشم عربستان سعودی از امارات شده است.
ابوظبی از ریاض به دلیل عدم عادی سازی روابط با اسراییل خشمگین است

به گفته سیدافقهی، اماراتی ها با مشورتی که با سعودی ها انجام دادند، اقدام به 
اعلام عادی سازی روابط با اسراییل کردند اما ریاض از این اقدام امتناع کرد و پا 
پس کشید که همین امر موجب ناراحتی و خشم ابوظبی از این اقدام سعودی ها 

شد.
وی با اشاره به اختلافات عربستان سعودی و امارات متحده عربی در اوپک پلاس 
بیان کرد: در پی بروز اختلاف بین ریاض و ابوظبی بر سر میزان و زمان بندی تولید 
تولید دست  میزان  درباره  توافقی  به  اوپک پلاس،  وزرای کشورهای عضو  نفت، 
نیافتند. مجموع این اختلافات باعث شده که حتی هواپیماهای دو کشور از آسمان 

همدیگر عبور نکنند.
رییس جمهوری منتخب در  به سخنان  تحلیلگر مسائل سیاست خارجی  این 
نخستین کنفرانس مطبوعاتی اش اشاره کرد و یادآور شد: سید ابراهیم رییسی در 
نخستین کنفرانس مطبوعاتی اش درباره عادی سازی روابط تهران و ریاض گفت که 

اگر نیت ها شفاف تر و اراده ها جدی تر شود، هیچ مشکلی با این مساله ندارد.
سیدافقهی در گفت وگو با ایرنا، عنوان کرد: عربستان با یمن در منازعه بوده و 
اختلافاتی را هم با امارات دارد. در این شرایط آنها احساس می کنند باید به نحوی 

با ایران کار کنند.
وی افزود: گفت وگوها و ارتباطاتی که در ماههای گذشته میان ایران و عربستان 
سعودی انجام شده، هنوز به سطح مذاکرات جدی و معنادار ارتقا نیافته بلکه یک 

نوع استمزاج و کشف نیات از سوی دو کشور است.
این کارشناس مسائل غرب آسیا با اشاره به برخی از اتهام زنی ها علیه ایران از 
سوی مقام های عربستان گفت: سعودی ها در برخی از رسانه ها و مجامع، هنوز 
ایران را متهم به مداخله در امور داخلی کشورهای عربی کرده و اتهاماتی را هم 
نسبت به فعالیت های هسته ای ایران مطرح می کنند. به نظر می رسد سیاست 
یک گام به پیش و یک قدم به پس را در پیش گرفته اند تا ببینند تکلیف برجام چه 
می شود و اینکه آیا ایران حاضر است برای حل بحران یمن به آنها کمک کند یا خیر.

توسعه روابط مصر و ایران بیشتر به رویکرد مصر بستگی دارد
سیدافقهی درباره بهبود احتمالی روابط ایران و مصر هم اظهار کرد: رابطه ایران 
پیشرفتی شده  نه  یعنی  بوده است؛  ایستا و ساکن  و مصر در دهه های گذشته 
دوران  سطح  همان  در  روابط  بلکه  شاهدیم  کشور  دو  روابط  در  را  پس رفتی  نه  و 
حسنی مبارک باقی مانده است. حتی در دوران ریاست جمهوری محمد مرسی، 
اخوان المسلمین نسبت به ارتقای روابط با ایران تحفظاتی داشت و مناسبات را 

گسترش نداد.

وی اضافه کرد: تهران علاقه مند است روابط خود را با قاهره توسعه دهد اما توسعه 
ایران ربط داشته باشد، به پاسخ مصر وابسته  به  اینکه  از  روابط دو کشور، بیش 
است چرا که علاوه بر عزم آنها برای توسعه روابط با ایران، آمریکا و اسراییل هم باید 

مصری ها اجازه دهند.
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی درباره وضعیت عراق تصریح کرد: مساله 
عراق به شدت پیچیده است چراکه عراق عمق استراتژیک ایران است و هر اتفاقی 
در این کشور بیفتد – چه اقتصادی، چه آیینی، چه امنیتی و چه سیاسی و... -، 

تهران نمی تواند نسبت به آن بی تفاوت باشد.
ایران اجازه تثبیت جای پای رژیم صهیونیستی در منطقه را نمی دهد

است،  عراق  و  ایران  روابط  تخریب  آمریکا،  خواست  اینکه  بیان  با  سیدافقهی 
خاطرنشان کرد: آمریکایی ها مزدوران، سمپات ها و نیروهای عمل کننده  زیادی در 
نهادهای مختلف عراقی اعم از پارلمان، دولت، موسسات اقتصادی و رسانه ها و... 
دارد، اما روابط دو کشور، از دولت ها فراتر رفته و ماهیت آیینی و مردمی به خود 

گرفته است.
به گفته این کارشناس مسائل خاورمیانه، اگر روابط تهران و ریاض بهبود پیدا کند، 
این مساله خود را در روابط ایران با مصر و سایر کشورهای منطقه نیز نشان داده و اثر 
می گذارد. به عبارت دیگر، هر گونه بهبود روابط تهران و ریاض به بهبود و گسترش 

روابط ایران با سایر کشورهای منطقه منجر می شود.
وی درباره حضور جدی تر رژیم صهیونیستی در منطقه، گفت: ایران هم به امارات 
و هم به بحرین هشدار داده و گفته اجازه نمی دهد جای پای اسراییل در منطقه 
خلیج فارس تثبیت شود. حضور اسراییل در خلیج فارس فقط به ضرر کشورهای 

منطقه است و ایران مانع از این حضور در هر شکلی خواهد شد.

تحلیلگر سیاست خارجی:

ریاض منتظر تعیین تکلیف برجام است

سید حسن رسولی:

دولت روحانی نسبت به جریان فکری 
پشتیبان خود بی وفایی کرد 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: از همان ابتدای پیروزی آقای روحانی بخش 
کشور  رسمی  نهادهای  از  برخی  ظرفیت های  از  استفاده  با  رقیب،  جریان  تندرو 
به صورت گسترده به فرآیندی ورود پیدا کرد که انتخاب مردم را اشتباه و عملکرد و 

دستاوردهای دولت را تباه جلوه گری کند. 
فعالیت  آسیب شناسی  خصوص  در  ایلنا،  با   گفت وگو  در  رسولی  حسن  سید 
تلاش  راهبرد  اصلاح طلبی،  مشی  خط  کرد:  اظهار  اخیر،  دهه  در  اصلاح طلبان 
در  و  خشونت  نوع  هر  از  پرهیز  با  نظام  درون  از  رویکردها  و  راهبردها  اصلاح  برای 
چارچوب قانون و براساس احترام به حقوق آحاد ملت و به رسمیت شناختن رقیب 
را دنبال می کند. در این راستا این جریان که عمری چندین دهه ای دارد در مواجهه 
با رویدادهای مهم مرتبط با شرایط کشور و منافع ملی و متناسب با واقعیت صحنه بر 
روبرو شدن با وقایعی چون انتخابات که وقایعی فصلی و پروژه ای هستند، روش هایی 

را اتخاذ کردند.
وی افزود: به عنوان مثال در سال ۹۲ که همچنان آثار و تبعات سو وقایع سال ۸۸ 
که به نظر من بر اثر سوءنیت دولتمردان وقت به وقوع پیوست و هزینه های گزافی را 
متوجه کشور و نظام کرد، اتاق فکر اصلاحات سیاست خروج از آن شرایط پر التهاب را 
در دستور کار قرار داد و در انتخابات سال ۹۲ ریاست جمهوری با ترجیح منافع ملی بر 
مطالبات جریانی خویش، از آقای روحانی به عنوان یک اصولگرای معتدل که از بطن و 
متن حاکمیت برخاسته بود، حمایت کرد؛ با این امید که موقعیت داخلی و بین المللی 

کشور شرایط آرامی را پیدا کند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب بیان کرد: موفقیت های خوبی در چهار سال اول با 
پرونده هسته ای و امضای برجام حاصل شد. امیدواری ایجاد شد و در دوره دوم، این 
دولت و کشور با پدیده ترامپ و تحریم های همه جانبه مواجه شد و از طرفی رئیس دولت 

و اطرفیان او بر خلاف سال ۹۲، نسبت به جریان فکری پشتیبان خود بی وفایی کرد.
جریان رقیب از ابتدای پیروزی روحانی انتخاب مردم را اشتباه و دستاوردهای دولت 

را تباه جلوه گری کرد
رسولی ادامه داد: علاوه بر این از همان ابتدای پیروزی آقای روحانی بخش تندرو 
جریان رقیب، با استفاده از ظرفیت های برخی از نهادهای رسمی کشور به صورت 
گسترده به فرآیندی ورود پیدا کرد که انتخاب مردم را اشتباه و عملکرد و دستاوردهای 
دولت را تباه جلوه گری کند؛ سنگ اندازی هایی که در مواجهه با  FATF صورت گرفت 
و سایر اتفاقاتی که شاهد بودیم از این قبیل اقدامات بود. در نتیجه در انتخابات سال 
۱۴۰۰ با انباشتی از مشکلات عدیده اقتصادی و معیشتی، تورم بالا و بیکاری و فقر 
گسترده و مانع تراشی هایی که در حوزه سیاست خارجی انجام گرفت، مواجه شدیم. 
رای  صندوق  از  رای  صاحبان  درصد  روی گردانی ۵۲  موجب  شرایط  این  مجموعه 

ریاست جمهوری شد.
وی ضمن اشاره به عملکرد جبهه اصلاحات ایران گفت: جبهه اصلاحات ایران که 
اصلی ترین و مهمترین هدف آن، حضور جبهه ای در عرصه انتخابات بود،  به صورت 
شفاف مطالبات خود را اعلام کرد و متناسب با آرایش صحنه در حد مقدورات و در 

چارچوب منشور اصلاح طلبی کار را جلو برد.
برای برون رفت ایران از حال و روز فعلی باید به صورت یکپارچه تلاش کنیم

این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه مهمترین مساله در انتخابات اخیر، 
غیبت مردم بود، افزود: ۵۲ درصد عدم مشارکت که به طور متوسط در گذشته این عدم 
شرکت ۳۰ درصد بوده است، پیام های جدی را به همراه دارد. در انتخابات شورای 
اسلامی شهر تهران فقط یک نفر، چند هزار رأی از آرا باطله بیشتر آورده است. ۲۰ نفر 
باقی مانده راه یافته به پارلمان شهری پایتخت، همه به لحاظ نصاب آرا پس از آرا باطله 
هستند. بنابراین به نظر من هم جریان اصلاحات و هم جریان اصولگرا و هم مجموعه 
حاکمیت و دلسوزان نظام موظفیم که در چنین شرایط ناگواری، به آسیب شناسی 
واقع بینانه آنچه گذشت بپردازیم و برای برون رفت ایران از حال و روز فعلی به صورت 

یکپارچه تلاش کنیم.
این عضو جبهه اصلاحات ایران تأکید کرد: شاخص ۴۸ درصد مشارکت در کشور و 
۲۶ درصد مشارکت در تهران و استخراج این نکته که بیش از نیمی از واجدان شرایط 
در ایران و ۷۴ درصد در پایتخت پای صندوق رأی حاضر نشدند، متوجه کلیت نظام از 
جمله جریانات و احزاب سیاسی می شود. فقط روی گردانی از اصلاحات نبود. اساساً 
با توجه به آنچه که گذشت و رفتاری که شورای نگهبان با اعتبار صندوق رأی کرد که 
حتی آقای لاریجانی نیز از این صافی عبور نکرد، امید به ثمربخش بودن رأی مردم را تا 

حدود زیادی به ناامیدی تبدیل کرد.
سازوکار انتخاباتی بجای نقش آفرینی احزاب فردمحور است

رسولی ادامه داد: دموکراسی ما دموکراسی انتخاباتی است و سازوکار انتخاباتی ما به 
جای اینکه مبتنی بر نقش آفرینی احزاب باشد، فردمحور است. در فضای سیاسی عدم 
توسعه تحزب به معنای واقعی یکی از موانع جدی فراروی کشور ماست. این موضوع 
متوجه هردو جریان سیاسی است. ده ها حزب رسمی ثبت شده در هر دو جبهه حضور 
دارند و فعالیت می کنند اما هیچ کدام از این احزاب حتی در پایتخت توان سازماندهی 
۱۰۰ هزار رأی را دارا نیستند. دلیل آن نیز این است که ما به دلایل مختلف به جای 
توسعه کیفی تحزب، به سمت توسعه کمی رفته ایم و عملًا این تکثیر احزاب موجب 
شده که با تکرار فعالیت احزاب اسمی پرشمار، اساساً اتکا و اعتماد به تحزب و احزاب 
در کشور از بین برود. طبعاً در شرایط فعلی اتاق های فکر هر دو جریان باید فرآیند 
تکثیر و شبیه سازی بیشتر احزاب را متوقف کنند و با آغاز گفت وگوی بین احزاب هم 
فکر و هم سو شرایطی در کشور فراهم شود که مجلس، دولت و سایر مراجع قانونی 
کشور متقاعد شوند تا این احزاب در دو یا سه حزب پرشمول و فراگیر ادغام شوند و 
قانون انتخابات و تغییر قواعد کنونی از ابتنا از فرد محوری به سوی اتکا به سامانه های 

حزبی اصلاح شود.
وی بیان کرد: در سی ساله گذشته از همه رؤسای جمهور شنیده ایم که اعلام 
به  بیاید،   مستقل  فردی  وقتی  که  است  طبیعی  آمده ام؛  مستقل  من  می کنند 
و  موانع  از  نقیصه  دو  این  بنابراین  بود.  نخواهد  پاسخگو  طرفداران  و  رأی  سامانه 
محدودیت های اهم موجود در عرصه سیاست ایران است که به نظر با گذشت ۴۲ 
سال از تجربه جمهوری اسلامی ایران، زمان تجدیدنظر و دگرگونی در این دو حوزه 

فرا رسیده است.
نقش خاتمی به عنوان یک شخصیت کاریزماتیک در جریان اصلاحات تداوم 

دارد 
وی در خصوص نقش سید محمد خاتمی نیز گفت: نقش آقای خاتمی از سال 
۸۴ به بعد و با پایان یافتن دولت ایشان به عنوان یک شخصیت کاریزماتیک و مورد 
اعتماد و اتکا جریان اصلاحات مطرح بوده و تداوم دارد. اثربخشی این نقش متاثر 
از اقبال یا ادبار به امر سیاست ورزی انتخاباتی فراز و فرودهایی داشته است. در سال 
۹۶ با تکرار آقای خاتمی، رئیس جمهور مورد حمایت اصلاح طلبان ۷ درصد بیشتر از 
سال ۹۲ رأی آورد و در همان سال همه ۲۱ نفر مورد حمایت جریان اصلاحات با کلید 
واژه »تکرار« با کسب متوسط یک میلیون و ۲۰۰ هزار رأی در تهران یعنی سه برابر 
نفر اول امروز به پارلمان شهری راه یافتند. بنابراین نقش آقای خاتمی نقش رهبری و 
کلان انسجام است اما ایجاد اجماع و همسویی عملیاتی و اجرایی در گذشته متوجه 
شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان بوده است و امروز این ماموریت بر عهده 
جبهه اصلاحات ایران گذاشته شده است. به عبارتی جبهه اصلاحات ایران سطح دوم 
عملیاتی ایجاد همگرایی و انسجام بین ظرفیت های مختلف حقیقی و حقوقی جریان 
اصلاحات است که کار عملیاتی و اجرایی انجام می دهند و تصمیمات این جبهه مورد 

قبول آقای خاتمی است.
فرآیند  آغاز  و  اصلاح طلب  احزاب  کمی  توسعه  به  دادن  پایان  ضرورت 

گفت وگوی بین الاحزابی
کمی  توسعه  به  دادن  پایان  کرد:  نشان  خاطر  طلب  اصلاح  سیاسی  فعال  این 
احزاب اصلاح طلب و آغاز فرآیند گفتگوی بین الاحزابی در حوزه اصلاحات به نظر 
من وظیفه ای است که ما در جبهه اصلاحات هر چه زودتر باید به آن بپردازیم. امروز 
که گفت و گوهای هفتگی جبهه اصلاحات مراحل پایانی آسیب شناسی وقایع اخیر 
انتخاباتی را پشت سر می گذارد پیش بینی می کنم که این موضوع محوری در دستور 

کار جبهه اصلاحات قرار گیرد.
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خداوند متعال... از میان روزها چهار 
روز را برگزید: روز جمعه و روز ترویه و 

روز عرفه و روز ]عید[ قربان.
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مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
قم نسبت به ضرورت عمومی سازی گردشگری در 

شهرستان تازه تاسیس کهک تاکید کرد.
علیرضا ارجمندی در دیدار با  شهردار کهک اظهار 
کرد:کهک قطب گردشگری استان است، استفاده 
از مجتمع های گردشگری لوکس و گران قیمت در 
توان اقشار مختلف جامعه نیست و مردم را نمی توان 
از تفریحات سالم محروم کرد، بلکه باید امکانات را به 
گونه ای مهندسی و برنامه ریزی کرد که تمام طبقات 

جامعه از آن منتفع شوند.
وی با اشاره به کمبود تعداد تخت های اقامتی در 
گردشگری  اولویت  داد:  ادامه  کهک،  شهرستان 
در شهرستان کهک توسعه اقامتگاه های بوم گردی 
است چرا که برخلاف گسترش ساخت ویلاهای 
مُدرن، ایجاد خانه های سنتی علاوه بر حفظ هویت 
ایجاد  نیز  و غیرمستقیم  اشتغال مستقیم  روستا، 

می کند.
انقلاب  پایگاه  قم،  این که  به  اشاره  با  ارجمندی 
اسلامی و مرکز حوزه های علمیه است، افزود: قم 
توجه  بنابراین  دانست  فرهنگی  شهر  یک  باید  را 
رصد  و  نجوم  گردشگری  فرهنگی،  گردشگری  به 
ستارگان و ایجاد موزه های دینی و فرهنگی باید در 

دستور کار قرار گیرد.
این که کهک منزلگاه ملاصدرای  بیان  با  با  وی 
است،  صفوی  عصر  مشهور  فیلسوف  شیرازی، 
تصریح کرد: ملاصدرا یکی از بزرگ ترین فیلسوفان 
جهان اسلام و بنیان گذار حکمت متعالیه است و 
خانه تاریخی بجای مانده از او در شهر کهک، قابلیت 

تبدیل به موزه فلاسفه را دارد.
 شهردار کهک قم نیز با بیان این که شهرداری و 
برنامه های  از  شورای اسلامی شهر کهک همواره 
زمینه  در  گفت:  است،  کرده  حمایت  گردشگری 

با  همکاری  هرگونه  آماده  بوم گردی  طرح های 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
هستیم تا از همه ظرفیت هایی موجود در شهرستان 

کهک استفاده کنیم.
فائزه قمی ادامه داد: صنعت گردشگری در شهر 
کهک به صورت تک بُعدی و بیشتر در زمینه ارائه 
خدمات پذیرایی توسعه پیدا کرده است که نیازمند 
برنامه ریزی اصولی در ایجاد تخت و اقامتگاه های 

بوم گردی است.
 وی تصریح کرد: استفاده از ظرفیت بوستان کاج 
در توسعه و عمومی سازی گردشگری در شهر کهک 

در برنامه های شهرداری کهک قرار دارد.
بخش کهک استان قم طی مصوبه هیات وزیران 
در تاریخ ۱۸ اردیبهشت ۱۴۰۰ به بخش ارتقا یافت؛ 
و  دارد  قرار  استان قم  شهرستان کهک در جنوب 

فاصله آن تا شهر قم ۳۰ کیلومتر است.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم:

گردشگری در شهرستان کهک باید عمومی سازی شود

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم گفت: به منظور 
کاهش مخاطرات بهداشتی و جلوگیری از شیوع بیماری کرونا و حفظ سلامت 
شهروندان، امسال مراکز عرضه دام فعالیت نکرده و شهروندان از کشتار دام در 

منازل یا معابر عمومی خودداری کنند.
سید محسن میرهادی در گفت وگو با خبرنگاران، با اشاره به جلسه ستاد ملی 
کرونا و برگزاری دعای عرفه در فضای باز اظهار داشت: همکاران در موردبحث 
نظافت و شستشو در روز عید قربان و برگزاری دعای عرفه به صورت آماده باش 

قرار دارند.
به گفته وی شهرداری قم نسبت به آذین بندی و مناسب سازی محیط شهری 
با نصب پرچم  های الوان ، نورپردازی و بنرهای متناسب با این ایام، تنظیف، 
شستشو، لایروبی انهار، آماده  سازی محیط  های پیرامون مساجد، اطراف حرم 
مطهر حضرت معصومه )س( و مسجد مقدس جمکران و مکان  های برگزاری 
نماز عید برای برگزاری هرچه مطلوب  تر مراسمات با هماهنگی مناطق هشتگانه 

و سازمان های تابعه اقدام به این امور کرده است.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم خاطرنشان کرد: 

کشتارگاه جاهد و کشتارگاه پرتو واقع در جاده جعفریه برای ارائه خدمات به 
شهروندان در نظر گرفته شده و شهروندان می توانند از این دو مرکز در بحث ذبح 

دام در روز عید قربان استفاده کنند.
وی ضمن تأکید بر نظافت، نگهداری و آماده سازی شهر در اعیاد غدیر و قربان 
افزود: کاروان شادی ویژه عید قربان در سطح شهر به صورت عبوری و بدون 
تجمع و توقف همراه با اصوات و آذین بندی زیبا جهت ایجاد شادی و نشاط برای 

شهروندان راه اندازی می شود.
میرهادی تصریح کرد: خوشبختانه با برنامه ریزی های انجام شده تمام مناطق 
برگزاری  مورد  در  شهری  تخلفات  کل  اداره  و  آتش نشانی  سازمان  ازجمله 

مراسم های عید قربان و غدیر در آماده باش کامل هستند.
وی در پایان با اشاره به نصب بنر و اطلاع رسانی کشتارگاه های تعیین شده در 
سطح شهر ابراز کرد: طبق سنوات گذشته اجازه عرضه دام در هیچ یک از نقاط 
شهر داده نمی شود و برای ذبح دام باید با مراکز مشخص شده هماهنگ شود؛ 
بنابراین از شهروندان محترم خواهشمندیم جهت حفظ سلامت خود و اطرافیان 

دام موردنظر را از کشتارگاه های معتبر تهیه کنند.

سعید  عید  روز  در  دام   کشتار  گفت:  قم  استان  دامپزشکی  مدیرکل 
قربان تنها در کشتارگاه های پرتو و جاهد انجام خواهد شد.

گذشته  برخلاف سال های  امسال   : اظهارداشت  رفیعی  دکترمهدی 
نخواهیم  کشتار  کرونا  شیوع  علت  به  دام  عرضه  مراکز  و  پایگاه  در 

داشت.
اتحادیه  هماهنگی  با  مردم  آمد  و  رفت  در  تحصیل  برای  افزود:  وی 
را  خود  موردنیاز  دام های  تعداد  می توانند  شهروندان  قصابی ها 

سفارش و در روز عید قربان آن را در محل قصابی دریافت کنند.
و  امداد  کمیته  هماهنگی  با  همچنین  شد:  یادآور  رفیعی  دکتر 

بهزیستی همه دام ها تنها در کشتارگاه های یادشده ذبح خواهد شد.
نظارت دامپزشکی بر ذبح دام در روز عید قربان

و  ثابت  اکیپ   ۳ استقرار  و  ساماندهی  از  قم  دامپزشکی  کل  مدیر   
گفت:  و  داد  خبر  دام ها  کشتار  نظارت  برای  نظارتی  سیار  گروه   ۱۳
شهروندان می توانند با تلفن ۳۶۱۲۳۴۵۶ به صورت رایگان از خدمات 

مشاوره ای و نظارتی بازرسان استفاده کنند.
وی خاطرنشان کرد: در عید قربان سال گذشته ۴ هزار و ۸۰۰ راس 
همین  به  نیز  امسال  می شود  بینی  پیش  که  شد  ذبح  استان  در  دام 

تعداد کشتار دام داشته باشیم.

همزمان با عید سعید قربان صورت می گیرد؛

ممنوعیت عرضه دام درسطح شهر قم

مدیرکل دامپزشکی استان قم  :

ذبح دام تنها در کشتارگاه های پرتو و جاهد مجاز است

طرح:مهدی عزیزی

نوشابه ها چقدر مضر شدن!نوشابه ها چقدر مضر شدن!

آخرین وضعیت شیوع کرونا دراستان قم 
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در ۲۴ ساعت منتهی به بیست و هشتم تیرماه ۱۴۰۰، شش نفر از 
بیمارانی که به دلیل ابتلا به کرونا در بیمارستان بستری بودند، جان خود را از دست دادند. به گزارش عصر دوشنبه 
روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر با اشاره به آخرین وضعیت کووید ۱۹ در قم، افزود: در 
۲۴ ساعت منتهی به بیست و هشتم تیرماه ۱۴۰۰، ۱۵۵ بیمار با علائم ابتلا به کرونا در بیمارستان پذیرش و از 
این تعداد، ۱۰۷ نفر بستری شدند.وی اضافه کرد: در این مدت، ۹۴ نفر از بیماران کرونایی که بهبود یافته اند نیز 
مرخص شدند.به گفته وی، در حال حاضر کل بیماران بستری در بیمارستان ۴۹۹ نفر است که حال ۱۰۵ نفر وخیم 
می باشد.قدیر بیان کرد: در ۲۴ ساعت منتهی به بیست و هشتم تیرماه ۱۴۰۰، یک هزار و ۸۱۵ تست از شهروندان 
قم گرفته شده است که جواب ۵۴۷ مورد مثبت بوده است.وی خاطرنشان کرد: تاکنون مجموع واکسن تزریق شده 

در این استان، ۸۸ هزار و ۹۴۳ دوز می باشد.

»آذری جهرمی« از مجلس کارت زرد گرفت
روز دوشنبه در جلسه رسمی و علنی مجلس شورای اسلامی بررسی سوال عباس مقتدایی نماینده اصفهان 
از آذری جهرمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در دستور کار قرار گرفت.این سوال در مورد علت عدم تشریح 
و شفاف سازی در خصوص مفاد قرارداد با تلگرام و چرایی محاسبه ترافیک بین الملل برای کاربران این شبکه 
اجتماعی )قبل از فیلتر شدن این پیام رسان( با وجود استقرار CDN های تلگرام در کشور بود.پس از دفاعیات آذری 
جهرمی، مقتدایی اعلام کرد: از پاسخ های وی قانع نشده و این سوال را به رای نمایندگان گذاشت و نمایندگان با 

۱۳۵ رای مخالف اعلام کردند از پاسخ های وزیر ارتباطات قانع نشدند و به آذری جهرمی کارت زرد دادند.

نخست وزیر عراق به ایران سفر می کند 
مصطفی کاظمی نخست وزیر عراق از سفر به تهران در آغاز به کار دولت جدید ایران خبر داد. مصطفی الکاظمی 
نخست وزیر عراق در در رابطه با تنش های ایران و آمریکا و تأثیرات آن بر عراق گفت: "عراق امیدوار است زمینه ای 
برای تنش های طرف های آمریکایی و ایرانی نباشد و برای این امر ما در حال کار روی همه چیز با هر دو طرف 
هستیم."وی افزود: "ما در حال تلاش برای دستیابی به گفت وگو هستیم تا همه اختلافات بین هر دو کشور را حل 
کنیم."کاظمی گفت که در جریان گفت وگو با ایران بر حاکمیت عراق تأکید کرده و افزود: "ایرانیان به طور جدی 
در کمک به ما برای ایجاد ثبات در عراق کار می کنند."وی همچنین گفت که برای آغاز به کار دولت جدید به تهران 

سفر خواهد کرد.

صحت انتخابات میان دوره ای مجلس خبرگان تاییدشد 
سخنگوی ستاد انتخابات کشور از تایید صحت انتخابات دومین میان دوره پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری از 
سوی شورای نگهبان خبر داد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، سید اسماعیل موسوی دبیر و سخنگوی 
ستاد انتخابات کشور، گفت: صحت انتخابات دومین میان دوره پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری در حوزه های 
انتخابیه تهران، خراسان رضوی، مازندران و قم، از سوی شورای نگهبان تایید شد.دومین انتخابات میان دوره 

پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری، ۲۸ خرداد در ۴ استان تهران، خراسان رضوی، قم و مازندران برگزار شد.

دستگیری ۱۷ وکیل و ۱۳ کارمند متخلف قوه قضائیه
رئیس مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه از دستگیری ۴۱ نفر از تاریخ ۱۹ تیرماه سال جاری شامل ۱۷ 
وکیل، ۱۳ کارمند و تعدادی کارچاق کن در تهران و سایر شهرستان های کشور خبر داد.حجت الاسلام والمسلمین 
عبداللهی رئیس مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه در جلسه روز )دوشنبه ۲۸ تیرماه( شورای عالی قوه قضاییه، 
از دستگیری ۴۱ نفر از تاریخ ۱۹ تیرماه سال جاری شامل ۱۷ وکیل، ۱۳ کارمند و تعدادی کارچاق کن در تهران و 

سایر شهرستان های کشور خبر داد.

 کشف 2۵۰۰ دستگاه ماینر توسط سپاه 
 طی اقدامات فنی و اطلاعاتی سازمان اطلاعات سپاه استان قزوین، بیش از ۲ هزار و ۵۰۰ دستگاه ماینر)دستگاه 
استخراج رمز ارز( از یکی از شرکت های شهر صنعتی البرز کشف شد.به گزارش خبرگزاری فارس، با هماهنگی 
دستگاه قضایی و همکاری نمایندگان اداره برق این دستگاه ها ضبط شد و در ادامه نیز با دستور دادستان قزوین 

شرکت فوق توسط ناجا پلمپ گردید.لازم به ذکر است این شرکت از گاز دولتی جهت تولید برق استفاده می کرد.

  بازداشت فرد توهین  کننده به مردم خوزستان  
فردی که با انتشار یک ویدیو از استان اصفهان، به مردم خوزستان توهین کرده بود، بازداشت شد.به گزارش 
فارس، معاون امنیتی انتظامی استانداری خوزستان با اشاره به انتشار این ویدیو گفت: برای این فرد و افراد دیگری 
که در این برهه زمانی نمک به زخم مردم خوزستان پاشیدند از سوی پلیس فتا پرونده تشکیل شد که روز گذشته 

بازداشت شد تا به زودی در محاکم قضایی پاسخگوی توهینهای خود باشند.

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم :

رویداد استارتاپی حمل ونقل و ترافیک 
برگزار می شود 

استارتاپی  رویداد  گفت:  قم  شهرداری  هوشمند  شهر  ستاد  رئیس 
حمل ونقل و ترافیک نیمه دوم امسال برگزار خواهد شد و ارتباط دوطرفه 

شرکت های دانش بنیان برقرار خواهد شد.
همایون یزدان پناه در نشست خبری تشریح عملکرد ۶ ساله شهرداری 
قم، با اشاره به تشکیل ستاد شهر هوشمند برای هماهنگی بین بخشی و 
بین دستگاهی شهرداری قم اظهار کرد: در این ساختار نیاز به حمایت های 
قانونی داشتیم و به همین خاطر به طور کامل نشد که ساختار فعال شود و 

حرکت های زیرساختی و ایجابی آغاز شد.
وی با بیان اینکه در این سال ها زیربنای تحقق شهر هوشمند در قم 
گذاشته شد تصریح کرد: در ارتباط با زیرساخت های نرم افزاری و دیتاسنتر 
به جایگاه بسیار خوبی در سطح کشور رسیدیم و شرایطی را ایجاد کردیم که 
حوزه های مختلف شهرداری قم و سازمان های وابسته و سایر دستگاه های 
اجرایی بتوانند با اتصال به این زیرساخت  فنی نرم افزاری توانسته یکپارچگی 

تعاملات الکترونیکی شهروند با شهر هوشمند داشته باشند.
رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم با تأکید بر تفاوت شهر هوشمند 
و شهر الکترونیکی تصریح کرد: شهر الکترونیکی به صورت تحقق تمام 
خدمات الکترونیکی است که از حدود ۲۰ سال قبل موضوع آن در کشور 
ما باز شد، اما شهر هوشمند یکی از گزاره هایش شهر الکترونیکی است؛ 
داده هایی که در شهر و از درگاه های الکترونیکی احصا می شود باید قابل 
واکاوی بوده و زمانی خدمات هوشمند خواهد بود که سامانه پیشنهادهای 

مناسب را براساس نیاز و سوابق کاری شهروند به او ارائه دهد.
وی ابراز کرد: در سیستم شهرسازی الکترونیکی که ۱۹ سال است در 
شهرداری قم راه اندازی شده به دنبال هوشمندسازی خدمات بودیم، به 
صورتی که در قالب آن براساس اطلاعات ملک و شخص پیشنهادهای قانونی 

لازم به او ارائه شود تا بتواند برنامه ریزی و برآوردهای لازم را داشته باشد.
اینکه حرکت های ستاد شهر هوشمند براساس  بر  تأکید  با  یزدان پناه 
بود تصریح کرد: در حوزه  قم  و چشم انداز شهر  برنامه  ششمین هدف 
مدیریت و تحول سازمانی برگزاری رویدادهای استارتاپی را انجام دادیم؛ 
در حوزه خدمات شهری اولین رویداد استارتاپی برگزار شد و شرکت ها برای 
محورهای اعلام شده حضور یافتند و شرکت ها ضمن آشنایی با مسائل و 
مشکلات شهرداری، بستری برای ایده های خلاقانه مدیریت شهری برای 

حل مسائل فراهم کردند.
وی گفت: امسال نیز رویداد حمل ونقل و ترافیک نیمه دوم امسال برگزار 

خواهد شد و ارتباط دوطرفه شرکت های دانش بنیان برقرار خواهد شد.
یزدان پناه بیان کرد: از طرفی به دنبال افزایش ظرفیت های پژوهشی 
پژوهشی  نیازهای  با  را  علمی  مراکز  داریم  تلاش  و  هستیم  شهرداری 

شهرداری آشنا کرده تا گامی به سوی حل این مسائل برداشته شود.
 

شهردار منطقه چهارقم خبر داد:

احداث 6 بوستان جدید در راستای 
ارتقاء کیفیت محیط زیست شهری 

شهردار منطقه چهار قم از احداث ۶ بوستان جدید در راستای ارتقاء 
کیفیت محیط زیست شهری در سال جاری خبر داد. 

مهدی اصفهانیان مقدم با اعلام این خبر اظهارداشت: در سال جاری با 
توجه به بررسی و برنامه ریزی های صورت گرفته و تخصیص اعتبارات لازم 
به منظور توسعه و گسترش و افزایش سرانه فضای سبز در راستای ارتقاء 
کیفیت محیط زیست شهری در سطح منطقه هماهنگی و اقدامات لازم 

صورت پذیرفته است .
سطح  های  بوستان  تعداد  گذشته  سال  در  افزود:  مقدم  اصفهانیان 
منطقه را به ۱۲۳ بوستان افزایش داده ایم  و در سال جاری نیز با احداث 
۶ بوستان دیگر ضمن افزایش تعداد بوستان ها به عدد ۱۲۹ که منجر به 
ارتقاء  سطح فضای سبز منطقه از ۵/۲۰۰/۰۰۰  متر مربع در سال ۱۳۹۹ 
به ۵/۲۸۵/۰۰۰  متر مربع در سال ۱۴۰۰ و متعاقب آن افزایش  سرانه 
فضای سبز منطقه از ۲۹/۳۲ متر مربع به ۳۲ متر مربع برای هر نفر را شاهد 
خواهیم بود  ،  لذا  توسعه و افزایش سرانه های فضای سبز نقش بسیار 
مهمی در کاهش آلاینده های زیست محیطی و ایجاد شادی و نشاط در 

مردم و ارتقاء کیفیت محیط زیست شهری را به دنبال خواهد داشت .
شهردار منطقه چهارقم تصریح کرد: در جانمایی بوستان های جدید تمام 
سعی مان بر آن بوده است که امکانات رفاهی در سطح منطقه به صورت 
متوازن تقسیم گردد و نکاتی از قبیل کاشت گونه های متناسب با اقلیم و 
شرایط آب و هوایی شهر قم ، مکانیزاسیون آبیاری عرصه های فضای سبز 
در راستای کاهش مصرف آب و  استاندارد سازی سرانه فضای سبز منطقه 

نسبت به تعداد شهروندان ساکن در آن مورد توجه قرار گیرد .
گفتنی است این بوستان ها در خیابان های شهید کریمی ، شهرک قدس ، 
انسجام ، وطن دوست و بلوار غدیر جانمایی و بیش از ۸۵ هزار متر مربع مساحت 
آن ها مبوده و احداث تجهیزات و امکانات رفاهی مورد نیاز شهروندان اعم از 
سرویس های بهداشتی ، تجهیزات سرگرمی کودکان ، ست ها و کمپلکس های 

ورزشی استاندارد و ایمن در این بوستان ها پیش بینی گردیده است. 

به همت سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم؛

فراخوان نخستین جشنواره تئاتر 
خیابانی رونمایی می شود

فراخوان  قم  شهرداری  ورزشی  هنری  فرهنگی  سازمان  همت  به 
نخستین جشنواره تئاتر خیابانی قم با عنوان افلاکیان در راستای ارتقای 
تئاتر خیابانی ایران و حمایت از تولید آثار نمایشی برای اجرا در خارج از 
صحنه های معمول تئاتر با توجه ویژه به شرایط بهداشتی اجتماعی ناشی از 
همه گیری ویروس کرونا و اولویت صیانت از سلامت شهروندان، هنرمندان 

و مخاطبان رونمایی می شود.
با  تئاتر خیابانی قم  به گزارش شهرنیوز، فراخوان نخستین جشنواره 
عنوان افلاکیان در راستای ارتقای تئاتر خیابانی ایران و حمایت از تولید 
آثار نمایشی برای اجرا در خارج از صحنه های معمول تئاتر به همت سازمان 

فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم رونمایی می شود.
این جشنواره با چهار موضوع محوری “شهدای مدافع حرم”، “شهدای دفاع 

مقدس”، “شهدای سلامت” و ” شهدای سلامت به روی صحنه خواهد رفت.
نخستین جشنواره تئاتر خیابانی قم مردادماه سال جاری برگزار خواهد 
 www. شد و علاقه مندان برای کسب اطلاعات بیشتر می توانند به سایت

qom.farhang.gov.ir  مراجعه نمایند.
در نهایت و پس از داوری آثار رسیده ۵ اثر برای اجرای خیابانی انتخاب 

خواهند و جوایزی نیز به آثار برتر جشنواره در نظر گرفته شده است.
شایان ذکر است: آیین رونمایی از پوستر نخستین جشنواره تئاتر خیابانی 
قم ساعت ۱۳ روز دوشنبه ۲۸ تیرماه سال جاری در خانه موزه شهیدان 

زین الدین برگزار خواهد شد.
گفتنی است این جشنواره با همکاری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و هنرمندان  یافت و علاقه مندان  ترتیب خواهد  و بسیج هنرمندان  قم 
می توانند طرح و ایده های خود را به دبیرخانه جشنواره به نشانی: قم 
خیابان شهید لواسانی، جنب اداره ثبت احوال، ساختمان شهید کمیلی، 
معاونت هنری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم ارسال و با شماره 

۰۲۵۳۷۷۱۲۸۲۸ تماس حاصل نمایند.

معاون سیاسی، امنیتی، اجتماعی استانداری قم 
گفت: ما باید روش های نوین و تاثیرگذار را برای اطلاع 
با  مقابله  زمینه  در  جامعه  بخشی  آگاهی  و  رسانی 
بیماری کرونا به کار بگیریم، و زبان و ادبیات رسانه ای و 

تبلیغاتی خود را دچار تحول و دگرگونی کنیم.
بیژن سلیمان پور روز دوشنبه در جلسه شورای اطلاع 
رسانی قم در تالار کرامت استانداری اظهار داشت: 
درحال حاضر شرایط کرونایی قم قرمز است، ولی ما 
در چندین مرحله آمار را به کمتر از ۷۰ تَن بستری و 
روزهای بدون فوتی را نیز به یک هفته و حتی ۱۰ روز 

رسانده ایم.
وی با بیان اینکه با همه عملکرد خوبی که در زمینه 
مقابله با کرونا داشتیم ولی شاهد بازگشت دوباره این 
بیماری هستیم گفت: حدود ۶۰۰ تَن بستری کرونایی 
در بیمارستان های استان داریم، و شکل این بیماری 

به گونه ای نیست که بگوییم، مهار و کنترل شده است.
مسائل  رعایت  در  غفلت  کوچکترین  افزود:  وی 
بهداشتی سبب بازگشت مجدد بیماری و بدتر شدن 

اوضاع می شود.
معاون استاندار قم همچنین با استقبال از فضای نقد 
و نقادی ایجاد شده درخصوص عملکرد دستگاه های 
مختلف در مواجه با کرونا خاطرنشان کرد: به طور کلی 
هدف از این انتقادها، توجه بیش از پیش به کاستی ها 

و نقص هاست و تخریب یک سازمان، نهاد و یا مدیر 
نیست.

سلیمان پور یادآور شد: در دوران کرونا تلاش های 
و  گرفت،  صورت  بیماری  این  مدیریت  برای  خوبی 
داد،  نشان  به درستی  نیز  سلامت  نظام  تاب آوری 
اقدام هایی که در گذشته انجام شده بود در روز مبادا 

کمک زیادی به حل مشکل ها کرد.
معاون استاندار قم همچنین با اشاره به تجربه موفق 
کشورهای دیگر در مهار کرونا بیان داشت: نخستین 
شاخصی که در کشوری مانند چین به عنوان نقطه 
شروع کرونا، باعث رساندن آمار به صفر شد، اقتصاد 
قوی است که متاسفانه اقتصاد ما به دلیل شرایط تحریم 
یک اقتصاد به شدت تاثیرپذیر است و نباید به تبلیغات 
دشمن در شبکه های ماهواره ای توجه کنیم، چرا که 

کشور را در شرایط سختی مدیریت کردیم.
و  مردم  سفره  شدن  کوچکتر  برغم  داد:  ادامه  وی 
پایین آمدن قدرت خرید افراد، ولی قحطی و گرفتاری 
بیانگر  این  که  نداریم  را  فروشگاه ها  غارت  و  تاراج  و 
فرهنگ دینی، شعور، بصیرت و عزت نفس ملت ایران 

می باشد.
معاون استاندار قم همچنین معضل کمبود اعتباردر 
حوزه اطلاع رسانی را مورد توجه قرار داد و گفت: حوزه 
اطلاع رسانی مانند حوزه های دیگر مظلوم است، فقط 

می گویند که اطلاع رسانی کنید، در صورتی که این 
موضوع بدون داشتن اعتبار و ابزار لازم نمی تواند اثر 

واقعی خود را بر جامعه بگذارد.
وی گفت: تاکنون ما در زمینه کرونا چند انیمیشن 
ساختیم و یا کارهای گرافیکی که موثر باشد، انجام 
شناسان  جامعه  و  روانشناسان  ظرفیت  از  و  دادیم 

استفاده کردیم؟
وی با تاکید بر بهره گیری از روش های نوین در امر 
اطلاع رسانی بیان کرد: باید زبان و ادبیات رسانه ای 
و تبلیغاتی خود را تغییر داده و متحول کنیم، همه ما 
سخنران و خطابه گو شدیم، فقط به مردم می گوییم که 
پروتکل ها را رعایت کنند، و از آنها نیز انتظار داریم، ولی 

با این شیوه به جایی نمی رسیم.

معاون سیاسی، امنیتی، اجتماعی استانداری قم:

ادبیات رسانه ای و تبلیغاتی مقابله با کرونا متحول شود

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری قم  :

حریق واحد تولیدی کفش و دمپایی در قم مهار شد 
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم  گفت :نیروهای آتش نشانی قم با 
تلاش خود حریق انبار کارخانه تولید کفش و دمپایی در قم را مهار کرده و مانع سرایت آتش به واحدهای 

تولیدی اطراف شدند.
حمید کریمی اظهارداشت : حریق در انبار کارخانه تولید کفش و دمپایی در ساعت ۱۲:۰۷ به آتش 

نشانی قم اعلام شد و بلافاصله نیرو های آتش نشان برای اطفا حریق در محل حاضر شدند.
کریمی افزود: با توجه به حجم آتش سوزی، ریزش سقف محل آتش سوزی و وجود چند کارخانه در 
اطراف این محل، بلافاصله تعداد ۱۰ خودروی عملیاتی آتش نشانی و سه خودروی آبرسان شهرداری 

در محل حاضر شدند.
وی با اشاره به تلاش نیرو های آتش نشان برای جلوگیری از سرایت حریق به واحد های تولیدی 
اطراف، در مرحله اول اطفا حریق، گفت: مرحله دوم عملیات اطفا داخل انبار کارخانه انجام شد و آتش 

نشانان هم اکنون در حال لکه گیری هستند.
سخنگوی آتش نشانی قم گفت: در این حادثه دو تن از پرسنل کارخانه دچار سوختگی شدند که به 

مراکز درمانی اعزام شدند.
کریمی به حضور بیش از پنجاه آتش نشان در این عملیات اشاره کرد و اضافه کرد: همچنین در این 
حادثه به علت مدت زیاد عملیات و گرمای هوا یکی از عوامل آتش نشانی دچار افت فشار شد که توسط 

عوامل اورژانش تحت درمان قرار گرفته است.
این کارخانه در بلوار خلیج فارس و ابتدای جاده قدیم کاشان واقع شده است.

جانشین فرمانده انتظامي استان قم خبرداد:

کشف6 هزار لیتر گازوئیل قاچاق  
جانشین فرمانده انتظامي استان از کشف ۶ هزار لیتر گازوئیل قاچاق از یک دستگاه کامیون کشنده 

در قم خبر داد 
 سرهنگ "بهادر اسماعیلی" اظهار داشت: کارآگاهان پلیس امنیت اقتصادي استان در اجراي طرح 
کنترل تانکر هاي سوخت رسان به یک دستگاه کامیون کشنده تانکر دار مشکوک شده و آن را متوقف 

کردند.
وی افزود: سپس در بررسی مدارک حمل بار قاچاق کالا محرز و راننده خودرو اعلام کرد محموله را از 

مبدا تهران به مقصد اصفهان جهت فروش بارگیری کرده است.
جانشین فرمانده انتظامي استان قم ادامه داد: با بررسي های اولیه، محموله تانکر مشکوک به فرآورده 
نفتي تشخیص داده شد و با هماهنگي قضائي، کشنده به پلیس امنیت اقتصادي استان دلالت و در 
تحقیقات تکمیلی و با دعوت از نمایندگان شرکت ملي پخش فرآورده هاي نفتي و اداره استاندارد استان 

نوع سوخت را گازوئیل اعلام کردند.
سرهنگ اسماعیلی تصریح کرد:با هماهنگي قضایي تانکر سوخت به انبار شرکت نفت استان قم 

گسیل و پس از تخلیه، مقدار آن را ۶ هزار و ۵۰ لیتر به ارزش تقریبي ۷۲۷ میلیون ریال عنوان کردند.
جانشین فرمانده انتظامي استان افزود: در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده به مرجع قضائی 

استان تحویل و براي وی قرار قانوني مناسب صادر شد. 

کارشناس یگان حفاظت منابع طبیعی قم  مطرح کرد:

عامل انسانی علت 9۰ درصد آتش سوزی های مراتع
کارشناس یگان حفاظت منابع طبیعی قم گفت: بیش از ۹۰ درصد آتش سوزی مراتع بخصوص در 

روستا های استان توسط عوامل انسانی و بیشتر بصورت غیر عمد اتفاق می افتد.
کاظمی راد با اشاره به اینکه تا امروز بیش از ۳۰۰ هکتار از مراتع استان طعمه حریق شده است 

اظهارداشت: بزرگترین آتش سوزی با وسعت ۲۰۰ هکتار در مراتع روستای الله یار رخ داده است.
وی گفت: بی احتیاطی گردشگران در برپایی آتش در طبیعت، بجا گذاشتن زباله هایی مثل شیشه 
و بطری های پلاستیکی که در نور خورشید حالت ذره بینی دارند و سوزاندن زمین کشاورزی توسط 

روستاییان بعد از برداشت محصول از مهمترین عوامل آتش سوزی ها می باشند.

قیمت نوشابه های گازدار در حالی روند 
درصد   ۱3۲ تا  که  کرده  طی  را  افزایشی 

نسبت به پارسال گران شده است.


